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1. Päewakorra J u h a t a j a K. W i r -
wastu wõtmine, m a : Awan Riigikogu 

koosoleku. Päewakorras 
on riigi 1923 a. eelarwe. Päewakorra 
kohta ettepanekuid ei ole, siis l o e n 
p ä e w a k o r r a w a s t u w õ e t u k s . 

2. Riigi 1923 a. A. A n d e r k o p p 
eelarwe — (töer.): Endine wälis-
II lugemisel. minister rkl. härra Piip 

wiibib täna Tartu üli
kooli juures oma ametikohuste täitmisel. 
Ta on tarwilikuks pidanud wälisministee-
riumi eelarwe kohta terwe rea parandusi 
esile tuua. Et ta neid ise ette kanda ega 
kaitsta ei saa II lugemisel, siis tahab ta 
neid põhjendada III lugemisel. Mina luban 
endale need parandused ette kanda, mida 
tema soowitawaks peab. Parandused 
oleksid järgmised: 

W ä 1 i s m i n i s t e e r i u m. II. Diplo-
maatiline-konsulaarne koosseis : wälja 
jätta informatsiooni büroo juhataja", ja 
suurendada osakondade juhatajate arwu 
ühe wõrra, määrates: „osakonna juha
tajad — 4". 

Wälja jätta: „IV. Ajutised tööjõud" 
pealkiri. 

Wälisesitused. Juurde lisada igalpool 
nimetusele „Saatkond" nimetus „ja kon
sulaat", näituseks: „Saatkond Helsingis" 

asemele määrates „Saatkond ja konsulaat 
Helsingis". 

Wälja jätta igalpool üksikute esituste 
koosseisudes nimetus „wabapalgalised", 
„wabapalgaline ametnik" jne. 

Juurde lisada järgmised märkused: 
M ä r k u s I. Wabariigi Walitsusel on õigus 
muuta esituste ja üksikute esitajate amet-
nimetusi ja wälja anda määrusi ametnik
kude diplomaatlisse-konsulaarsesse koos
seisu üleswõtmise eeltingimuste ja teenis
tuskäigu kohta. M ä r k u s II. Peale 
palga saawad kõik saadikud ja konsulaar-
esitajad Peeterburis, Stokholmis ja Ko
penhaagenis prii korteri, kütte ja walgus-
tusega. Ministri korraldusel wpiwad ka 
teised saatkondade ja konsulaatide amet
nikud saada prii korteri ühes kütte ja 
waimustusega saatkondade ehk konsulaa
tide ruumides. 

Ettepaneku põhjenduseks oleks järg
mist ütelda: informatsiooni büroo juha
taja on palga suhtes samastatud osakon
dade juhatajatega. Ei ole mingit põhjust 
teda ka teenistuse seisukoha mõttes eral
dada teistest osakondadest, mis mõttes 
tuleks osakondade juhatajate arwu tõsta, 
informatsiooni büroo juhataja kohta eri
liselt wälja jättes. Pealkiri „ajutised töö
jõud" koosseisudes on enesele wastu 
rääkiw. Pealegi on selle alla asetatud 
ametnikud, kes oma iseloomu poolestki 
ajutised pole, nagu arweametnik, käsk
jalad jne. Kõikides wälisesitustes nime 
„konsulaat" ära kaotada ei saa, kuna 
konsulaatidel rahwuswahelises läbikäi
mises erikompetents, diplomaatlistest 
funktsioonidest lahus. Küll wõib neid 
ühede ja samade ametnikkude peale 
panna, kuid juriidiline lahklaad peab 
jääma. Sarnane on meie sennine tegelik 
elu, ja ühtegi raskust ei ole ette tulnud, 
mispärast tema muutmiseks alused puu
duwad, ja sennine nimetus „saatkond ja 
konsulaat" alale peaks jääma. (Waata 
„Riigi Teataja" nr. 89 — 1922 a.). 

Mingit wahet pole wabapalgaliste ja 
muude teenijate wahel senni meie koos
seisudes tehtud ja sellepärast ei ole ka 
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mingit alust wälisesitustes teha. Wälja-
maalasi wõib wõtta ainult asetäitjatena. 
Nimetus „wabapalgaline" tuleks wälja 
jätta kui eksitaw ja sisuta. 

M ä r k u s 1. on tingitud wajadusest 
tarwitatud terminoloogias ja nimetustes 
teatud wabadust jätta Wabariigi "Walitsu-
sele ametnimetuste andmiseks. Kuna dip-
lomaatlise-konsulaarse koosseisu mõiste 
täiesti uus ja ka Wene seadustik seda ei 
tunne, tuleks ajutiselt, kunni teenistus
seadus wastu wõetud, luba anda Waba
riigi Wallitsusele määrusi anda, mis regu
leeriks selle mõiste sisu. Wastasel korral 
oleks nimetus „diplomaatline-konsulaarne" 
koosseis ainult seadusandline ballast. 

M ä r k u s 2. on wõetud 1922 a. koos
seisude lisadest ja on ministeeriumi poolt 
esitatud kawades wististi eksikombel 
wälja jäänud. Korterikulud on igalpool 
juba majandttslistes kuludes ülesse wõe
tud. 

W ä l i s m i n i s t e r A. H e l l a t : 
Wiimasel koosolekul tähendas rahwasaa-
dik härra Neps, et wälisminister peaks 
esinema kõnega praegu eelarwe aruta
mise puhul, mis walgustaks terwet seisu
korda. Ma arwan, et see moment on juba 
mööda lastud, sest seda on harilikult teh
tud enne eelarwe kommisjoni andmist. 
Praegu mina pean ainult kohaseks üksi
kute küsimuste ja mõnede wäärnähtuste 
kõrwaldamise kohta sõna wõtta. Nii näi
tuseks olgu paari sõnaga härra Neps'ile 
wastatud, et kui Balti-liidu peale wähe 
lootust on, et siis üldse mitte sellest rää
kida, sest see ärritab Wenemaad. Ma 
mõtlen, et poliitika sagedasti pohjenebki 
ärritamise peäl ja kui meie kedagi ärri
tada ei taha, siis ülepea mingisugust polii
tikat ajada ei saa. Kui Teie 'kardate 
kedagi ärritada, siis ma tuletaksin Teile 
meelde seda juttu hundist ja tallest. 
Arwan, et wälispoliitikale oleks kasulik, 
kui sotsiaaldemokraatide rühma poolt nii
suguseid kahtlusi ei tõuseks. (M. M a r t -
n a (sd.): S e e on m i n u i s i k l i k a r 
w a m i n e ! ) Ma näeks heameelega, et 
Teie ka isiklikult, kes Teie selle rühma 
liige olete, mitte ei arwaks, nagu oleks 
meie poliitika kellegile agressiiwne, pea-
letükkiw, ehk katsuksime riikidega tege
mist teha, kellel niisugune eesmärk. See 
on päris selge ja igaüks teab, et meie po
liitika on rahupoliitika. (M. M a r t n a 
(sd.): M u i on s e e a r m a s k u u l d a ! ) 
lei l on armas seda kuulda? Mina arwan, 

härra Martna, et need, kes räägiwad, et 
meie poliitika agressiiwpoliitika on, et nad 
ise ka seda ei usu. Tahtsin peatama jääda 
härra professor Piip'i poolt ettetoodud 
koosseisude muudatuste juures. Enne jõu-
luid, kui palgaseadus wastu wõeti, selgus, 
et informatsiooni büroo juhataja saab 
ühesugust palka osakonna juhatajaga, 
nelja osakonda asutada ometi ei wõi, sel
lepärast, et see rikub terwe süsteemi, 
terwe kawa, mida oleme kokku seadnud. 
Paratamata peab informatsiooni osakonna 
juhataja poliitilise osakonna juhataja alla 
käima. Mõne aja pärast wõib olla seisab 
poliitilise osakonna eesotsas isik, kes 
büroo juhataja enese alla painutab ja sel
lepärast ei ole mina selle korra muutmi
sega nõus. Riigikogu alamkommisjon 
nõudis ajutiste tööjõudude ärakaotamist 
Wenemaal. Meie tahame neist lahti 
saada, kuid töö wenib pikale ja wõib juh
tuda, et nad alalisteks muutuwad. Et 
seda just takistada, on ministeerium otsus
tanud neid ajutisteks jätta. Peale selle on 
parem, kui inimestele alguses kohe öel
dakse, et nad ajutised on, siis on kergem 
neid ajutisi jõude likwideerida. Selles 
mõttes on ka alamkommisjon oma nõus
oleku annud. Tahtsin weel öelda pealkir
jade kohta „saatkond" ja „konsulaat". 
Meie alati oleme sellest põhimõttest wälja 
läinud, et saatkonna ja konsulaadi wahel 
wahet ei ole. Põhja riikides on need kaks 
asutust ühte sulanud, mõnedel suurriiki
del on wastupidine seisukoht. Meil wõib 
ainult ameti wahe olla ja mitte asutuse 
wahe. Takistusi rahwuswahelises läbi
käimises ei ole. Wabapalgaliste kohta on 
seesama põhimõte rnaksew, mis ajutiste 
tööjõudude kohta, sest neid on jällegi wõi
malus ümber paigutada ja lahti lasta palju 
kergem. Märkus 1 on öeldud, et Waba
riigi Walitsusel on õigus muuta esituste 
ametinimetusi. Siin wõib küsimus tõusta, 
kui meie näituseks Ameerika chargé d' af-
faires'i asemel ministri määrame, kas tema 
siis ka selle palgaga leppima peab. Kui 
tema saab sinna nimetatud, siis on tema 
oma asi, kas ta lepib wõi mitte, palka 
meie suurendada ei saa. Mis teisesse 
märkusesse puutub, siis tuleiks seda weel 
täiendada. Peeterburis, Stokholmis, Ko
penhaagenis. Nemad ei saa seda mitte 
ainult nendes linnades, waid igalpool, kas 
korterid ja sisseseaded olemas, nii et siin 
märkuses tuleks juba üles lugeda ehk 
ütelda, et igalpool, kus korterid ja sisse
seaded olemas, saawad saadikud ja kon-
sulaar-esitajad prii korteri. Nii oleks 
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minu arwates märkus weel wähe täie
likum. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on 
faktiliseks märkuseks rkl. Neps'il. 

M. N e p s (sd.) : Härra wäiisminister 
luges siiski tarwilikuks lühidalt wastata 
minu mõtteawalduste peale, mis minu 
poolt laupäewasel koosolekul ette kanti. 
Siinjuures andis härra wäiisminister päris 
selgelt mõista, nagu oleks mina laupäe
wal rääkinud sellest, et Eesti ühes Balti-
riikide liiduga ajab agressiiwset poliitikat 
Wenemaa suhtes. Sel puhul on minul au 
seda kohta ette lugeda stenogrammist ja 
seal on järgmiselt öeldud: „Teiselt poolt 
wõttes kutsub Balti-liit Wene poolt tera-
wusi wälja, wähemalt katsutakse seal 
asja nii seletada, et Balti-riigid ajawad 
agressiiwset poliitikat Wenemaa suhtes. 
Mina ei tahaks mitte ütelda, et see Wene
maa seletus õige oleks ja arwan, et Eesti 
ja Läti Wenemaa suhtes mingisugust 
agressiiwset poliitikat ei aja, neil pole 
mõttessegi tulnud seda tegema hakata. 

(Juhatama hakkab abiesimees A. Ke
rem.) 

Kuid igatahes Poola on see ja osalt ka 
Rumeenia, kelle wahekord Wenemaaga 
wäga teraw on, ja kes tulewikus wõiwad 
sädemetekitajateks saada, kui kokkupõr
kamised tulewad." Seda olen mina ütel
nud. Ühtlasi loen tarwilikuks /konstatee
rida, et natukene imelik tundub, kui kat
sutakse laste muinasjuttude jutustamisega 
hundist ja lambast kõrwale põigelda aru
andmisest wälispoliitika kohta. See annab 
mulle küll põhjust oletada, et nende küsi
muste peale wäga kergelt waadatakse. 
( W ä i i s m i n i s t e r A. H e l l a t : I g a l 
a s j a l on o m a k o h t . ) 

K. W i r m a (sd.) : Lugupeetud Riigi
kogu liikmed! Siin on rkl. Anderkopp'i 
poolt esitatud Riigikogu liikme Piip'i kir
jalik ettepanek, milles soowitatakse wõtta 
kaks märkust kusagile kohta. Ma ei oska 
neid märkusi kusagile paigutada. Esi
mene märkus on, et Wabariigi Walitsus 
wõib muuta koosseisusid ja teine, et esi
tajad Peeterburis, Stokholmis ja Kopen
haagenis saawad prii korteri ja kütte jne. 
Need paragrahwial minu arwates kuuluks 
palgaseadusesse ja minu teada on palga
seaduse täiendamise seadus Riigikogus 
arutamisel. Mina ei tea, kas tahetakse 
neid märkusi eelarwe sabasse wõi kuhu 
õieti panna? Minul on igatahes täiesti 
arusaamatu nende märkuste koht ja mina 
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paluksin, et härra Anderkopp seletaks, 
kuhu neid lõppude lõpuks paigutada. 
Mina arwan, et neid ei wõi panna ei eel
arwe ega koosseisude juurde, waid nende 
koht on palgaseaduses. Mahutatagu neid 
sinna. Riigikogu peaks oma hääletami
sega need eelarwe juures tagasi lükkama. 

(Juhatama hakkab abiesimees K. 
Wirma.) 

J. R e e s e n (kom.): Wälisministee
rium ja tema eelarwe! On kah niisugune 
ministeerium olemas? Mispärast meie nii
moodi küsimuse üles seame? Kõikide 
teiste ministeeriumide eelarwe puhul, nii 
ka selle ministeeriumi eelarwe puhul, 
peame seda alla kriipsutama, et ei ole 
midagi teada, mis ministeeriumis tehtakse. 

Meil ei tea isegi parlamendi wõi Riigi
kogu liikmed sellest midagi, mida meie 
ministeerium teeb. Wälisministeerium, 
tema juba oma nime poolest oletab seda, 
just nagu asuks ta kusagil wäljaspool. Ja 
kui teie waatate selle ministeeriumi tege
wust, siis on tema tegewusala suuremalt 
jaolt wälisriikides. Meie töölisteesitajatel 
tuleb kõige rohkem kuulda nime sisemi
nisteerium", aga meil on wäga wähe 
kuulda olnud wälisministeeriumist ja sel
lest, mida wälisministeerium teeb. Need 
on nõndanimetatud diplomaatlised asjad 
ja need diplomaatlised asjad on oma ise
loomu poolest niisugused, mida tehakse 
rohkem telgi taga, kui awalikult. Ja kui 
nüüd omal ajal walitsus deklaratsioonis 
ütles, et ta ka rahwasaadikuid tahab in
formeerida, siis oleme meie kahjuks sel
lest lubadusest ainult sõnu kuulnud, kuid 
tegusid ei ole näinud. Korra seisis küll 
päewakorras wälisministeeriumi aruanne, 
õieti Walitsuse aruanne Moskwa wäewä-
hendamise konwerentsi nurjamineku pu
hul, kuid selle konwerentsi kohta ei ole 
meil mitte rohkem teateid, kui see, mida 
wälisministeerium minu isiklise küsimise 
peale andis. See wastus oli aga sarnane, 
et tema ei rahuldanud kaugeltki neid 
soowe, mida ma teada tahtsin. Ma arwan, 
et wäiisminister, kui ta siin täna wast 
nende küsimuste juures sõna wõtab, pea
taks wahest nende nähtuste juures, mis 
ühenduses on Moskwa wäewähendamise 
konwerentsiga. Mind huwitab üks küsi
mus, mis õieti ka seotud on selle küsimu
sega, mis Wene rahwuswahelisesse polii
tikasse puutub. Meil Eestis, eriti teil on 
kõikidel teada, et pärast seda, kui nõu
kogude walitsus Wenemaal maksma 
pandi, kuulutasid enamlased endise Wene 
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suurriigi wäliswõlad tühjaks. Selle taga
järg" oli see, et nad sattusid nende riiki
dega wastolusse. Edaspidine arenemis
käik tõi esile aga tarwiduse, et diplomaat-
lisel teel nõukogude Wenemaal neid tun
nistada tuli. Kui ma ei eksi, siis 1920 aasta 
sügisel. Meil on Wenemaala rahuleping 
sõlmitud. Selles lepingus olla öeldud, et 
mingisuguseid kohustusi üksteise wastu 
ei tunnistata. Kuid meil on siiski ka peäle 
nõukogude-Wenemaa teiste riikidega 
läbikäimisi seotud ja need said sõlmitud 
juba enne, 1918 a. kewadel. Omal ajal 
1918 aastal 'käisid ringi esitajad ja tallasid 
Inglismaa ja teiste wälisministeeriumide 
treppisid. Ja ükskord oli sarnasel saat
konnal, mis koos seisis Pusta'st ja Wir-
go'st, Prantsuse wälisministeeriumiga 
jutuajamine. Selle jutuajamise tagajärg 
oli niisugune, et Prantsuse wälisministee-
rium saatis ühe kirja, mida ma siin ette 
kannan: Prantsuse Walitsuse wastus wä-
lisministeeriumile. 

«Poliitiliste ja kaubandusliste asjade 
juhatuskond. 

Pariisis, 13. mail 1918 a. 
Härrad! Mui on au Teile teatada, et 

ma Teie -kirja 8 skp. kätte olen saanud, 
millele seletuskiri poliitilise seisukorra 
kohta Eestis juurde oli lisatud. 

Meie eilse kokkusaamise puhul arwa-
site Teie heaks uuesti korrata, et Eesti 
demokraatline Wabariigi Walitsus Prant
susmaa poolt oma iseseiswuse tunnusta
mist soowib. 

Ruttan Teile kinnitama, et samm, mida 
Teie minu kaudu arwasite teha, Waba
riigi Walitsuses kõige suuremat rahulole
mist äratab. 

Kõige südamlikuma poolehoidmisega 
terwitab Prantsusmaa Eesti rahwa püü
deid ja ma olen õnnelik Teile uuesti kin
nitada wõides, et Wabariigi Walitsus 
walmis on Eesti maanõukogu tegelikult 
iseseiswa asutusena ajutiselt tunnustama, 
senniks, kunni rahukonwerents wõimal-
dab Eesti tulewast riigikorda elanikkude 
soowidele wastawalt lõpulikult korral
dada. 

Prantsuse walitsus teeb muidugi kõik, 
mis ta wõimuses, et parajal silmapilgul 
wõimalik oleks oma nõudmisi ette tuua. 
Lisan juurde, et Prantsuse walitsus omale 
kõik õigused jätab Teie maa osawõtmise 
asjus Wene riigi wälistest kuludest. Wa
bariigi Walitsus wõtab heameelega Char
les Robert Pusta Eesti ajutise Walitsuse 

poolt ametliku diplomaatilise esitajana 
wastu. Teile oma kõrgemat lugupidamist 
awaldades S. Pichon." 

Kirjasaajad on härrad Edward Wirgo 
ja Charles Robert Pusta ja see kiri on 
antud Pariisis 13. mail 1918 aastal nende 
nimetatud härrade 8 mai külaskäigu peale. 
Selles kirjas iseäranis huwitaw on seé, et 
Prantsuse walitsus omale kõik õigused 
jätab „Teie maa osawõtmise asjus Wene 
riigi wälistest kuludest." 

Missugused need Wene riigi wälised 
kulud on, selle kohta ma pean siin ette 
kandma need arwud, mida Wene riigil 
Prantsusmaale maksta on. Ma ei loe mitte 
tarwilikuks Wene riigi kõike summe ette 
kanda, waid toon ette ainult need sum
mad, mida Wene riik sõjapidamise ajal ja 
enne suurt ilmasõda Prantsusmaalt lae
nuks saanud. Wenemaal oli endise tsaari-
walitsuse ajal Prantsusmaalt laenu 5 mil
jardit 275 miljonit kuldfranki. Peale selle 
oli Wenemaal weel mitmesuguste walit
suste aegadel Prantsusmaalt laenu tehtud 
480 miljonit kuldfranki. Kokku teeb see 
wälja 5 miljardit 755 miljonit kuldfranki. 
Kui Eesti ajutine diplomaatline saatkond 
selle lubaduse andis, millest Prantsus
maa minu teada ei ole loobunud, siis on 
see igatahes selle lubaduse järele, mis 
8. mail 1918 aastal Eesti saatkond seal 
andis, mida meile muidugi kõik teada ei 
ole. Meil on aga teada Prantsuse Walit
suse kiri, mis selle wastuse järele ütleb, 
et Prantsusmaa enesele kõik õigused 
jätab meie maa osawõtmise asjus Wene 
riigi wälistest kuludest. 

Siin on need kulud, mida ma ette tõin 
ja mis Wene riigil Prantsusmaale maksta 
on. ja kui meie nüüd wõrdleme seda 
summat, mis endise Wene tsaaririigi pinna 
peale wälja on arwatud, siis tuleb iga 
elaniku kohta, kes Wene territooriumi 
peäl elasid, kaasa arwates Poola, Eesti 
ja Leedu elanikud, 32 kuldrubla hinge 
peale. Kui meie nüüd wõtame, et Eesti 
riigis on 1.114.900 elaniku, siis tuleb Eesti 
riigil selle järele 32 miljonit kuldmarka 
Prantsusmaale tasuda. Siinjuures on 
wõetud rahwaarwuks Wenemaal sel ajal 
180 miljonit elanikku. Kui meie waatame 
seda summat, 32 miljonit, siis meie 
näeme, et see summa iga hinge kohta 
Eestis uusi maksusid wälja teeb 5.280 
Eesti marka. Minul ei ole mitte teäda, 
missugused wahekorraa on meie wälis-
ministeeriumil sõlmitud Prantsusmaaga 
selles küsimuses. Omal ajal, kui Wene 
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nõukogude wabariik tunnistas oma wälis-
wõlgasid, siis, ma mäletan, oli meie wä-
lisministeeriumis ja walitsuses teataw 
ärewus, nagu sellel ajal selle kohta kirju
tasid ajalehed. Muuseas lugesin ühest 
Wene lehest, kus Trotski selle kohta 
ütles, et see wõlgade tunnistamine on 
olnud üheks wäga halwa haisuga pom
miks, mis Eesti wälisministeeriumi on 
sattunud. Mina ei tea, mis oli selleks põh
juseks, et meie wälisministeerium sel ajal 
ärewust tundis, kuid lehtede järele wõib 
aimata, et Prantsusmaa meie walitsusele 
mingisuguse kirja saatis. Missugused 
need kirjad olid, seda mina mitte ei tea, 
kuid ma tahaks aga teada saada seda, kas 
Prantsusmaa on ära ütelnud neist endise 
Wene tsaaririigi wõlgadest, mis Eesti ter
ritooriumi peäle langesid. (S õ j a m i -
n i s t e r J . S o o t s : N e i d on W e n e 
r i i k t a s u n u d . ) Wene riik ei ole mitte 
neid oma kanda wõtnud, ( S õ j a m i n i s 
t e r J. S o o t s : L u g e g e j ä r e l e . ) waid 
Prantsusmaa wõtab neid arwesse ja 
Wene riik seisab oma eest, aga ei seisa 
mitte teie eest. ( S õ j a m i n i s t e r J. 
S o o t s : P r a n t s u s m a a on m e i d 
t u n n u s t a n u d W e n e l e p i n g u g a . ) 
Mina tean seda lepingut, aga see leping 
ei tähenda weel seda, et Prantsuse walit
sus oleks oma õigustest loobunud, mida 
ta meie saadikutele sel ajal Pariisis andis. 
Ta ei ole neid nõudeid minu teada mitte 
tagasi wõtnud. Meie wõime ja peame 
oletama, et Prantsusmaa siiski oma õigusi 
alal hoidnud on ja neid õigusi ükskord 
tarwitab, ning teie käest seda rahasum
mat wälja nõudma saab. Wenemaa iga
tahes kaitstes oma huwisid, kõiki neid 
summasid enese peale ei wõta. ( S õ 
j a m i n i s t e r J. S o o t s : T e i e k a i t 
s e t e W e n e h u w i s i d ? ) Mina ei 
räägi siin praegu mitte Wene huwide sei
sukohast, waid tahaksin ainult teada, kas 
seda suurt summat ükskord Eesti tule-
wasel põlwel mitte maksta ei tule. ( S õ 
j a m i n i s t e r J. S o o t s : K ü l l W e 
n e m a a w ä l j a m a k s a b . ) 

Kuidas meie wälisministeeriumi teiste 
poliitiliste aladega on, seda peame järel
dama nendest lausetest, mis on ära mär
gitud Wabariigi Walitsuse deklaratsioo
nis. Siin on wälispoliitika alal tähendatud 
järgmist: „Waatamata kõigi lahkumine-
wate seisukohtade ja arwamiste peale 
meie Doliitilistes erakondades sisepoliiti-
listes ja sotsiaalsetes küsimustes, on siiski 
kogu maal ühtlane arwamine ja seisukoht 
meie riigi wälispoliitika kohta: wabadus 

ja iseseiswus, mis on raskete ohwritega 
kätte wõidetud, tuleb kindlustada ja alles 
hoida: see on meie ühine rahwusline siht. 

Selle sihi kättesaamiseks on Eesti alati 
otsinud sõbralikka wahekordi kõigi oma 
naabritega ja olen rõõmus konstateerima, 
et need püüded ka teiste juures täit wastu
kõla on leidnud. 

Ilmasõja wapustused ja raskused on 
kõikidele rahwastele, olgu nad suured 
wõi wäiksed, kohutawaks hoiatuseks tü
lide eest ja sellepärast ei ole mitte põhjust 
karta, et rahwasteliidu kaudu wäljakuu-
lutatud rahu- ja 1 ep i tu sp o li i ti k a ainult 
tühine sõnadetegemine oleks. 

Jätkates meile traditsioonilist lähene-
mispoliitikat Balti-riikide wahel ja nähes 
tekkiwas Balti liidus tegelikku panti meie 
rahupoliitikale, wõin ma siin kindlasti 
seletada, et Balti-liit mingisuguseid agres-
siiwseid tagasihte endas ei peida, waid 
tema on määratud rahulikuks kooperat
siooniks rahwaste wahel, kellel ühine saa
tus ja ühine eesmärk kaitsta ja kindlus
tada oma iseseiswust ja puutumatust. 
Samuti jätkab uus walitsus endiste walit
suste poolt rajatud sõpruspoliitikat meie 
suuremate ja kaugemate naabritega ja 
eriline sõprustunne, mis Eesti rahwas 
Inglismaa wastu wabaduswõitluste kestel 
on kindlaks kujunenud, leiab minus täit 
poolehoidu, kuid see ei ole mitte takistu
seks heanaaberlikkude wahekordade wäl-
jaarendamiseks meie natsionaalsete hu
wide kohaselt ka teiste suurrahwastega, 
nii Läänes kui Idas. 

Kaubanduslised lepingud, mis igapäe
wast läbikäimist teiste riikidega korral-
dawad, tulewad seal, kus nad weel puu
duwad, kindlaks teha ja esimeses joones 
just nende maadega, kellest meie majan
dusime elu kõige rohkem huwitatud on, 
see on — Wene- ja Saksamaaga. Nende 
ülesannete läbiwiimiseks tuleb erilist 
rõhku panna wälisministeeriumi admi-
nistratiiwse kui ka diplomaatlise aparaadi 
täiendamise ja korraldamise peäle." 

Siis on riigikaitse alal weel öeldud 
täienduseks, mis soowitakse rahwasteliidu 
kaudu kätte saada: „Wastawad kaitse
ja non-agressiooni lepingud, millest kõige 
tähtsamaks oleks sarnane leping meie 
idanaabriga, aitaks sellele püüdele kõige 
mõjuwamalt kaasa. Sellepärast paneb 
Wabariigi Walitsus eelolewa Moskwa 
desarmeerimise kongressi peäle eriti 
suurt rõhku, ja kuigi esimene pääsukene 
igakord mitte kohe suwe ei too, siis on ta 
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ikkagi suwe tuleku kindlaks tunnistajaks, 
mis teiselt poolt rahwasteliidu garantiide 
läbi kindlustust leiab." 

Kui waadata seda, mis meie wälispo-
lütika peatoeks ühe ehk teise sihi kätte
saamiseks, siis on selge sõnaga ära tähen
datud, et rahwasteliit peab meid kõigis 
küsimustes aitama. Kui Balti-riikide liit 
selleks abinõuks on mõeldud, et selleläbi 
Eesti rahwa iseseiswuse alal hoida, siis 
minu arusaamise järele, wõib Balti-riikide 
liit ainult sel juhtumisel soowitawaid 
tagajärgi anda, kui Balti-riikide liidu sel
jataga on sarnane jõud, kes neid riike ala
liselt warustab sõjawarustusega sõja lah-
tipuhkemise puhul. Kui meie waatame 
rahwuswahelise poliitika seisukorda, siis 
peame ütlema, et pärast Versaille rahu
lepingu sõlmimist Prantsusmaa eriti kõik 
abinõud on ära kasutanud ja nende abi
nõude kasutamine on tegelikult niiwõrd 
tagajärgi andnud, et Prantsusmaa Eu
roopa poliitikailmas wäga tähtsaks tegu
riks on saanud. Tal läks korda Balkani-
riikide liitu luua peale Versaille rahulepin
gut nõndanimetatud wäikeriikide liidu 
nime all. Teiseks läks Prantsusmaal 
korda Balti-riikide liitu sobitada Poola 
juhatuse all. Aga mispärast Prantsusmaa 
Poola peäle suurt mõju awaldab? Prant
suse poliitika huwides on see liit loodud. 
(W ä l i s m i n i s t e r A . H e l l a t : M i t t e 
P r a n t s u s e s o o w i d e j ä r e l e e i 
o l e s e e l i i t l o o d u d , w a i d n a d 
t e g i d s e d a ise .) Teie wõite seda 
ümber lükata. (W ä 1 i s m i n i s t e r A. 
H e l l a t : J a h , m a l ü k k a n . ) See 
asjaolu, et Balti-liit ja Balkani-riikide liit 
töötawad käsikäes Prantsusmaaga, on 
selle tõenduseks, et meie wälispoliitika on 
muutunud Inglise orientatsioonist Prant
suse orientatsiooni poole. (W ä 1 i s m i -
n i s t e r A. H e 11 a t : I k k a ü k s j a 
s e e s a m a o r i e n t a t s i o o n on a l 
g u s e s t o l n u d . ) Seda orientatsiooni 
muutmist wõib konstateerida silmapil
gust, kui meil seletati, et tulewad kõik 
abinõud ära kasutada selleks, et wäewä-
hendamise konwerents Moskwas tege-
likka tagajärgi annaks. Nüüd on wäga 
küsitaw, mispärast meie esitaja Moskwas 
ei talitanud nii, nagu meie wälispoliitika 
juhtkiri seda ette kirjutas, miks ei talita
tud Eesti riigi huwides, waid teiste rii
kide, eriti Poola suurema mõju all olles. 
( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : K u u l g e , 
h ä r r a R e e s e n , m i s o r i e n t a t 
s i o o n , m e i l õ i e t i p e a k s o l e m a ? ) 
Kui Teie kaugele tahate näha, siis peaks 

olema Wene orientatsioon. ( S õ j a m i 
n i s t e r J . S o o t s : M i t t e W e n e , 
w a i d E e s t i o r i e n t a t s i o o n . 
N a e r . ) Mispärast ma seda oletan on see, 
et Prantsus- ja Inglismaa wõistlused wii
masel ajal Euroopa poliitika juhtimise alal 
on niisuguse iseloomu wõtnud, et ükski 
neist riikidest oma juhtiwat osa käest ära 
anda ei taha. Kui omal ajal Prantsuse 
walitsus ettepaneku tegi Eestit, Lätit ja 
Gruusiat de jure tunnustada, siis oli see 
küllalt tõenduseks Prantsusmaa poliitika 
edaspidistest sihtidest, sest Prantsusmaa 
ei teinud seda mingisuguse humanitaarse 
wõi mõne teise põhjuse pärast, waid et 
oma poliitika huwides seda edaspidi ära 
kasutada. ( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : 
A g a m i s p ä r a s t t u n n u s t a s m e i d 
s i i s W e n e m a a ? ) Wenemaa tunnus
tas Eestit igatahes jõudude wahekorda 
arwesse wõttes. Siin oli Prantsusmaa 
see, kes oli lüüa saanud Wenemaa käest 
ja et seda parandada, sellepärast tunnus
tas Prantsusmaa Eestit. ( S i s e m i n i s 
t e r K. E i n b u n d : K u s k o h a l 
P r a n t s u s m a a k a a r d i l on? Nae r . ) 
No, seda wõite küsida Eesti wabariigi 
ohwitseride käest, kus ei teata seda, kus 
Balkani poolsaar ja Jaapani riik asuwad. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Riigikogu 
liige Reesen, ma palun Eesti wabariigi 
ohwitseride kohta haawawaid ütelusi 
mitte tarwitada. Teen Teile märkuse. 

J. R e e s e n (kom.) : Nende küsimuste 
peale soowiksin ma härra wälisministrilt 
wastust. (W ä l i s m i n i s t e r A. H e l 
l a t : I l m a a e g u . N a e r . ) Siis teaks 
ma teatawaid järeldusi teha sellest polii
tikast, mida meil wälisministeeriumis 
aetakse. Muidu ei tea rahwaesitus, mis
suguseid sihte meie wälisministeeriumis 
ja wälispoliitikas taga aetakse. Meie wä-
lisministeeriumi eelarwe kaswab aga 
aast-aastalt — 1921 a. — 71 miljonit, 
1922 a. oli ta juba 108 miljonit ja käesole
wal 1923 a. 114 miljonit. Milleks kõik see 
raha teil tarwis on? Teie tahate raha 
saada, aga teie ei räägi, milleks see raha 
läheb. Omal ajal oli wäga paljudel teada, 
kuidas Moskwa kaudu kullawoorid siia
poole tulid. (N a e r.) Kas see on wälis
poliitika, wõi ajawad need kullawedajad 
weel mingisuguseid teisi diplomaatlisi 
sihte taga? 

J u h a t a j a K. W i r m a: Lõpusõna 
on aruandjal. 
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A r u a n d j a A. T u p i t s : Wälismi-
nisteeriumi eelarwe alamkommisjonis ei 
ole esitatud neid ettepanekuid, mida rkl. 
Anderkopp rkl. Piip'i nimel siin täna tegi, 
sellepärast ei ole nad kommisjonis aru
tamisel olnud ja ei saa ka mina nendega 
ühineda. 

J u h a t a j a K. W i n n a : Rkl. Piip'i 
poolt on wälisministeeriumi eelarwe 
kohta kirjalik ettepanek tulnud koossei
sus teha järgmisi parandusi; nimelt pea
tükk II, kus on kirjutatud „diplomaatline-
konsulaarne koosseis", seal jätta wälja 
informatsiooni büroo juhataja", ja seal, 
kus „osakonna juhatajaid 3", sinna wõtta 
,,osakonna juhatajaid 4". Palgaastmed on 
mõlemal juhtumisel ühesugused. 

Siis neljandas osas, kus on kirjutatud 
pealkirjaga „ajutised tööjõud", wälja jätta 
see pealkiri „ajutised tööjõud". 

Siis wälisesituse osas igalpool nime
tusele „saatkond" juurde lisada „ja kon
sulaat", näituseks „saatkond Helsingis" 
asemel „saatkond ja konsulaat Helsin
gis" jne. 

Ja nendes osades, kus on nimetus 
„wabapalgalised" ja „wabapalgaline amet
nik" see nimetus wälja jätta. 

Peale selle on ettepanek juurde wõtta: 
„M ä r k u s 1. Wabariigi Walitsusel on 
õigus muuta esituste ja üksikute esitajate 
ametnimetusi ja wälja anda määrusi 
ametnikkude diplomaatlisse - konsulaar-
sesse koosseisu üleswõtmise eeltingi-
miste ja teenistuskäigu kohta", ja „m ä r -
k u s II. Peale palga saawad kõik saadi
kud ja konsulaar-esitajad Peeterburis, 
Stokholmis ja Kopenhaagenis prii korteri, 
kütte ja walgustusega. Ministri korral
dusel wõiwad ka teised saatkondade ja 
konsulaatide ametnikud saada prii korteri 
ühes kütte ja walgustusega saatkondade 
ehk konsulaatide ruumes," 

Ma saan nii aru, et need märkused on 
kawatsetud wist wälisministeeriumi koos
seisude osa lõppu paigutada. Wähemalt 
sisu järele on see nii arusaadaw. 

Siis ma kawatseks panna parandused 
esiteks selles osas, mis puudutab koossei
sude muutmist, kõige peält hääletamisele. 
Esimesena selle osa, kus on informatsiooni 
büroo juhataja maha kustutatud ja juurde 
wõetud üks osakonna juhataja, siis teiseks 
redaktsioonilised parandused ja kolman
daks märkused. 

Selle hääletamise korra wastu keegi 
ei waidle. Asun hääletamisele. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) K o o s s e i s u d e m u u t 

m i s e e t t e p a n e k ; on n ä h t a w a 
e n a m u s e g a t a g a s i l ü k a t u d . 

Nüüd panen hääletamisele redaktsioo
nilised parandused, mis wastawatesse 
peatükkidesse kuuluwad, nimelt, et nime
tused „ajutised tööjõud", „wabapalgaline 
ametnik" ja „wabapalgalised" wälja jääks 
ja et igalpool nimetusele „saatkond" saaks 
juurde lisatud nimetus „ja konsulaat". 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a õn s e e e t t e p a n e k t a 
g a s i l ü k a t u d . Palun neid, kes mär
kuste wastuwõtmise poolt on, kätt tõsta. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on m ä r k u s e d t a g a s i 
l ü k a t u d . Sellega on kõik parandused 
läbi hääletatud. Panen wälisministeeriumi 
eelarwe-osa niisugusel kujul, nagu ta 
kommisjoni poolt ette on pandud, hääle
tamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) S e e 
e e l a r w e - o s a on n ä h t a w a e n a 
m u s e g a w a s t u w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise eelarwe-osa 
juurde. 

E e l a r v e r. k o m m i s j o n i a r u 
a n d j a J. K a n a (loeb): 

A. 
E r a k o r r a l i s e d k u l u d . 

RIIOIWANEM JA RIIGIKANTSELEI. 

II jagu. 
Peatükk IV. 

Riigi statistika keskbüroo. 
§ 1. Esimese Eesti rah

walugemise (demo
graafilise tsensuse) 
andmete läbitööta
miseks 10.376.500.— 

§ 2. Rahwalugemise 
mälestusmärgi wal
mistamise kuludeks 1.300.000.— 
Kokku peatükk IV 11.676.500.— 

Kokku Riigiwanem ja 
riigikantselei 11.676.500.— 

RAHAMINISTERIUM. 

§ 1. 

§ 2. 

§ 3. 

Peatükk I. 
Riigi wõlgade tasu
miseks 
Sõjaaegsete rekwi-
reerimiste ja kah
jude tasumiseks 
Majaehitamiseks 

80.000.000. 

25.000.000. 
36.000.000. 

Kokku peatükk I 141.000.000. 
Kokku rahaministeerium 141.000.000.— 

45 
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§ 

§ 

§ 

§ 

§ 

KAUBANDUS-TÖÖSTUSMINISTEE-
RIUM. 

Peatükk I. 

Keskasutus. 
1. 1920 a. operatsiooni 

summadest tehtud 
kulude katteks 

2. Katsekoja sisse
seade muretsemi
seks toetussumma
na Tallinna tehni
kumile 

3. Kohtu tän. nr. 8 
maja kapitaalremont 

Kokku peatükk I 
Kokku kaubandus-töös-

tusministeerium 

1.250.000.— 

1.811.000.— 

1.250.000.— 

4.311.000.-

4.311.000.— 

HARIDUSMINISTEERIUM. 

Peatükk I. 

Keskasutus. 
1. Ehitused. ümber

ehitused ja kapi
taalremondid riigi 
koolimajades 

2. Raadi mõisa korda
seadmise tööde lõ

petamiseks 
Kokku peatükk I 

Peatükk III. 

! 

27.773.100.— 

1.267.000.— 
29.040.100.— 

Teaduse- ja kunstiosakond. 

§11. 

§12. 
§14. 
§56. 

§59. 

SISEMINISTEERIUM. 

Peatükk VI. 

Piiriwalwe walitsus. 
Sõiduabinõude üle-
walpidamine 
Liikuw wara 
Remondid 
Sõjariistad ja nende 
warustus 
Hobustega warus-
tamine 
Kokku peatükk VI 

Kokku siseministeerium 

§ 9. 
§11. 

§53. 

§54. 
§55. 

§56. 

§57. 

§58. 
§60. 

§61. 
§62. 

§63. 

1.482.000.— 
4.495.050.— 

17.000.000.— 

573.000.— 

6.950.000.— 
30.500.050.— 

40.185.000.— 

SÕJAMINISTEERIUM. 

Majanduslikud kulud 
Sõidu ja weoabi-
nõud 
Sisseseade ja asu
tamine 
Toitluswarustus 
Kraami ja woori 
warustus 
Sõjariistad ja nende 
warustus 
Inseneeriline ja teh
niline warustus 
Korteriwarustus 
Sõjalaewade wa-
rustamine 
Kindlustuse tööd 
Topograafilised ja 
hüdrograafilised 
tööd 
Terwishoid 

165.000.— 

8.015.600.— 

194.400.— 
1.714.300.— 

25.000.000.— 

118.682.300.— 

26.161.800.— 
96.075.000.— 

15.320.000.— 
10.137.000.— 

325.000.— 
4.846.900.— 

Tartu ülikool. 
§ 1. Raamatukogu hoo

nes keskkütte sis
seseadmiseks 2.893.700. 

§ 2. Kliinikutele ühe
kordseks toetus
rahaks 750.000. 

§ 3. Elektri sisseseade 
ümberehitamine 641.800. 

§ 4. Füsikaalse keemia 
laboratooriumi sis
seseadmiseks 750.000. 

§ 4. Füüsika ja keemia 
instituudi hoone 
ehitamiseks 14.000.000. 

Kokku peatükk III 19.035.500. 
Kokku haridusministee

rium 48.075.600. 

Kokku sõjaministeerium 306.637.300. 

PÕLLUTÖÖMINISTEERIUM. 

Peatükk IV. 

Maakorralduse peawalitsus. 
§ 1. Juhatus ja nõuand

mine asunikkudele 
hoonete ehituse alal 1.523.000. 

Kokku peatükk IV 1.523.000. 

Peatükk V. 

Põllumajanduse peawalitsus. 
§ 1. Maaparanduse alal 16.000.000. 
§ 2. Koolimajade ehi

tusteks ja 
dusteks 

paran-
5.250.000. 
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§ 3. 

§ 1. 

§ 1. 

§ 2. 

§ 3. 

§ 4. 

§ 5. 

§ 6. 

§ 7. 

§ 1. 

§ 2. 

§ 3. 

Keila-Joale asutata
wa kalahautamise 
maja ehituse ja sis
seseade kuludeks 

Kokku peatükk V 

Peatükk VII. 

291.000. 
21.541.000.— 

§ 5. 

Metsade peawalitsus. 
Ehitused 4.481.000.— 
Kokku peatükk VII 4.481.000.— 

Kokku põllutöö
ministeerium 27.545.000.— 

TEEDEMINISTEERIUM. 
Peatükk I. 

Keskasutus. 
Tallinna raudtee-
sõlme — ühenduses 
sadamaga — üm-
berprojekteerimise 
kawade kokku
seadmine ja eeltöö 750.000.— 
Baltiski-Sakii, üle 
Keila, kitsarööpa
lise raudtee sihi 
uurimise tööd 
Järwa-Jaani-Tapa 
kitsarööpalise raud
tee sihiajamine 
Walk-Mõisaküla-
Hope liini liikumise 
awamise tööde kat
teks 
Sõjaministeeriumi 
ülesannete täitmi
seks 
Tartu ja Narwa 
raudtee ühendus-
kolmnurga korda
seadmine ühes pool-
jaama awamisega 
Maanteede ja sil
dade ehitamine 

Kokku peatükk I 

Peatükk II. 
Riigiraudteede walitsus. 

Raudtee olukorra 
tõstmiseks 30.000.000.-
Teenijatele eluma
jade ehitamiseks 25.000.000.-
TelegraafL ja tele
foni liinide korral
damiseks ning sau-
aparaatide üles
seadmiseks 4.643.700-

Raudtee elektrofit
seerimine Tallinna-
Nõmme wahel 34.000.000.-
Elektriwalgustuse 
töökodade ja wa-
gunite sisseseadete 
täiendamiseks ning 
3 weduri paranda
miseks 12.000.000.-

Kokku peatükk II 105.643.700.-

Peatükk III. 

Posti-teîegraaii-teleîoni peawalitsus. 

§ 1. Posti-telegraafi-te-
letoni asutuste hoo
nete ehitamine 
Telefoni ehitamine 

Kokku peatükk Iii 

Peatükk V. 

2.200.000. 
35.800.000. 

38.000.000. 

Mereasjanduse peawalitsus. 

62.300.— 

144.900.— 

650.000.— 

7.050.000 — 

2.500.000.— 

59.010.000 — 
70.167.200.— 

§ 

§ 

§ 

§ 

§ 

§ 

b 

1. 

?.. 

3. 

4. 

5. 

1. 

Tallinna sadama 
ehitus ja parandus 
Baltiski sadama 
ehitus ja parandus 
Tuletornide ja pääs-
tejaamade põhjalik 
parandus 
Mitmesugused tööd 
ja parandused 
J/m. „Suur Tolli" 
parandus 

Kokku peatükk V 

Peatükk VI. 

EhituspeawaSitS! 

Riigikoguhoone li-
saehitüs 

Kokku peatükk VI 
iokku teedeministeerium 

33.700.000.— 

2.500.000.— 

5.000.000.— 

3.000.000.— 

10.000.000.-
54.200.000.— 

us. 

7.389.000.— 

7.389.000.— 
275.399.900.— 

TÖÖ-HOOLEKANDEMINISTEERIUM. 

Peatükk II. 

Hoolekande osakond. 
§ 1. Kinniswara muret

semiseks 15.000.000.-
§ 88. Ühiskodud ja war-

jupaigad 7.021.400.-
Kokku peatükk II 22.021.400.-

45* 
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Peatükk IV. 

Terwishoiu peawalitsus. 
§ 1. Ehitused, kapitaal

remondid ja sisse
seaded terwishoiu 
asutustes 9.460.000 — 
Kokku peatükk IV 9.460.000.— 

Kokk» töö-hoolekande-
ministeerium 31.481.400.— 

Kokku A erakorralised 
kulud 876.626.750.— 

B. 

O p e r a t s i o o n i f o n d i d . 

RAHAMINISTEER1UM. 

§ 1. Koolimajade ehitus-
fond 30.000.000.— 

§ 2. Elukorterite ehitus-
laen 70.000.000.— 

§ 3. Laenuks omawalit-
sustele õpetajatele 
palkade maksmiseks 105.000.000.— 

Kokku rahaministeerium 205.000.000.— 

KAUBANDUS-TÖÖSTUSMINIS-
. ÏEER1UM. 

§ 1. Operatsiooni kapi-
taaliks riiei turba-
tööstusele 32.000.000.— 

§ 2. Operatsiooni kapi
ta l iks riiei põlew-
kiwitööstusele 32.840.300.— 

Kokku kaubaiidus-töös-
tusministeerium 64.840.300.— 

HARIDUSMINISTEERIUM. 

§ 1. Eduard Wilde teos
te wäljaandmiseks 1.000.000. • — 

§ 2. Laste ajakirjade 
wäljaandmiseks 500.000.— 

§ 3. Tallinna puutöös
tuse õpetöötoale 
materjaali ostmiseks 500.000.— 

§ 4. Kooli- ja lastekir
janduse soetamiseks 2.000.000.— 

Kokku haridusminis
teerium 4.000.000.— 

PÕLLUTÖÖMINISTEERIUM. 

§ 1. Asunikkude ehitus
laenu fond 135.000.000. 

§ 2. Laenuks maasaaja
tele inwentaari mu
retsemiseks 

§ 3. Laenuks ühismima-
talituste kordasead
miseks, ehitamiseks 
ja sisseseadete mu-

• - retsemiseks 
§' 4. Laenuks kalamees

tele, kalapüügiwõr-
kude, liht ia moo
torpaatide muretse
miseks ja ümber
töötamise korralda
miseks 

20.000.000. 

15.000.000. 

5.000.000. 

Kokku Dõllutööminis-
teerium 175.000.000. 

Kokku B. operatsiooni 
fondid 448.840.300. 

Kokku erakorralised kulud 1.325.467.050. 
Kokku kulud 6.623.666.460.— 

A. T u p i t s (põl.) : Austatud Riigi
kogu liikmed! Haridusministeeriumi eel-
arwe läbiwaatamisel alamkommisjonis, 
kui ka üldkommisjonis wõeti erakorra-
lisse eelarwesse kaks suuremat summat 
üles, mida Wabariigi Walitsus mitte ei 
olnud nõudnud. Üks summa 6.600.000 m. 
määrati Tallinna seminaarile majaostmi-
seks Wene uulitsale. Peab ütlema, et 
eelarwe-kommisjonis see summa kaunis 
juhuslikult eelarwesse üles wõeti, sest 
eelarwe-konrmisjon otsustas esineda soo-
wiawaldusega, et Wabariigi Walitsus ma
jasid mitte ei ostaks, waid ise ehitaks ja 
pealegi paistab see majaostmine mitte 
otstarbekohane olewat. Härra Annusson, 
kes meie koolioludega ju tuttaw peaks 
olema, teatas kommisjonile, et see maja 
sugugi koolimajaks ei kõlba. Selle peäle 
waatamata sai krediit lubatud. Teen ette
paneku seda krediiti maha kustutada, 
põhjendades sellega, et walitsus ise peaks 
koolimajasid ehitama ja teiseks ei oleks 
mõtet niisuguseid maju osta, mis koolima
jaks mittekõlbulikud. 

Teine ettepanek oleks 14 miljoni kohta 
Tartu ülikooli juurde füüsika-keemia 
instituudi ehitamiseks. See krediit lu
bati, olgugi, et meile ei esitatud mingit 
plaani ega kalkulatsiooni. Walitsus tahab 
seda summat küll aga tulewa aasta eel
arwesse wõtta. Ma ei tahaks nüüd sel
lega ütelda, et seda ehitust ei oleks tarwis 
teostada, kuid seda wõiks jätta tulewaks 
aastaks ja sedamoodi wäheneks haridus-
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ministeeriumi erakorralised kulud 
20.600.000 wõrra. 

A. J ü r m a n (põl.) : Teen siin ette
paneku > sõjaministeeriumi erakorraliste 
kulude § 55 kohta: Kraami ja woori wa-
rustus 25 miljonit, maha arwata 500.000, 
sellega siis oleks § 55 — 24.500.000. Seda 
ettepanekut põhjendan sellega, et wõrrel
des meie sõjaministeeriumi eelarwet mine-
waaastase eelarwega on ta niipalju suu
rem. Soowin, et eelarwe möödaläinud 
aasta eelarwest mitte suurem ei saaks. 

Teise ettepaneku teen põllutööminis
teeriumi operatsiooni fondides § 3 kohta. 
Laenuks ühispiimatalituste korraldami
seks, ehitamiseks ja sisseseadete muret
semiseks 15 miljonit marka suurendada 
45 miljoni margani. (J. K a n a (töer.): 
M e i l e i o l e s e a d u s t . ) Põhjendan 
seda sellega, et praegu on juba kawatsus 
asutada 45 uut ühispiimatalitust ja kui 
meie wanad ka weel arwesse wõtame, 
kes laenu tahawad saada, siis ei jätku 
eeiarwesse üleswõetud summast laenu
andmiseks. Ühe ühispiimatalituse korda
seadmiseks läheks umbes 2 miljonit ära. 
Ettenähtud seaduses ülnspiimatalitustele 
laenuandmiseks tahab riik toetada 75% 
kuludest, siis sellest summast jätkuks. 
Ühispiimatalitus on wäga tähtis meie 
põllumajanduse tõstmiseks ja see laen lä
heks loowa töö peale ja suurendaks meie 
karjasaaduste produktsiooni märksa, mis
pärast laenu mitte keelata ei tohiks. Wa
litsuses oli see asi arutuse all olnud. (O. 
Q u s t a w s o n (is.): T e i e r ä ä k i 
s i t e s e d a W a l i t s u s e n i m e l . ) 
Walitsus on seda laenu otstarbekohaseks 
tunnistanud ja saab seda ka toetama. 

M. M a r t n a (sd.) : Austatud Riigi
kogu liikmed! Ma arwan, meie wõime 
nüüd juba eelarwe arutamise peale tèata-
wal wiisil tagasi waadata. Meie oleme 
korraliste kulude eelarwe wastu wõtnud 
ja wiibime praegu erakorraliste kulude ja 
tulude juures. Meie wõime ütelda, et 
pealahing on nüüd juba löödud, kui niisu
gusest üldse juttu olla wõib ja peame nüüd 
tagasi waatame nende wigastuste peäle, 
mis sel puhul ehk on tehtud. See on pilt
likult öeldud, sest wigastusi siin ju keegi 
saada ei wõinud, peale muu kui eelarwe 
wäikesi kriimustusi ja eelarwega liidetud 
walitsus ja Walitsuse poliitika. See on, 
nagu ma ütlesin, piltlikult öeldud. Eelarwe 
on ju ilusasti wastu wõetud, ei ole midagi 
olnud. 
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Kuid lubatagu mul siiski tagasi waa
data selle peale, kust me tuleme ja kus 
oleme. Wist ei ole enam waja rõhutama 
hakata, et riigi eelarwe wastuwõtmine, 
rahwaesituse poolt suur poliitiline õigus 
on, mis ajaloos suurte raskustega on katte 
wõidetud. Eelarwe on abinõu, millega 
rahwas parlamendi kaudu walitsust ohjab. 
Eelarwe arutamise ja läbirääkimiste ajal 
arwustatakse Walitsuse poliitikat ning 
kaalutakse põhjalikult läbi, kas wõib wa
litsused nõutud kulusid lubada. Ja seda 
hinnatakse selle järele, missugusena see
sama walitsus enese poliitikat, möödaläi
nud aja poliitikat ja ka tulewiku poliitikat 
rahwaesitusele esitab. On ka arusaadaw, 
et walitsus siin seda kõike ette kannab, 
mis ta enese poliitikast head arwab olewat 
ütelda. Meie teame, et isegi need kuning
likud ja keiserlikud walitsused, kes nüüd 
õnneks wähemalt langenud on, et ka need 
walitsused sel puhul, kui eelarwet arutati, 
parlamendis üles astusid. Sel puhul on 
Ka würst Bismarck oma suured kõned 
pidanud ja ka teised riigikantslerid ja 
tähtsamad Walitsuse liikmed. Meil ei ole 
riigikantslerit, ja sellepärast oleks pida
nud keegi meie Walitsuse liigetest teiste 
riikide eeskujul siin esinema. Kuid seda 
ei olnud. Ma arwan, umbes sama mõtles 
ka kindral Laidoner, kui ta oma kõnes 
minewal esmaspäewal eelarwe tähtsust 
rõhutas, nagu kui seda tegi ka paari 
päewa eest üks meie suurem ajaleht. 
Mina oletan heameelega, et härra kindral 
Laidoner seda mitte ilma oma rühma kok
kukõlata ei teinud. Aga kui me läbirää
kimiste juurde asusime, siis ei näinud, ega 
kuulnud me mitte enam ei härra kindral 
Laidoner'i, ega ka tema rühma poolt mi
dagi sellesarnast, mida ma siin alla Kriip
sutasin, ja mida ka härra kindral Laidoner 
seekord toonitas. Härra kindral Laido
ner ütles, et eelarwe puhul parlament ter
wet riigi aparaati arwustab, ta ütles, et 
eelarwe arutamise aeg see silmapilk on, 
kus riiklisi põhimõtteid walRustatakse ja 
kus riiklisi plaanisid, sihte üles seatakse. 
Kui me nüüd aga tagasi waatame, kuidas 
Walitsuse parteid nende poolt lühidalt 
ülesseatud juhtmõtetest kinni pidasid, mis, 
nagu juba tähendasin, ajalooliselt wastu 
waidlemata kogu parlamentaarses ilmas 
makswad on, siis näib, et härra kindral Lai
doner need mõtted kas kogemata, igatahes 
aga oma rühmale wastumeelt, awaldas. Kui 
ma seda härra Laidoner'i partei kohti 
eriti tähendan, siis ainult sellepärast, et 
tema j u h t u m i s i sellest rühmast eel-
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arwe arutamise tähtsust õieti nimetas, 
muidu ei oleks eri li põllumeestekogude 
partei peolt seda Kuidagi wiisi eriti oodata 
olnud. Asjalikult waikisid selles suures 
küsimuses kõik Walitsuse rühmad. (W a -
h e 1 h ü ü e J. H ü n e r s o n'i (põl.) 
p o o l t.) Härra Hünerson kuulub ka 
nende rühmade hulka, ilma et waja hääli 
tõsta. ( H ü ü d e d k o h t a d e l . ) Asja
likult, ma toonitan weel kord, waikisid 
kõik rühmad härra Liiwak'ist kunni härra 
Hint'ini, ehk siis peaks seda tööerakonna 
rükliseks põhimõtteks pidama, mis härra 
Hint laupäewal siin ette kandis, juhtides 
tähelpanu selle peale, et Muhu wahi kit
sam on, kui Sassnits-Trelleborgi wäin. 
Edasi rõhutas tema ju ka seda, et Saare
maa kalameestel ei ole turgu. Et need 
suured riiklisea tarkused oleks olnud, 
seda ei wõi keegi ütelda. Ühel öösisel 
koosolekul oli härra Liiwak wäga targa 
ettepaneku teinud, nimelt wiieminutilist 
koosolekut ära pidada ja wististi selles 
mõttes, et anname ligemisele, mis ligemise 
kohus on ja täna ja homme läheme kom-
mertskoolimajasse ja seal anname — 
usuõpetuse poolt hääletades — jumalale, 
mis Jumala kohus on. Olgugi, et sel lau
päewal keskerakond ja äärmised rühmad 
mitte ühes ei tõmmanud, aga reede hom
mikul tõmbasid nad wäga wahwalt ühes, 
sellele suurele õllejoomise päewale järg
newal ööl. Mina pean ütlema, et nende 
rühmade poolt selles asjas, mis minul siin 
kõne all on, ka siis mitte midagi ette ei 
toodud, kui meie rõhutasime, et waene-
inees keedab ikka wesileent. Iseenesest 
mõista, et Wabariigi Walitsus walitsuspar-
teide ülesannete täitjana seda oleks esime
ses joones tegema pidanud. Wabariigi Wa
litsus oleks pidanud Riigikogu ette ilmuma, 
kas Riigiwanem terwe Walitsuse eest, 
ehk iga minister üksikult oma eriala 
walgustades. (O. A m b e r g (kristl.): 
U u s s i l d e i k a n n a t a w ä l j a . ) Wa
bariigi Walitsus on kohustatud oma po
liitikat walgustama, selgitama, igas asjas, 
igas küsimuses, wõi iga ministeeriumi eri
alal, aga seda ei tehtud meil mitte. Ma 
eraldan rahaministeeriumi. Rahaminister 
härra Westel on tõepoolest katsunud seda 
teha. Juba kahe kuu eest, kui eelarwe 
siin esitati, kõneles minister Westel oma 
seisukohti walgustades, nõndasama on 
härra minister Westel ka eelarwe-korn-
misjonis seletusi annud, mida teiste här
rade ministritega wõrreldes isegi põhja
likkudeks wõib nimetada. Aga ka need 
seletused jätsid nii mõnegi asja tumedaks, 

wõib olla sellepärast, et need otsekohe 
mitte rahaministri alasse ei kuulunud, 
wõib olla mõnel teisel põhjusel. Riigi
kogu liikmed saawad ehk ütlema, et iga 
minister on siin kõnelenud. Wäga õige, 
aga kuidas? Härra sõjaminister näiteks 
on siin seletustega esinenud, et ta eei-
arwe-kommisjonis juba oma seletused 
andnud ja pool osa Riigikogu liikmetest 
olid seal, kes ei olnud, see lugegu pro
tokollist. Niisugune oli selle ministri se
letus parlamendi ees. 

Kui läinud sügisel Walitsuse wahetus 
toime pandi, õigemini Riigiwanema wa
hetus, siis põhjendati seda sellega, et en
dine walitsus ei ole osanud Riigikoguga 
sünnist sidet ja elawat ühendust rahwaga 
pidada. See põhjendus toodi ühe suurema 
walitsewa rühma, see on — tööerakonna 
poolt ette. Ma ei tuleta seda mitte selle
pärast meelde, nagu poleks see õige. Ka 
meie ütlesime endise Walitsuse kohta, et 
„walitsus waikib" ja üldse nimetati seda 
walitsust ,,waikiwaks walitsuseks". Aga 
nüüd tuli uus walitsus ja kui see ametisse 
astus, see on — kui tema endise l ä i 
kiwa Walitsuse" asemele astus, siis pi
dime ometi loogiliselt järeldama, et uus 
walitsus mitte waikiw walitsus ei saa 
olema, et uus walitsus Riigikoguga ja 
rahwaga tahaks seda ühendust ja sooja 
sidet sõlmida ja pidada, mis endise Wa
litsuse poolt lohakile oli jäänud. — Et 
see walitsus waikiw oli, seda tunnistab 
muuseas ka see, et meie nii mõnigi kord 
sunnitud olime arupärimiste kaudu seda, 
nii ütelda, wälja pressima, mida walitsus 
awaldada loomulikult oma kohuseks ja 
ülesandeks oleks pidanud pidama ja mis 
siis ilma arupärimisteta hõlpsamini ning 
palju siledamini oleks läinud. 

Nüüd, uues Eesti keeles öeldud puu
rimal silmapilgul" riiklises elus, eelarwe 
arutamise ajal oleks walitsus meile oma 
majapidamisest aru pidanud andma, mil
leks la ju kohustatud on. Ewangeeliumis 
öeldakse wist kusagil . . . (0. A m b e r g 
(kristl.): T e i e h a k k a t e k a j u b a 
õ p p i m a . ) Ei hakka, on juba wanast 
ajast meelde jäänud. (W a h e 1 h ü ü c 
k r i s t l i k u s t r a h w a e r a k o n n a s t.) 
See on tõde, mis ka seal ei tarwitseksa 
olla, see on üldine tõde, ewangeeliumis 
on wäga palju üldisi tõdesid. Ja see, 
mida ma siin mõtlesin, on, et i n i m e n e 
p e a b a r u a n d m a o m a m a j a p i -
d a m i s e s t. Nüüd oleks see silmapilk 
olnud, kus Wabariigi Walitsus oleks pi-
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danud aru andma oma majapidamisest. 
(J. H ü n e r s o n (põl.): T a l o n w i i m n e -
p ä e w t u l n u d . ) Et tal mitte wiimne-
päew ei ole, selle eest kannate ka Teie, 
härra Hünerson, hoolt. 

Ma mõtlen selle aruandmise nõudmise 
juures mitte nii wäga seda, mida meie ju 
kõik teame, mida meie ise oleme läbi 
elanud. Ka nende küsimuste suhtes, mille 
juures härrad ministrid sõna wõtsid, see 
on — siit poolt ettekantud üksikasjaliste 
küsimiste peale wastates — sai Riigikogu 
küll mõnda asja kuulda, aga see ei olnud 
see, mida mina siin puudusena puudutan. 
Härrad ministrid pidasid seda eneste ain
saks ülesandeks, keegi neist ei kõnelenud 
riigi üldise poliitika sihtjoontest, meie riigi 
tulewiku wäljawaadetest, jah, isegi oma 
eriosakonna tulewiku sihtjoontest ja wäl
jawaadetest ei kõnelenud nemad niihästi 
kui mitte midagi. Ma ei kuulnud isegi 
seda, et ükski meie minister ja eriti pean 
ma seda ütlema, et just wälisminister, 
kelle ressoori wõi alasse see otsekohe 
kuulub, sedagi oleks öelnud, et Eesti riik 
elab sõbralikus wahekorras oma naabri
tega. ( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : 
S e e on w ä l j a s p o o l k a h t l u s t . ) 
Muidugi, meie teame, et meie teistega 
wäga Sõbralikus wahekorras elame, kuid 
selle toonitamine oleks nii ütelda kaunis 
wormitäitmine olnud. Ka teistes riiki
des on see wäljaspool kahtlust, kuid seda 
toonitatakse siiski igal sündsal ja ka sünd
mata juhusel, see on üheks diplomaatli-
seks wiisakuseks saanud, millest ka kind
ralid kinni peawad. 

Kui ma siin weel mõnda üksikasja 
meelde tuletada tohin, siis on wäga ise
äralik see, mis härra teedeminister ütles. 
Kui tema käest ühes ja teises asjas sele
tust paluti, juhatas ta lihtsalt ministri 
.,p ä e w a k ä s k u d e" juurde. Mine tea 
nüüd, kus kohas need päewakäsud on! 
Ma ei ole kunagi kuulnud ega oska omale 
ette kujutada, et kusagil üks minister sel 
kombel rahwasaadikutele ütleks: Waa
dake, lugege minu päewakäsku, sealt saate 
kõik teada! Edasi juhatas see härra 
Riigikogu liikmeid nende seaduste juures 
olewate seletuskirjade juurde, mis selle 
ministeeriumi poolt Riigikogule sisse an
tud. Seal on tõepoolest mõnesugused 
seadused seletuskirjadega, kuid kõike, mis 
teada soowitakse, ei ole ometi päewakäs-
kudes ega seletuskirjades! Niisugusel sil
mapilgul, sellel suurinial silmapilgul oleks 
härra minister siiski pidanud waewaks 

wõtma — kas ta seda alandamiseks pidas 
wõi mitte — ja parlamendile kõik ette 
maalima, teada andma, awalikuks tegema, 
mis tal suurtes plaanides esil on, mis ta 
soowib läbi wiia, mis tema arwates teede 
ja läbikäimise suhtes Eesti riigil waja on. 
Meie oleme ajalehtedest lugenud mõnest 
lühikesest uuest raudteest, mõnest pike
mast raudteest, mida kawatsetakse ehi
tada, aga härra minister ei lausunud sõ
nagi sellest, kuigi see parem silmapilk 
oleks olnud rahwasaadikutele seda esi
tada, mis Wabariigi Walitsus selles suh
tes teha mõtleb. Meie oleme kuulnud, et 
kawatsetakse raudteed ehitada Riisipe
rest wõi Ristilt Märjamaale, Wirtsu; 
meie oleme kuulnud, et soowitakse wõi 
tahetakse raudteed ehitada Tartust Ir
boska; meie oleme kuulnud mõnesugus
test weeteede kawatsustest. Rewolut
s ioni • esimestel päewadel unistasin ma 
sellest wanast weeteest Narwa-Jõesuust 
Pärnuni üle Peipsi ja Wirts järwe. . . 
( P a r e m a l t p o o l t : K u s t s e l l e k s 
r a h a s a a b ? ) Ma ei teadnud seda, ei 
tea seda ka praegu weel, aga, austatud 
härra, ma ei ole ju ka mitte minister! 
Ka seegi oleks hea olnud, kui härra mi
nister neist plaanidest oleks kõnelenud 
ja ütelnud, kahjuks ei saa neid täide saata, 
meil puudub raha. 

Peale Tartu rahulepingu kuulsime meie 
ühest suure raudtee plaanist, mis pidi 
Tallinnast Moskwasse ehitatama? Mõni
kord kirjutati, et tee pidi Saaremaalt al
gama, pidi tulema tunneli kaudu wõi ei tea 
kuidas üle wäina ja pidi siis otsekohe 
sihtjoones Moskwasse minema. 

Siis kuulsime rahulepingu järele tea-
tawatest metsakasutamise lubadest wõi 
niinimetatud kontsessioonidest. Meie 
kuulsime weel mõnestki teisest asjast. 
Näituseks kuulsime ka seda, et meie lae
wad, mis Kroonlinna ja Peeterburi sada
matesse wõi teistesse Wene wetesse jää
nud, et need erainimeste laewad pidid 
ükskord nende omanikkudele tagasi antud 
saama. Nüüd ei kuule meie nendest as
jadest enam mitte midagi ehk meie kuu
leme midagi — palun mitte närwilikuks 
saada — kuulujuttude kaudu. Ja nimelt: 
Laewad olewat „WTäinämöise" eest was-
tutasuks Wenemaale antud. Tahaks hea
meelega teada saada, kas need kuulujutud 
on tõde wõi ei ole. 

Siis, austatud härrad, kes rahwa seas 
liigub, see teab, et on waeseid inimesi, 
kes oma kopikad ja rublad enne maailma 
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sõda Wene renteidesse kogunud. Wene 
renteia läksid siit nende kopikate ja rub
ladega ära . . . (J. R e e s e n (koni.) : W e-
n e m a a l t s a a d i ju 15 m i l j o n i t 
k u i d a w a s t u.) Waat', see'p see asi 
ongi. Just need inimesed, kelle raha 
renteidega on ära wiidud, arwawad nüüd, 
et see 15 miljonit kuida on antud selleks, 
et nende korjandused sellest rahast wälja 
saawad maksetud, See on ju küll erikü-
simus, aga ka selle peale oleks wõinud 
mõni asjatundja Walitsuse liige wastust 
anda. Aga see seisab ühe teise teatawa 
küsimusega ühenduses, üldise sõjakahjude 
lahendamisega nende riikidega, kellega 
meil niisuguseid asju selgitada on. Wa
hekorraa ei ole weel mitte selgitatud. Ka 
wahekord Wenemaaga ei ole weel nii 
selge, kui ta oleks pidanud olema. Meie 
oleksime sel puhul ka seda kuulda taht
nud, missuguses järgus wõi staadiumis 
need asjad nüüd on, siis, wõib olla, oleks 
ka seletus selle kohta tulnud, et need ini
mesed ilmaaegu loodawad, et nad oma 
raha tagasi saawad, mis renteid on ära 
wiinud. Igaühe katte ei puutu ju mitte 
rahulepingu sõnastus ja igaüks ei tea seda 
mitte ütelda, et need 15 miljonit mitte sel
leks ei ole saadud, et neid summe tagasi 
maksta. Wõi on nad selleks siiski wälja 
tingitud, ma ei tea seda mitte kindlasti 
ütelda! Siis on meie wahekord ka Sak
samaaga ikka alles selgitamata. Meie 
oleme kuulnud ühest kommisjonist, ja ma 
palun mulle mitte sellepärast etteheiteid 
teha, et ma olen ise kuulu järele selle 
kommisjoni liige, aga ma ei tea mitte 
rohkem, kui igaüks teine Riigikogu liige 
teab. On inimesi, kellel nõudmisi on 
Saksa Walitsuse wastu, igaüks arwab, et 
ta nõuded õigustatud on. Need inimesed 
ootawad aga, selgitust ei saa ik'ka weel. 
On inimesi, perekondi, kelle toitjad Sak
samaale on kadunud, on neid, kelle pere
konnaisad on okkupatsiooni ajal Saksa
maale wiidud, kes aga sealt mitte enam 
tagasi ei ole tulnud. On teada, et Tal
linnas koguni on üks tööliste trükikoda, 
mis, — kui ma ei eksi, okkupatsiooni wõi
mud ära wõtsid ja okkupatsiooni wõimude 
käest wõttis Eesti walitsus ta ära, — ei 
ole tänini weel omanikud tagasi saanud. 
Wõib olla, et see selgitamine ootab ka 
seda, kus need asjad üldiselt selgitatud 
saaksid. Meie loeme lehtedes, mõnigi 
kord huwitawaid artiklid teatawate küsi
muste üle. Ma olen näituseks lugenud 
diagonaal ja wertikaal raudteewõrgu üle, 
mis meil peaks olema, ja kuidas wiisi 

seda peaks wälja arendama, oleme nii 
mõndagi kuulnud kitsarööpalise raudtee 
tulewikust. Minu arwamise järele oleks 
nüüd aeg olnud, kus walitsus, eriti teede
minister, oleks asja walgustama pidanud. 
Mis aga weel tähtsam on, on see, et Eesti 
on nüüd rahwasteliidu liige ja meie oleme 
seda demokraatlist põhimõtet ka selles 
suhtes kiitnud, et seal on wäikestel ja 
suurtel riikidel ühesugune hääleõigus. 
Kuid meie teame nüüd ka seda, ehk kui 
meie seda ka ei teaks, siis loeksime iga
päew lehtedest, missugune poliitiline sei
sukord praegu walitseb, missugune tormi-
poliitiline eelaeg praegu on. Teie teate, 
mis on Amsterdami rahwuswaheline ame
tiühisuste liit. Selle esimene sekretäär 
..Fimmen kõneles 13. skp. Frankfurdis 
Saksamaal maailma poliitilisest seisukor
rast. Muuseas ütles ta: „Täna, 4 aastat 
peale sõja lõppu, on sõjahädaoht nõnda
sama suur, nagu ta enne ilmasõja algust 
1914 aastal oli. Terawus on äärmuseni 
tõusnud, Prantsuse, Belgia imperialistlise 
poliitika läbi on hädaoht suureks kaswa
nud ja wõib wäga hõlpsasti uueks maa
ilma werewalamiseks paisuda, kui Poola 
ja Wenemaa sekka astuwad, nagu seda 
wõimataks ei wõi pidada." Kui meie üht
lasi meelde tuletame, mis meile paari 
päewa eest Londonist teatati, kus alam
kojas troonikõne wastuse puhul puudutati 
'ka Prantsuse poliitikat. Nõndanimetatud 
heakstegemise maksude poliitikat hinnati 
nimelt laitwalt. Siis peab ka meil meelde 
tulema, et meie mitte kõige kindlamalt 
Jumala selja taga ei ela. Peab ka meil 
meeles olema, et hädaohu lained, mis ka 
meil sel puhul wõiwad tõusta, wast ka 
,,Maarjamaad" puudutamata ei jäta. Tu
letan meelde, et kommunistid Amsterdami 
rahwuswahelist ametiühisuslist liitu kol
laseks, see on — tööliste tõsiste huwide 
wastaseks tembeldawad. Kuid Amster
dami ametiühisuste liidu tegelik poliitika 
näitab kõige selgemini, et asjalugu mitte 
nõnda ei ole. Mitte ainult liidu keskju
hatus, waid ka liidu juurde kuuluwad 
parteid erimaadel ja üksikud liidu osa
konnad on terawalt selle poliitika wastu, 
mida wäewõimu poliitikaks wõib nime
tada. Paari nädala eest pidasid Amster
dami ametiühisuste nõukogude liikmed 
koosolekut ja kaalusid Euroopa poliitilist 
seisukorda. Nemad kaalusid seda, kas 
mitte wõimalik ei oleks üldise streigiga 
Prantsusmaad ja Belgiat Ruhrimaalt wälja 
ajada, kuid jõudsid otsusele, et praegusel 
silmapilgul see mitte wõimalik ei ole, sel-
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lepärast, et töölisteparteid — eriti Prant
susmaal ja Belgias nõrgad on suurt te
gutsemist soowitawale lõpule wiima, sest 
tööpuudus walitseb alles mitmes riigis, 
mille tõttu tööliste organisatsioonid weel 
nõnda tugewad ei ole, et üldist streiki 
selle wastu wõidudalt läbi wõiks wiia, 
nagu soowida oleks. Ta tegi ülesandeks 
kõigi maade osakondadele, et nemad omal 
maal selle wägiwallapoliitika wastu 
peaksid tegutsema, oma parlamentides 
selle wastu kõnelema, oma walitsusi sun
dima, et nemad püüaksid rahwasteliidu 
kaudu oma mõju awaldada Euroopa rahu 
alalhoidmiseks. Ajakirjandust jälgides 
pean ütlema, et ma ei tea ühtki tööliste
parteid, kes selle poliitika puhul allasu
rutud Saksa töölistele oma kaastundmust 
poleks awaldanud. Ka Läti sotsiaalde
mokraadid ja ametiühisused saatsid hil
juti oma kaastundmuse awaldused Ams
terdami ja otsustasid oma Walitsuse peäle 
mõjuda, et selle poliitika kohta õige sei
sukoht wõetaks. Ainult Eesti kohta pole 
mul mitte teada, et sellekohast sammu 
oleks astutud. — Soome töölistepartei 
seisukoha wõtmine ei ole mul mitte tut
taw. Aga nõnda palju kui ma Soome 
sotsiaaldemokraatlikku ajakirjandust jäl
gida olen wõinud, ollakse seal selsamal 
seisukohal. See ei ole niisugune nähtus, 
mis sünnib „kusagil kaugel Türgimaal", 
et ütelda wõiks, las seal sõdida rahwad, 
las nad teha, mis tahawad, mis see meisse 
puutub! Ei! See on niisugune küsimus, 
millest ükski suur ega wäike rahwas kõr
wale hoida ei saa, waid siin peab igaüks 
tegutsema rahu suunas. — Minul oleks 
wäga suur huwi kuulda, missuguse seisu
koha meie walitsus selles küsimuses on 
wõtnud. Minu parteisõber, seltsimees 
Neps, on juba laupäewal seda soowi 
awaldanud, et härra wälisminister nende 
asjade kohta laiemate seletustega esineks. 
Pean ainult kahetsema, et härra minister 
nii wäga pealiskaudselt sellest paari sõ
naga mööda läks. Nagu näha, arwas ta, 
et sellest küllalt on. 

Minul ei maksa kauem üksikasjade 
juures peatada ja arwan, et olen üldises 
joones seda ära märkinud, mis ma tahtsin, 
nimelt seda, et meie walitsus ega walit
sewad parteid neis suurtes küsimustes 
mitte küllalt „mehed" ei olnud, mitte 
nõnda seisukohta ei wõtnud, nagu nad 
asja tähtsuse pärast tegema oleksid pi
danud. — Aga meil on ju weel aega! 
Praegu oleme alles erakorraliste kulude 
juures ja tulude eelarwe arutamine sei

sab ees.H Wõib olla, et see küsimuste 
walgustamine nii hästi tagasi poole, kui 
ette poole weel tuleb, et me kõigi suurte 
küsimuste suhtes oma Walitsuse seisuko- * 
had siiski weel teada saame. 

See. oli selle asja, nii ütelda, tehniline 
külg, see külg, kuidas meie eelarwega 
ümber käisime, kuidas meie seda aruta
sime, missuguseid sihtjooni meie üles 
kerkida lasksime, missuguseid meie mitte 
üles kerkida ei lasknud, see on: ei mitte 
mingisuguseid. 

Teine külg on sisuline külg. Austatud 
Riigikogu liikmed! Ei tarwitse eriti 
meelde tuletamist, et meie sest saadik, 
kust eelarweid arutame, et me ikka selle 
,tõukekiwi wastu oleme põrganud, — 
kokkuhoidmine! Kui me kolme aasta eest 
esimest korda eelarwe juurde läksime, 
tuli paljudel kananahk üle ihu: Mina 
tean, et tolleaegne härra peaminister ja 
teised ministrid ütlesid, et nõnda ei wõi 
edasi minna! Kui meie kulusid ei wä-
henda, siis meie ei püsi, siis langeme meie 
kokku. Tol korral oli härra Tõnisson 
peaminister. Mõni nädal tagasi ütles 
seesama härra siin küll, et ,,iseseiswus 
maksab midagi". Mina saan sellest wäga 
hästi aru, kui rikas seda ütleb, tema wõib 
enesele kulusid teha. Eesti rahwas on 
aga waene rahwas. See waene rahwas 
ei wõi enesele kulusid teha. See waene 
rahwas ei wõi enesele seda uhkust lu
bada nõnda ütelda, et iseseiswus maksab 
midagi, see on selles mõttes: tahad sa 
iseseisew olla, siis pead ka kulusid kand
ma, kuigi kulud suured ja maksud selle 
tõttu rängad on . . . Niisugune seisukoht 
ei kõnele enam kokkuhoidmise tahtmisest. 

Meie teame, et juba sel ajal hakati 
nõu pidama, kuidas ametnikkude hulka 
wähendada. Praeguse Riigikogu wali-
miswõitluse ajal oli see üheks hüüdsõ
naks, lipukirjaks „ametnikka tuleb wä
hendada", ,, riigi wäljaminekuid tuleb 
kokku hoida". ( W _ a h e l h ü ü d e d p a 
r e m a l t p o o l t : Õ i g e . ) Teie jaatate, 
see on wäga õige. Nüüd on aga walitsus 
katsunud ametnikkude hulka wähendada, 
sel aastal on ametni'kka wähendatud 1300 
wõrra. Kõige selle wähendamise taga
järg on aga see olnud, et öeldakse „see 
puudujääk, mis tänawuaastase eelarwe 
juures on, on just nii suur, kui palju meil 
ametnikkudele palka rohkem maksta tu
leb, see on üle poole miljardi." Mina ei 
ütle seda selles mõttes, nagu ei oleks 
ametnikud õigustatud palka juurde saama, 
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sec on — kui nad tõesti oleksid juurde 
saanud. Juba kahe kuu eest, kui eelarwe 
esitati, tähendasin mina selle peale, et see 
palkade tõstmine liig ühekülgne on ja 
suurem hulk ametnikka endiselt raske
tesse oludesse jääb, kui mitte weel ras
kematesse. On ametni'kud, kes palgakõr
gendusest hoolimata 3000—4000 marka 
kuus wähem saawad, nimelt perekonna-
abiraha ärajäämise põhjusel, ja paljud ku
kuwad oma kohtadelt. Üks ametnik üt
les mulle seda alles tunaeile. 

Mis aga selle juures selgesti silma 
paistab, on see, et sel teel suuremast 
kokkuhoidmisest juttugi ei wõi olla, nagu 
meie — sotsiaaldemokraadid — juba al
gusest peale oleme ütelnud. Kokkuhoid
mise kohad on teisal. Kus kokkuhoidmine 
tõesti wõimalik, on sõjawäe kulud. Juba 
warem tähendasin mina siin, et tolleaegne 
sõjaminister, kindral Tõnisson, peaminis
ter Tõnisson'! ja teiste asjatundjate wõi 
Walitsuse liigete nõupidamisel oli mingi
suguse plaani kokku seadnud, mille täit
mise tagajärg nende arwates oleks pida
nud suuremat kokkuhoidmist wõimal-
darna. Tegelikult ei ole meie aga niisu
guse kokkuhoidmiseni sõjawäes mitte 
jõudnud. See püüe on üldse nagu unusta
tud. See näib osalt sellest tulewat, et 
mele ükskõikselt ütleme: «Minewal aastal 
kandsime need kulud, tunamullu kandsime 
nad ka, miks me neid siis tänawu kanda 
ei suuda?" Selles asjas on Riigikogu, see 
on — walitsusrühmad, Riigikogu enamus 
ja Wabariigi Walitsus täitsa ühes nõus, 
sest mida tähendab see ülejala ajamine, 
mida meie tänawu jälle eelarwe arutami
sel nägime, mis meil juba ajalooliseks on 
saanud? Mina tuletan siin meelde, mis 
üks auwäärt Riigikogu liige laupäewal 
lõuna ajal ütles, kui siin otsuseks tehti, 
mitte lõunaaega määrata, waid edasi töö
tada. See härra ütles nimelt: ,,meie teeme 
tööd nagu peru hobune. Kui me midagi 
ci tee, siis laiskleme, aga kui meie siis 
kord tormama panema, siis ei pea meid 
keegi enam." No jah, aga peru hobune on 
peru hobune, lõhub, ei tee mitte head 
tööd. Ma tuletaks teile meelde, austatud 
Riigikogu liikmed, et siin peaaegu iga 
sõna 'kokkuhoidluse mõttes, niipea, kui 
see sõjaministeeriumisse wõi sõjakulu-
desse puutub, siis see naeru ja nalja sün
nitab. Kui minu parteiseltsimees sel aja
loolikul ööl, reedel wastu laupäewa, sõja
ministeeriumi asjus kõneles, siis selle kõne 
kohta ütles endine wälisminister härra 
professor Piip, et see on ainus põhjalik 

kõne sel aastal meie Riigikogus olnud, 
ainus läbitöötatud tõsine, asjalik kõne, 
milles midagi peitus. Kuid siin Riigikogu 
enamus oli hoopis teisel arwamisel, oli 
isikuid, kes ütlesid, et härra Jõeäär sabo-
teerib, teeb obstruktsiooni! Nendel här
radel oli igaw kuulata, nad tahtsid, et asi 
rutemini peaks minema. Ja järgmisel 
hommikul, see on öösel, oli asi just nii
sama. Kui põllutööministeeriumi eelarwe 
wastu wõeti, siis olid kaks härra minist
rit seal, pakk paberid juures ja Riigikogu 
juhataja ütles, olla teada antud, et üks 
minister sõidab homme ära ja kui Riigi
kogu sellest huwitatud on, et selle ministri 
seletusi eelarwe kohta kuulda, siis peaks 
nüüd weel see eelarwe wastu wõetama, 
see oli aga peale kella ühte laupäewa 
hommikul. No Õnneks olid härrad Riigi
kogu liikmed nõnda wäsinud, et koos
oleku lõpetamise poolt paar häält rohkem 
oli kui wastu. Nüüd näeme imelikul wii
sil, et härra minister ei olegi ära sõitnud. 
( W ä l i s m i n i s t e r A. H e l l a t : L u 
b a g e , m a o l e n t a g a s i t u l n u d . ) 
Waadake nüüd, kui õigus mul oli, austatud 
härrad. Mina arwasin, et härra minister 
wõib ka esmaspäewal siin olla ja näete, 
nüüd on ta juba tagasi. Aga weel üks 
imelik asi. Need härrad ministrid ei an
nud Riigikogu juhatusele mitte aegsasti 
teäda, waid alles kell 1 öösel, et neil nii 
suur kiire on. Laupäewa õhtul kell 8 oleks 
põllutööministeeriumi eelarwe wõinud 
pooleli jääda ja wälisministeeriumi eel
arwe arutusele tulla, kui oleks aegsasti 
teada olnud, et härra minister peab — 
Tartu sõitma, olgugi, et see linn mitte 
ilma taga ei ole! Teada anti seda aga 
alles öösel kell 1. See on nagu, waban
dage, kui ma nii ütlen, et see on nagu 
worstiwabrikus, kus keeratakse ainult 
wänta ja worst läheb täis. Mina ei saa 
sellest arwamisest mitte lahti, et öösine 
kiirus ainult nende eelarwete kiiremaks 
läbiajamiseks kawatsetud oli Siis, 
austatud härrad, kuidas Riigikogu kokku
hoidmise peale waatab, lubage, et ma 
ühte silmapilku meelde tuletan, õieti on 
siin kaks silmapilku. Kui siin nõndanime
tatud Kiiselale armuandmise lugu ees oli, 
siis olid kõik nii hirmus püha wiha täis. 
Üks kõrgem riigimees ütles, et kogu maa 
on nõnda wihane, ja inimesed ütlewad, et 
parem kas anname hääled edaspidi kom
munistidele, aga sedawiisi edasi ei lähe. 
Terwe Eesti ilm oli nagu pea peäl, et 
ühele Kiiselale oli armu antud, kokku
hoidmine riigiwaranduses oli kõikidel 
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südame peäl- Nüüd, tuletage meelde, aus
tatud härrad, kui mina üht. propellerit ni
metasin, mis lennuwäejuhid wälja laena
nud ja mis on ära purustatud ning mitte 
tagasi antud, selle tõttu riigiwarandusest 
maha kustutatud, kui ma nimetasin ä r a 
kadunud" akkumulaatorit, ja teisi asju, 
mis riigile kahjusaamist tähendasid, siis, 
kas tuleb teil meelde, austatud härrad, 
missuguse naeruga teie minu sõnad wastu 
wõtsite? Nagu oleksin mina harlekiinina 
teie ees olnud ja tahtnud teile lõbu teha! 
Siis ei olnud teil sugugi meeles, et see 
riigi kahju on, millest mina rääkisin, olgugi 
seekord mitte miljonitesse ulataw kahju. 
Austatud härrad! Missugust eeskuju and
site teie oma naerulaginaga? Kas teie 
andsite moraalilist eeskuju, et mitte ei 
peaks kawaldatama, warastatama? Ei! 
Siis andsite teie mõista, oh need on nii-
«sugused wäiksed asjad, kas niisuguste 
juures maksab peatada! Nii on lugu, aus
tatud härrad! Ja kui teie nüüd, täna, 
rõõmustate, et rahwahääletamine usuõpe
tuse küsimuses on teie kasuks läbi läinud, 
et see Riigikogu „lendab" nagu te ütlete, 
siis, austatud härrad, ütlen ma teile, et ta 
oma enamuses tõepoolest paremat wäärt 
ei ole (J. H ü n e r s o n (põl.): K a s 
s o t s i d p a r e m a t w ä ä r t on?) Sot
sid on kahtlemata paremat wäärt, kui 
Teie seda, härra Hünerson, weel mitte ei 
tea. 

Aga austatud härrad Riigikogu liik
med! Kui teie nüüd loodate, et uus Riigi
kogu, kes sellele järgneb, et see rohkem 
küünlaid kaasa toob, siis, ma kardan, 
Teie eksite, härra Hünerson. See on ju 
wõimalik, et täitsa uus Riigikogu tuleb, 
kus sotsiaaldemokraatide arw wähem on, 
aga see on siis igatahes „küünalde kao
tus": (J. H ü n e r s o n (põl.) : S o t s e 
i g a t a h e s w ä h e m ! ) Sealt lambi ta
gant tähendati, et kiri, mida ma siin hil
juti ette kandsin, olewat wäga „Walwe" 
stiilis olnud, kuid härrad, uues Riigikogus 
saate „Walwe" koguni eneste keskele ja 
siis näete, et see teile õige rohkesti weel 
,,Walwe" lõbu teeb. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on 
wäljaspool järjekorda .eelarwe-kornmis-
joni esimehel rkl. Laidoner'il. 

E e1 a r w e - k o m m i s j o ni e s i -
m e e s J. L a i d o n e r : Wäga lugu
peetud Riigikogu liikmed! Eelarwe-
kommisjoni esitajana tahtsin ma härra
dele Riigikogu liigetele meelde tuletada, 
et soowiawaldused wõiwad III lugemisel 

esitatud saada ainult siis, kui nad II luge
misel olid esitatud. Ma tähendan seda 
sellepärast, et möödaläinud aastal oli nii
sugune juhtumine, kus mõned Riigikogu 
liikmed tahtsid oma soowiawaldusi esi
tada alles III lugemisel, sellepärast siis 
tuletan seda meelde, et kes weel soowib 
soowiawaldusi teha, peaks seda nüüd 
tegema ja mitte enam III lugemisel. 

Ühes sellega on mul Riigikogu eelar-
we-kommisjoni teedeministeeriumi alam
kommisjoni poolt mõned soowiawaldused 
ette kanda. Tähendan siin weel, et need 
soowiawaldused ei saanud mitte eelarwe-
kommisjonis läbi arutatud, sest teedemi
nisteeriumi eelarwe sai seal enne wastu 
wõetud, kui ei olnud soowiawalduste kord 
weel mitte selge. Sellepärast tulewad 
nad otsekohe siin ühes ministeeriumi eel-
arwetega hääletamisele ja nii teen mina 
teedeministeeriumi alamkommisjoni nimel 
ettepaneku, neid paari soowiawaldust 
otsekohe Riigikogus hääletada. Kõige esi
mene teedeministeeriumi alamkommisjoni 
soowiawaldus oleks järgmine: ,,Riigikogu 
awaldab soowi, et ametkondade juhata
jate abide õigused ja kohustused saaks 
kindlasti ära määratud." 

Põhjendused on järgmised: Teedemi
nisteeriumis, eraldi raudteede Walitsuse 
juures selgus täielikult, et igalühel, nagu 
rööpaseadjal ja kõigewähematel ametnik
kudel on oma kohustused ja õigused sea
duses wõi juhtkirjades ette nähtud. Raud-
teedeülema abil ei ole aga mingisuguseid 
kohustusi ega õigusi ette nähtud, waid 
tema õigused ja 'kohustused on niipalju, 
kui temale raudteedeülem mingisuguse 
kasu annab, kui aga seda käsku ei ole, siis 
temal ka seaduse ees mingisugust wastu-
tust pole. See on kindel, et see ei ole 
mitte ainult raudteewalitsuses, waid kõi
kides ametkondades' nõnda. See ripub 
kõik sellest ära, et Wene korras ei olnud 
abisid, waid abid on wiimase aja sünd
mus, nad tekkisid sõjaaegadel, kuna wa
nas Wene seaduse korras abisid ei olnud. 
Olid need seadused nii head kui nad olid, 
aga siiski igal ametnikul olid oma ette
nähtud õigused ja kohustused, kuna tema 
on nüüd täiesti wastutamatu instituut. 
Kui tahetakse seda asja reguleerida, siis 
peab selle abide wäga arwurikka insti
tuudi, nende õigused ja kohustused ära 
määrama. See on esimene soowiawaldus. 
Teine on: ,/Riigikogu awaldab soowi, et 
Wabariigi Walitsus kantseleikulusid wä-
hendaks ja ametkondade kirjawahetust 
lihtsusta'ks." On üks wõimalus, nii ütelda, 
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et kui ametnikka wähe on, siis saab ka kir
jutada wähem. See on ka osalt õige ja 
mina tähendasin selle peäle siin juba eel-
arwe arutamise algul, et see oleks wõima
lik siis, kui ametkondade kirjawahetust 
lihtsustada. Praegu on see aga liig kee
ruline, sest ta on põhjendatud Wene sea
dustele, kuid Wene seadused wastasid 
suure Wene riigi oludele, kuna meie olud 
palju wähemad on ja selle tõttu peaks ka see 
kirjawahetus saama lihtsustud ja sellega 
wäheneksid kantseleikulud. Kolmas soo-
wiawaldus on järgmine: „Riigikogu awal
dab soowi, et teedeministeeriumi abiette-
wõtted, nagu raudteetehased, raudtee 
trükikoda, posti-telegraafi Walitsuse trü
kikoda, posti-telegraafi Walitsuse töö
koda, sadama töökojad — saaks korralda
tud sellekohaste põhikirjade järele; was-
tasel korral peaks nende koosseisud ja 
eelarwed Riigikogule saama esitatud 
üldises eelarwe korras." 

See soowiawaldus oleks nüüd korda
mine, sest see on juba wist minewal wõi 
üleminewal aastal wastu wõetud. Trüki
kojad lähewad wist tulewikus selle riigi 
kesktrükikoja alla ja kui nemad ei tööta 
eripõhikirja alusel, siis peaks nüüd koos
seisud kõige wähemalt esitatud saama 
üldise eelarwe korras. Praegusel korral 
seisawad need ettewõtted wäljaspool eel-
arwet ja ei ole nende kohta ka mingisugu
seid eriseadusi. Teedeministeeriumi eel
arwe juures tuleb see kõigeselgemalt näh
tawale, sest just selle ministeeriumi 
juurde on kõigerohkem kogunud abiette-
wõtteid. 

Siis teen mina weel isiklikult ühe soo-
wiawalduse, mis oleks järgmine: .Riigi
kogu awaldab soowi, et Wabariigi Wa
litsuse poolt saaks wälja töötatud uute 
raudteede ehitamise kawa ligema kümne, 
wiieteistkümne aasta peäle. Ühes ehitus-
kawaga tuleks ka wälja töötada kawas 
ettenähtud, uute raudteede finanseerimise 
kawa riigi wõi erakapitaali poolt." Põh
jendused oleks järgmised: Meil on wäga 
palju räägitud sellest, et meie raudteed on 
saadud juhuslikult jne. Raudteid ei ehita
tud mitte ainult riigi huwides, waid olid 
nii ütelda kohalised raudteed puude wäl-
jawedamiseks, metsa wäljaweoks jne. ja 
need raudteed ei ole mitte suure tähtsu
sega. Kui oli sõjaaastatel niisugune kord 
lubatud, siis rahuajal ei ole see mitte soo
witaw, sellepärast oleks wäga tähtis sar
naste raudteede kawa wäljatöötamine, 
mille juures pole arwesse wõetud mitte 

ainult kodanikkude huwid, waid ka riigi-
huwid, ja see kawa peaks wäga põhjali
kult wälja töötatud saama. Teistes riiki
des on sarnased kawad olemas ja ka 
Wene riik läks enne sõda selle süsteemi 
peäle üle ja seal oli kaks ehitusperioodi, 
milledesse kawatsetud raudteed olid ära 
jaotatud 1, 2 ja 3 järjekorras. Meil peaks 
wälja töötatud saama see kawa teedemi
nisteeriumi poolt ja tuleks läbi arutada 
kõikides majanduslistes asutustes, ise
enesest mõista saab osa wõtma ka ajakir
jandus ja tuleks kinnitamisele mitte üksi 
Wabariigi Walitsuses waid, wõib olla, ka 
Riigikogus. Ma ei taha siin nüüd korda 
kindlaks määrama hakata, kuid minule 
näib, et selle korra kindlaksmääramine 
siiski parem on, sest siis oleks meie raud
teede ehitamine kindlal alusel ja järk-jär-
gult edenemas. Tänawuses eelarwes on 
ära tähendatud ainult kaks wäikest sihi
ajamist. Sihiajamine iseenesest ei ole 
mitte halb, kuid ta ei ole siiski raudtee-
ehitamine, waid on üles wõetud rohkem 
selleks, et kalkulatsioone teha. Tänawu
ses eelarwes ei leia raudteede ehitamist 
mitte ühte kilomeetritki, aga selle juurde 
tuleks minna. Ma ei julgenud oma soowi-
awalduses ette näha, missugused raud
teed peaksid kõige enne ehitatud saama, 
sest seda ei saa lühidalt ära ütelda, aga 
minule näib siiski, siin on küll õige tihil 
räägitud suurtest transiitteedest nagu 
Moskwa jne., et kõige peält peaksime 
ikkagi silmas pidama oma huwisid ja 
kõige peält tuleksid kaalumise alla wõtta 
need maanurgad, mis kõige wiljarikka-
mad, nagu Lõuna-Tartu- ja Wiljandimaa, 
Pärnu maakond, Wändra ja Tori ümbrus, 
mis praegu päris ilma teedeta on. Tuleks 
kaalumise alla wõtta kõige peält Tartu-
Petseri raudtee. Sellel raudteel on täht
sus weel selles, et ta oleks suur transiidi 
tee ja lühendaks teed Tallinna Pihkwa 
wahel niiwõrd, et Tallinn wõiks ka Riiaga 
wõistelda, mida mitte ei wõi praeguse 
Wene sõlme kaudu. Suur tähtsus oleks 
ka weel sellel teel strateegiliselt. Peale 
selle on wäga tähtis weel Wiljandi-Walga 
tee. Kes on kord praeguse Wiljandi-
Walga tee peäl sõitnud, kus Walgast sõi
detakse Mõisakülasse kinnipitseeritud 
wagunites, see seal teistkorda reisi ette 
wõtta ei taha. Nõnda et seda kokku wõt
tes on wäga selge, et meie seda raiooni 
raudteega peame warustama. Üks täht
samatest oleks weel Tallinna-Pärnu otse
kohene ühendus, mis läbi wiiks meie 
viljarikkamatest maadest. See tee wõiks 
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algada Lellest wõi Kolust ning wiiks üle 
Tori ja Wändra. See on tee, mis iseene
sest wäga tarwilik, ning läbi wiib meie 
kõigejõukamatest raioonidest, kus praegu 
absoluut mingisuguseid teid ei ole. Siis 
on wäga palju räägitud Peipsi ühendusest 
Mustwee, Jõgewa, Põltsamaa ja Wõhma 
wahel teiste raudteeliinidega, wõib olla 
kunni Wändrani. Siis weel wäga tähtis 
ja wõib olla isegi tulewiku küsimus oleks 
Tartu-Wiljandi-Pärnu liin. Ma ei tahaks 
ka mööda minna ühendusest Saaremaaga, 
millest Wiimaste nädalate jooksul paar 
korda räägitud on. Minule näib, et kui 
Saaremaa kitsarööpaline liin ei õnnesta
nud omal ajal ses ulatuses, nagu ta algu
ses kawatsetud oli, siis tuleks teisest 
otsast peale hakata, Ristist Wirtsuni 
wälja wiia, ja siis sealt Kuiwastest edasi 
ehitada. 

Tähendan weel, et need raudteeliinid, 
mida siin ette kandsin, ei tähenda lõpu
likku kawa, waid kui see kawa ükskord 
arutusele tuleb ja ajakirjandus sõna wõ
tab, siis saab see iseenesest wäga suurt 
huwi äratama ja mõttewahetuste põhjal 
wõib siis lõpuliku kawa kokkuseadmisele 
asuda. Kawa wõiks ka Riigikogu kom-
misjonides ja üldkoosolekul läbi kaalutud 
saada, mida siis aastate jooksul walitsus 
wõiks teostada, selle järele kindlaid kre
diite eelarwesse wõttes. 

Eelpool tehtud kolm soowiawaldust 
teen mina teedeministeeriumi alamkom-
misjoni nimel, kuna wiimane soowiawal-
dus minu isiklik ettepanek on. 

Tuletan weel meelde austatud Riigi
kogu liigetele, et kes oma soowiawaldusi 
tahab teha, peab seda II lugemisel tegema, 
sest III lugemisel ei wõeta uusi ettepane
kuid enam arwesse. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on 
faktiliseks märkuseks rkl. fîint'il. 

A. H i n t (töer.) : Kui ma rahwasaa-
diku õigusi tarwitasin ja sõna wõtsin 
minewal Riigikogu koosolekul (Nae r . ) 
Saaremaa raudtee ehituse asjus, siis sun
disid mind selleks rahwa elu ja tulewiku 
huwid, minul ei olnud mitte nii tähtsad 
Shweitsi huwid, kui rkl. Martna'1 need on. 
Ma juhtisin tähelpanu Saaremaa raudtee 
ehitamise wajaduse peale ja soowitasin 
raudtee tähtsust arwesse wõtta. Ühtlasi 
juhtisin tähelpanu Kuressaare—Riia ühen
duse peale, kus minu teada Saaremaa 
kalamehed oma kalasaadustele turgu 
leiaksid. Sellele järgnes, et sotsiaaldemo

kraatide rühma juht nende põhimõtete 
kohta pilkawat tooni tarwitas, millest sel
gub, et sotsiaaldemokraatide rühm, wä
hemalt nende juht, on Saaremaa kehwa 
rahwa eluhuwide parandamise wastu. 
Saaremaal leidub wähe neid isikuid, keda 
härra Martna siin waesteks miljonääri-
deks on nimetanud. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on 
wäljaspool järjekorda härra sõjaministril. 

S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : Ma 
palusin sõna faktiliseks märkuseks ja see 
oleks järgmine: härra Martna tõi siin ette 
jälle kindral Tonisson'i projekti, millega 
sõjawäge oleks pidanud wähendama. 
Minu teadmise järele on selle wäite kind
ral Laidoner omal ajal juba ümber lüka
nud ja kui härra Martna seda jälle ette 
tõi, siis wahest ehk sellepärast, et täna 
publikumile seda asja uuesti rääkida. 
Luban siiski korrata seda sama, mis 
kindral Laidoner kord ette kandis ja tule
tada meelde, et sel ajal, kui kindral Tõnis
son sõjaminister oli, ei olnud demobilisat-
sioon meil weel mitte läbi wiidud. Kewa
deks oli see pooleli ja sügisel, et demobi-
lisatsiooni lõpulikult läbi wiia, tehti demo-
bilisatsiooni kawa. Kuid kindral Tõnisson 
lahkus ja ei saanud seda kawa täide wiia. 
Järgmine walitsus wiis demobilisatsiooni 
suuremal määral läbi, kui esialgu kawat
setud 35%, nõnda, et igatahes praegusel 
ajal meil sõjawägi palju wäiksem on, kui 
selle kawa järele. Ja seda asja jälle uuesti 
ette tuua, nagu suurt fakti, on minu aru
saamise järele küll asjata. (J. P u s k a r 
(is.) : K a s k u l u d k a on k o k k u 
t õ m m a t u d ? ) 

W ä l i s m i n i s t e r A. H e l l a t : 
Härra Martna süüdistas wälisministrit, et 
tema oma poliitika kohta ei ole seletusega 
esinenud. Minu arwamise järele ei pea 
mitte üksi Riigikogu waid ka Wabariigi 
Walitsus ja wälisministeerium selles asjas 
teatawat korda pidama. Kui praegusel 
juhtumisel räägitakse sellest kui puudu
sest, siis mina ka selle korraga leppida ei 
wõi, et igaühele peaks seletust andma. 
Ma arwan, et niisugune kord ei ole sugugi 
mitte otstarbekohane. (M. M a r t n a 
(sd.): M i n u a r w a t e s p i d i w a l i t 
s u s s e d a k o r d a e t t e p a n e ma.) 
Mina arwan, et siin ei ole mitte kord ja 
koht, kus seda arutatakse, waid seletust 
wälispoliitika kohta oleks pidanud enne 
eelarwet kommisjonides andma ja seal 
niisuguseid küsimusi arutusele wõtma. 



1435 P R 0 T O K O L L N R . 206 (22) 1_416 

Kui Riigikogu liikmed ci pidanud oma 
kohuseks sõna wõtta, mis siis Wabariigi 
Walitsus pidi tulema ja seda kallist aega 
ilmaaegu wiitma. Minu arwamise järele 
oleks wõinud nende küsimuste üle selgi
tust saada kommisjonis. (M. M a r t n a 
(sd.): T e r w e R i i g i k o g u e i s a a 
o m e t i k o m m i s j o n i s o l l a ! ) Aga 
härra Martna oli kommisjonis, (J. R o o 
s e n (kom.): A g a m i n a e i o l n u d ! ) 
Kommisjonis igatahes on suur hul'k Riigi
kogu liikmeid, aga pealtkuulajaid on seal 
muidugi wähe. 

Ma tahtsin ütelda üksikute küsimuste 
kohta, mida olete siin tõstnud, et nad puu-
dutawad kõik peaasjalikult Wenemaad. 
Pean tähendama, et Wenemaaga lepingu 
täitmine on wäga raske. Selle 3—4 aastaga 
on palju tehtud, palju on aga tegemata ja 
seal ei ole midagi parata. Mina ei tea, 
missuguseid teid härra Martna ette paneb, 
et paremate tagajärgedega üksikuid nõud
misi täita. Mina leian aga, et selles asjas 
on edasi jõutud,- ehk küll kannatust weel 
paljugi peab olema. Loodan aga, et meie 
sedawiisi weel edasi saame ja arwan, et 
teist teed tarwitada, kui senni, mitte õige 
ei ole. Sõbralik wahekord on meil Wene
maaga olemas. 

Muuseas tähendas härra Martna, et 
, ,Wäinämöise" tagasisaamisel olla mingi
sugustest lubamistest ja õigustest lahti 
öeldud. Meie laewade kättesaamise kohta 
on Eesti ja Wene wabariikide wahel eri— 
läbirääkimised olnud juriidiliste küsimuste 
üle, on täieline õigusteadline waidlus 
olnud, kas Eesti wabariigil on õigus tagasi 
saada omi laewu. Nagu teada, pole rahu
lepingus mitte seda ette nähtud, waid 
rahulepingus on öeldud, et kui mõne
sugused eesõigused antakse mõnele tei
sele riigile, et siis lähewad nad iseenesest 
meie peale üle. Nüüd on küsimus, kas 
niisugused õigused on antud .Läti wõi 
Soome rahulepingu põhjal. Wenelased 
ütlewad, et nemad seda mitte annud ei 
ole, meie aga ütleme, et on annud. Nii
suguses seisukorras on see asi, ja „Wäi-
nämöise" tagasisaamine ei ole seda seisu
korda sugugi mitte muutnud. 

Härra Martna tähendas weel, et Eu
roopa rahu olla hädaohus. Euroopa rahu 
on 4—5 wiimase aasta jooksul kõige aja 
hädaohus olnud, mõnikord wähem, mõni
kord jälle rohkem. Üldiselt ei wõi meie 
ütelda, et see seisukord muutunud oleks. 
Wabariigi Walitsuse ülesanne on igatahes 
kõik teha, et mitte mingit põhjust anda seda 

põnewat seisukorda, mis iseenesest ole
mas on, weel halwendada. Sellest 
seisukohast pean ütlema, et Waba
riigi Walitsus on ka kõik teinud, ja ei ole 
mingit põhjust talle etteheiteid teha. Kui 
teie objektiiwselt ja kainelt otsustate 
Wabariigi Walitsuse tegewuse üle, siis 
teie saate isegi aru, et siin walitsufele 
ühtegi sammu ette heita ei wõi. (M. 
M a r t n a (sd.) : E g a s e e s i i s e t t e -
h e i t m i n e e i o l n u d , k u i m i n a 
s o o w i s i n , e t w a l i t s u s s e l e t u s i 
a n n a k s . K a s s e e s i i s e t t e h e i d e 
o n ? E t t e h e i t m i n e o n s e e , k u i 
w a l i t s u s s e d a t e i n u d e i o l e . ) 
Lubage, ma ei tea, kuidas teile seda ette
heidet seletada. Teie wõite siis walitsu
sele etteheiteid teha, kui tema oma kohu
seid mitte ei ole täitnud; etteheide on 
tähendus, et keegi seletust ei ole annud, 
kui ta seda tegema oleks pidanud. Mina 
olen teile seletanud, et teie Wabariigi 
Walitsust niisugusesse seisukorda ei ole 
pannud, et tema oleks pidanud esinema. 
Kui siin II lugemisel eraküsimusi ülesse 
tõstetakse, siis mina niisugust seisukorda 
õigeks ei pea. Härra Martna oleks wõi
nud neid küsimusi eelarwe-kommisjonis 
ette panna, seal oleks ma talle seletusi 
annud. 

A. J õ e ä ä r (sd.) : Wäga lugupeetud 
rahwasaadikud! Selle peäle waatamata , 
et mina sellel ajaloolisel ööl oma lahingu 
sõjaministeeriumi wastu täielikult kaota
sin, olgugi et lõpuks lahinguwäljal was 
tast sugugi enam näha ei olnud, sellegi 
peale waatamata , julgen mina siiski 
samuti oma rahwasaadiku kohust täites, 
nagu üks minu kaaswõitlejatest siin tä
hendas, ettepanekuga esineda ka erakor
ralises eelarwes neid summasid wälja 
jätta, mida ma juba eelarwe-kommisjonis 
ette panin. Need summad oleksid järg
mised: 1) § 56, sõjariistad ja nende warus-
tus, wälja jät ta: 1) käsisõjariistade korda
seadmiseks nõutawast summast 3.670.000 
m'k., liikuwate raadiojaamade muretse
miseks 1.200.000 mk., kolme kõlamõõdu-
jaama ostmiseks 900.000 mk. ja laske
moona muretsemiseks 1.500.000 mk., mis 
teeks kokku 7.270.000 mk. ja üles jääks 
selle paragrahwi järele 111.412.300 marka. 

Ettepanekut selles I osas põhjendaks 
ma järgmiselt: käsisõjariistade korda
seadmiseks nõutawat summat on juba 
Wabariigi Walitsuse poolt wähendatud 
enam, kui 20 miljonit. Kui mina siin weel 
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ettepaneku teen seda summat wähendada 
3 miljoni marga wõrra, siis ei saa ma seda 
ettepanekut põhjendada üksikute kalku
latsioonidega sel lihtsal põhjusel, et siis 
tuleks juba peensustesse minna, mis siin 
wast mitte lubataw ei ole, sest, et selle 
järele wõiks üldist pilti saada meie sõja
riistade warustuse suuruse ja ulatuse 
kohta. Sellepärast olen mina sunnitud 
siin piirduma üldiste põhjendustega. Esi
mene oleks see, et walitsus nähtawasti 
teab wäga hästi, missugusel alal sõjami
nisteeriumi eelarwet wähendada wõib, 
ilma et riigikaitse selle all kannataks. Kui 
walitsusel selle paragrahwi all on wõi
malik olnud suuremat kärpimist toime 
panna, siis wõib seda ka 3 miljoni wõrra 
wähendada. Ma arwan, et see riigikait
sele mitte mingisuguseid takistusi ei saa 
tegema. Eelarwe-kommisjonis oli mul 
wõimalik lähemalt peatada selle juures, 
kuidas sõjaministeerium oma sisulise eel--
arwe kokku seab ja eelarwe-kommisjon 
leidis wõimaliku olewat seda enam kui 
kümne miljoni wõrra wähendada. 

Toon siin weel ühe iseloomustawa 
näituse, kuidas eelarwed kokku seatakse. 
Siin on üks eelarwe kokku seatud mehaa
nika töökoja poolt, jaanuarikuus nr. 83. 
Üks tool 1652 marka, materjaal 898 mk., 
töötasu 754 mk. Samasugune tool läheb 
Luteri wabrikus maksma 710 marka. 
( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : S e e on 
h o o p i s t e i n e t o o l . ) Härra sõjami
nister, mina nägin isiklikult seda tooli, mis 
Luteri wabrikus oli tehtud ja nägin seda 
joonistust, mille järele on Teil see 
tool walmistatud. Teil, härra sõjaminister, 
sünnib töö teatawa kawa järele. ( S õ j a 
m i n i s t e r J. S o o t s : J a h , m u i 
d u g i , L u t e r i t o o l on p a l j u l i h t 
s a m i n i w a l m i s t a t u d . ) Kawa on 
peaaegu üks, materjaal ka — kasepuust 
on nad mõlemad, Luteri tool näeb palju 
wiisakam, nii et ma siin muud wahet ei 
leia, kui see, et üksi töötasu eest, mis me
haanika töökojas maksetakse ilma mater-
jaalita, saaks Luteri juurest walmis tooli. 
Samuti läheb eelarwe järele mehaanika 
töökojas materjaal üksi jällegi kallimaks, 
kui Luteri juures terwe tool ja kindel on, 
et sarnane eelarwe tegelikkudele kuludele 
mitte ei wasta, waid et ta ülespuhutud on. 
Samasuguselt on kokku seatud eelarwed 
käsisõjariistade kordaseadmiseks. 

Teine ettepanek oli minul liikuwate 
raadiojaamade muretsemiseks nõutud 
summa wähendamine 1.200.000 marka. 

Põhjendan seda sellega, et hind liiga kõrge 
on wõetud. Ma toon tõenduseks ette, et 
samasugused raadiojaamad, kui sõjariis
tade warustuse osakond nõuab, nimelt 
50 klm. lennuwäe eelarwes, sedawõrd 
odawamalt on eelarwesse wõetud, et ko
gusummas ülearu on nõutud 1.200.000 
marka. ( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : 
Ei o l e s a m a s u g u n e . ) Härra sõja
minister ei ole nähtawasti ise mitte kur
sis. Teie ametnikud seletasid hoopis tei
siti. ( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : T e i e 
o l e t e m e i s t w a l e s t i a r u s a a 
li u d.) 

Nemad olid ka igaüks omal alal asja
tundjad ja seletasid asja teisiti, mitte nii, 
kui härra sõjaminister eelarwe-kommis-
jonile seletas, et ühel rattad all on jne., 
waid wahe olla selles, et lennuwäes olla 
wäiksemad 50. klm. raadiojaamad, mida 
tahetawat sisse seada, kuid et neil 50 klm. 
wähe on, sest et waja on muretseda tea
teid 150 klm. ulatuses, siis olla loomulik, 
et ka need suuremajõulised raadiojaamad 
rohkem maksma lähewad. Sellepärast 
oleks minu ettepanek, et kui härra sõja
minister oma arwamise juurde jääb ja 
nõuab samuti, nagu eelarwes ette nähtud 
on, raha 50. klm. jaamade muretsemiseks, 
siis — maha arwata 1.200.000 marka, kui 
aga tarwis on 150 klm. raadiojaamu mu
retseda, siis on see summa õieti eelarwes 
üles wõetud. 

Edasi teeksin ettepaneku kolme kõla-
mõõdnjaama ostmiseks nõutawat summat 
wähendada 900.000 marga^ wõrra, lihtsalt 
sellel põhjusel, et 900.000 marga eest ei 
saa mitte ühtki kõlamõõdujaama osta. 
Kommisjonis selgus, et üks kõlamõõdu-
jaam maksab 150 tuhat franki, sellega tu
leks üheainsa kõlamõõdujaama ostmine 
maksma 3 miljonit 750 tuhat Emk. Kuigi 
nüüd härra sõjaminister kommisjonis sele
tas, et osta kawatsetakse wanu jaamu, 
mis odawamalt katte tuleksid, siis tean 
ma, et kõige wiletsam maksab rohkem, 
kui 900.000 mk. ja rämpsu osta ei ole ka 
mingit mõtet, sest siis oleks see raha 
täiesti maha wisatud. Kõiki seda arwesse 
wõttes ei ole wõimalik tegelikult seda 
summat selleks otstarbeks, milleks ta eel
arwes nõutud, ära tarwitada ja ta wõiks 
mõneks muuks otstarbeks tarwitatud 
saada. Kuna aga teiste asjade jaoks, mida 
osta kawatsetud, siin summad on ette 
nähtud, siis arwan mina, et see summa 
wõiks siin küll maha kustutatud saada. 

Lõppude-lõpuks oleks wiimane paran
dus laskemoona jaoks nõutud summat 
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wähendada 1.500.000 marga wõrra. Ar
wan, et härra sõjaminister peaks ka sel
lega leppima, lihtsalt sellest seisukohast 
wälja minnes, et eelarwes mitte sarna
seid summasid sees ei oleks, mida mitte 
millekski waja ei ole. Et riigikaitse selle 
summa wäljajätmise läbi kuidagi wiisi ei 
kannataks, peaks härra minister nõus 
olema selle summa wäljajätmisega, sest 
see wahe tuleb lihtsalt frangikursi wälja-
arwamisest. Kui meie frangikursi 25 Ernk. 
wõtaksime, wõiks seda kogusummat, mida 
nõutakse laskemoona muretsemiseks, wä
hendada umbes 1.500.000 mk. Kuid fran-
gikurs wõib ka kahekümne peale alla 
minna ja kuna eelarwe senni kinnitamata 
oli, siis on wõimalus tellimisi ära anda 
praeguse kursi järele, mille tõttu wõiks 
summa tegelikult weel rohkem wäheneda. 
Minu poolt ettepandud paranduste kogu
summa wähendaks § 56. 7.270.000 marga 
wõrra. § 58 kohta teeksin ettepaneku 
wähendada seda paragrahwi 10 miljoni 
marga wõrra, see on kunni 86.075.000 
Ernk. Põhjendus selleks oleks järgmine: 
sõjaministeeriumil on praegu ehitusmater-
jaale tagawaraks enam kui kahekümne 
miljoni marga wäärtuses. Siinjuures on 
suurem osa neist arwestatud hindadega, 
mis palju odawamad on, kui praegused 
turuhinnad. 

Need materjaalid wõiks ära tarwitatud 
saada käesolewa aasta ehituskawas ette
nähtud tööde jaoks ja sellega wastawalt 
siis wäheneksid rahalised kulud — mis 
eelarwe teostamiseks waja oleks. Selle 
ettepanekuga oli ka riigikontrolli esitaja 
alamkommisjonis päri, kes leidis, et ei ole 
mitte otstarbekohane sisse jätta eelar-
wesse summasid selleks, et need ära ka
sutatud wõiks saada teiseks otstarbeks, 
seda enam, et tehnilised eelarwed sea
takse kokku sarnasel awaral kujul, et 
tööde wäljapakkumise] need alati odawa
malt enda peale wõetakse ettewõtjäte 
poolt. Eelarwed seatakse kokku Wene 
„urotshnoje poloshenie" järele. Need nor
mid, mis seal on wõetud, on wõetud wä
hemalt kaks korda kõrgemalt, kui tööd 
maksma lähewad. Pean tähendama, et 
päewapalgad eelarwete kokkuseadmisel 
on küll wõetud natuke wäiksemad,- kui 
nad tõepoolest on. Kuid siiski jääb wõi
malus nende normide järele wäljaarwa
tud summasid wähendada. Möödaläinud 
aastate praktika on näidanud, et selle pa
ragrahwi juures kunagi puudujääki ei 
tule, just wastupidi, ikka on olnud üle

jääk. Siinkohal wõiks ühe näituse ette 
tuua* millest ka alamkommisjonis jutt oli, 
kus ühel majal on ehitatud terwe teine 
kord peale, olgugi, et ei olnud selleks eel
arwes summat, waid see summa oli liht
salt wõetud nendest rahadest, mida oli 
wahiputkade ehitamiseks kusagile piiri 
peale nõutud ja sealt üle jäänud. Siinjuu
res pean tähendama, et sellele majale oli 
aasta enne seda uus katus peale ehitatud, 
ja see uus katus tuli nüüd maha lõhkuda. 
( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : Ü h e l 
a a s t a l e i j ä t k u n u d n i i p a l j u 
r a h a , k u i t a r w i s oli .) Ei wõi ma
jasid niiwiisi ehitada, et järgmisel aastal 
waja oleks eelmisel aastal tehtud katust 
maha lõhkuda, selleks peaks ometi teatud 
kawa olema ja sarnast süsteemi, ma ar
wan, ei peaks julgema keegi kaitsma 
tulla. Härra sõjaminister peaks tunnis
tama, et see on ette tulnud ühe ehk teise 
eksituse põhjal. 

Lõpuks paneksin ma ette § 61 wähen
dada 500.000 marga wõrra. Minu kirjalik 
ettepanek oli küll 1 miljon, aga juba alam
kommisjonis wõeti sealt poolmiljonit maha, 
nii et järele jääb 500.000 mk. Riigikogu 
jättis sõjaministeeriumi eelarwesse ülesse 
kokku 5 miljonit marka ettenägemata ku
ludeks ja sellepärast ei ole, minu arwates, 
mingisugust otstarbet mingisuguseid ette
nägemata summe rannawalwe kindlus
tuste jaoks sisse wõtta. Kui seal midagi 
peaks rannawalwe kindlustuse jaoks tar
wis olema, siis wõiks seda wõtta üldisest 
summast — 5 miljonist. Härra sõjaminis
ter seletas eelarwe-kommisjonis, et seal 
olla sarnaseid töid, millest ta ei julge ke
dagi informeerida, isegi oma ametnikka 
wõi kaastöölisi. Ma pean tähendama, et 
eelarwe alamkommisjonis need ametni
kud, kes olid need eelarwed kokku sead
nud, ei teadnud tõepoolest ütelda, mis
jaoks see 1 miljon õieti on wõetud. Ne
mad püüdsid seda asja nii seletada, et see 
summa on selleks juhtumiseks üles wõe
tud, kui tööd kallimaks lähewad, kui see 
eelarwes ette on nähtud ja mingisugused 
teadmata tööd seal kõne all ei olnud, ja 
mina julgen kahelda, kas wastab tõele 
sõjaministri seletus, et seal ette saawad 
wõetud mingisugused wäga saladuslised 
tööd. Kui need ettepanekud saaksid 
wastu wõetud, siis oleks erakorraliste 
kulude eelarwe kogusummas wähenenud 
17.770.000 mk. ja üle jääks 280.267.000 
marka. Ühtlasi teen ettepaneku neid pa-
ragrahwe üksikult hääletada. 
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J u h a t a j a K. W i r m a : Wäljaspool 
järjekorda on sõna sõjaministril. 

S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : Lugu
peetud rahwasaadikud! Need parandu
sed, mis härra Jõeäär siin ette kandis, 
olid ka eelarwe alamkommisjonis ette 
kantud ja seal wastasin mina üksikasjali
selt kõigi nende soowitatud paranduste 
peale. Peab tunnistama, et seal Riigikogu 
liikmeid mitte wähem ei olnud, kui siin. 
Wahe seisis ainult selles, et seal ei olnud 
mitte pealtkuulajaid. Kui tahetakse, et 
mina seletusi ka pealtkuulajate ees an
naks, siis wõin ma ju seda teha. Erakor
ralised kulud pole mitte selleks, et sõja
wäe igapäewaseid tarwidusi täita, waid 
selleks, et ehitada hooneid, mis pikema 
aja peale tarwis läheb ja koguda tagawa-
rasid, mis sõjakorral tarwis lähewad. Kui 
wõtta härra JõeäärM poolt ettepandud 
parandus — käsisõjariistade warustami-
sest üle 3 miljoni maha wõtta, siis pean 
mina selle kohta ütlema, et igalühel peaks 
teada olema, et meil sõjaajast sõjariistad 
teatawat määral rikutud on ja meie esi
mene ülesanne on kõiki neid korda seada, 
et kui ükskord mobilisatsioon tuleb, et siis 
oleks wõimalik igaühele korras sõjariist 
kätte anda. Muidugi oleks soowitaw, et 
kõik sõjariistad wõimalikult ruttu saaks 
korda seatud, kuid rahwamajandus ei 
luba seda korraga teha. Wabariigi Wa
litsus läks selle peale wälja, et ta teatawa 
summa sisse wõttis selle programmi täit
miseks, mis sel aastal on tarwis teha, ja 
riskeeris jätta tulewaks aastaks muist 
parandusi. Kui härra Jõeäär sellest sei
sukohast wälja läheb oma parandusi tehes, 
et waadake, walitsus ise wõttis maha, 
noh, siis wõib ju kõik maha tõmmata, kus 
osa tööd on teiseks aastaks jäetud, aga 
ma arwan, et sellest seisukohast ei peaks 
riigikaitse küsimust mitte otsustatama, 
waid hoopis wastupidi, on walitsus ise 
juba riskeerinud rahapuudusel osa tööst 
teiseks aastaks jätta, siis ei peaks seda rii
sikot mitte suurendama, waid kui raha 
jätkub, weel rohkem sellel aastal ära 
tegema. Sest mida kauem korratud sõja
riistad seisawad, seda rohkem nad roos-
tetawad ja seda raskemaks ja kallimaks 
läheb nende kordaseadmine riigile. 

Teine küsimus oli raadiojaamade kohta. 
Juba koha pealt wastasin, et lennuaparaa-
tide peale, seda peaks igaüks teadma, 
läheb wäikene aparaat tarwis, ei ole sellel 
raadioaparaadil mingisugust torni ega 
traadiwõrku tarwis, waid lennuaparaat 

on ise raadiojaama anteena. Sellepärast 
ei saa ma kuidagi rahul olla, kui sunni
takse maa raadiojaamasid ostma sama 
hinna eest, kui lennuaparaadi peäl olewaid 
raadiojaamasid, sest maa-aparaatide kon
struktsioon on teine, ja sellepärast ka 
hind on teine. 

Mis puutub kõlamõõdujaamadesse, 
siis ma seletasin juba kommisjonis, et see 
hind, mis sinna üles on wõetud, oli meil 
esialgsete andmete järele, nõnda ütelda, 
poolpeetud kõlajaamade eest. Pärast sel
gus, et on kahtlane, kas meie neid pool-
peetuid ka saame, ja et juhusel, kui neid 
ei saa, on teine allikas, kust neid wõib 
saada, kuid seal on juba hind teine, on 
palju suurem. Praegusel silmapilgul ei ole 
weel sugugi kindel, kas neid juhusliselt 
saame osta, wõi peab uued tellima, ehk 
ei saa sugugi. Sellegipärast ei palu ma 
mitte suuremaid summasid eelarwesse 
üles wõtta, waid et jäetakse endine, juT 
husliste aparaatide hind. Wõib olla, et 
selle hinnaga osta saab ja kui ei saa, siis 
tuleb ettenägemata kuludest hinnawahe 
wõtta, mis eelarwe ja faktilise hinna wa
hel on. 

Mis puutub laskemoonasse, siis ütles 
härra Jõeäär, et sealt on tarwis ka maha 
wõtta, et kui kuulide arwu kaswatada 
üksiku kuuli hinna peale, siis tuleb wä
hem summa wälja, kui eelarwesse üles on 
wõetud. Tuleb küll, aga peale üksiku 
kuuli hinna on tarwis nende kallal katset 
teha, kas nad kõlbawad; teataw osa lä
heb sellejuures praaki, peäle selle tulewad 
sinna juurde arwata weel weokulud. 
Selle tõttu on summat tarwis . . . (W a -
h e l h ü ü e r E g a m e i e n e i d s e l 
l e p ä r a s t j u u r d e ei t e l l i . ) Roh
kem ei telli küll juurde, kui proowimiseks 
tarwis, mis wäljaspool normi peab olema. 
Proowi maksame eraldi wälja, see on 
proowikuulide hinna, kui ka tööhinna. 

Mis puutub teistesse summadesse, mis 
härra Jõeäär pani ette wähendada, nimelt 
ehitusmaterjaalide arwel, siis on juba se
letatud, et meil on ehitusmaterjaali taga
waraks ja sellepärast wõiwad mõned ehi
tused odawamini tehtud saada. Juba alam
kommisjonis seletasin, et meie ehituse 
kalkulatsioonid on teatawal määral oda
wamalt tehtud, nimelt sellepärast, et ole-
masolewad ehitusmaterjaalid on arwele 
wõetud, a^a nõndasamuti seletasin ka 
alamkommisjonis, et meil on niisuguseid 
ehitusmaterjaale, mida meie kuidagi ühe 
aastaga ei saa ära kasutada ja sellepä-
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rast ei wõi ka eelarwesse mäletada. Toodi 
ette, et meil on rauamulda. Seda on nõnda 
palju, et jätkub 5 aastaks hoonete ja ka r 
tuste wärwimiseks. Iseenesestki mõista, 
et seda ei müüa ega raisata ei wõi, waid 
teda tuleb tarwiduse järele kulutada, ja 
iga aasta saab niipalju eelarwesse üles 
wõetud, kui tarwis. 

Mis puutub rannakindlustusse, siis on 
selge, et meie mererand on lahtine waen
lase sissetungimiseks ja sellepärast on 
wäga tähtis, et mererand kindlustatud 
saaks. Kui siin on nüüd üles wõetud 
500.000 marka, siis ei ole see mitte wäga 
suur summa ja juba umbkaudu ilma kalku
latsioonita wõib otsustada, et niisugune 
summa selleks ikka suur ei ole. 

Need oleks siis kõik need parandused, 
mis siin ette on pandud. Ma arwan, et 
ühtegi summat siin ei wõi wähendada, 
ilma kahjuta riigikaitsele. 

Wahepeal oli siin härra Jurman'i poolt 
ettepanek tehtud woorirahast maha wõtta 
500.000 marka. See parandus oli tehtud 
sellel põhjusel, et tasakaalu wiia eelar-
wet minewaaastase eelarwega. Et meie 
wankrid nii kui nii ühe aastaga korda ei 
saa, wõiks seda summat maha wõtta, 
lükates osa woori walmistamist teise 
aasta peale, sellepärast siis selle parandu
sega wõiksin ma küll ühineda. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Kuulutan 
weerandtunnilise waheaja. 

Waheaeg algab kell 8.15 min. 
Koosolek jätkub peale waheaega kell 

8.30 min. 
Koosolekut juhatab abiesimees K. 

Wirma. 
Sekretääri kohal abisekretäär J. 

Bergman. 
M. N e p s (sd.): Kordan oma ette

panekut, mille tegin eelarwe-kommisjo-
nis, nimelt: meriasjanduse peawalitsuse 
erakorraliste kulude eelarwes wõtta üles 
järgmised summad: 

§ 6. Abirahaks merimeestekodu maja 
ehitamiseks 1.000.000 marka. § 7. Sadama 
ehitamiseks Saaremaal Triigi rannas 
500.000 marka. Kokku peatükk V 
54.200.000 mk. asemel panna 55.700.000 
marka. 

Waewalt oleks siin tarwis pikemalt 
põhjendusi ette tuua. Ma arwan, et Riigi
kogu tarwilikuks peab, et Tallinnas meri
meestekodu maja ehitatakse. Merimeeste
kodu maja ehitamiseks on juba erateel 

osa kapitaali kokku pandud ja omawalit
suse asutused on merimeestekodu liik
meks astunud, omalt poolt suuremaid liik-
memaksusid ja toetussummasid määrates. 
Tallinn on suur sadamalinn ja sellepärast 
on merimeestekodu maja ehitamine lähe
mas tulewikus õige tarwilik. Kui aga riik 
omalt poolt abiraha määramisega seda 
ettewõtet toetab, siis elustaks see ette-
wõtjaid seda enam, ja wõiksime lähemas 
tulewikus suuremaid resultaate näha. 

Teine parandus, nimelt määrata 
500.000 marka Saaremaal Triigi rannas 
sadamaehitamiseks, on ka wäga põhjen
datud ja tarwilik. 

Nagu teie teate, on Saaremaal paar 
sadamat, mis ainult Riia lahe pool küljes 
asuwad, kuna suuremere pool küljes, ligi 
% rannast, ühtegi sadamat ei ole. Wahias 
ja Kuressaare pool küljes olewad sada
mad on suurema aja kinni külmanud. 
Triigi sadam on ka nüüd küll niisuguses 
kohas, kus tema kinni külmetab, aga ta 
on ometi niisugune punkt, kus kauemat 
aega on laewaühendus olnud. Omal ajal 
pidasid ühendust „ Wirumaa", „Lääne-
maa" ja teised wäiksemad laewad. Nüüd 
on riik oma laewadega seal, nimelt Hiiu
maa ja Rohuküla wahel ühendust pida
nud. Aga see ühenduse pidamine on 
raske sel põhjusel, et tuuliste ilmadega ja 
olgu ükskõik missuguse ilmaga peab nii
hästi kaubad kui ka inimesed paatidega 
laewale ja laewalt ära wedama. Kui 
sakslased Saaremaa oma alla wõtsid, siin 
ei jõudnud nad aastatki olla, kui juba sa
dama ehituse tõsiselt käsile wõtsid ja sel 
.ajal tehti juba sadamakambrid walmis. 
Aga sakslaste lahkumisel ja Eesti Walit
suse tekkimise ajal müüdi sadamakamb
rid maha, sellepärast, et ei tahetud ehi
tama hakata ja wõib olla nad oleksid ka 
nüüd mädanema läinud. Sakslased tund
sid selle sadama tarwidust wäga, sest 
sealt wõis peaaegu üle ühe kolmandiku 
Saaremaa läbiweost läbi käia. Et Triigi 
kaudu läbikäimine tarwilik on, näitab see, 
et seal on niisugune punkt, kuhu ikka lae-
waseltsid on oma liinid sisse seadnud, 
ennem eraettewõtjate poolt ja nüüd, miI 
eraseltsid nii tugewad ei ole, riik. Koha
likud omawalitsused on selles küsimuses 
esinenud mitmel puhul märgukirjadega ja 
ka eelarwetega teedeministeeriumile. Kuid 
sealt ei jõutud tänawu weel sellekohase 
eelarwega esineda, sellepärast, et ettepa
nekud tulid pärast riigi eelarwe sisseand
mist Riigikogusse. 
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Muidugi ei saa selle summaga sada
maehitust weel lõpule wiia, kuid temaga 
saaks seal hulga tööd ära teha ja kui tei
sel aastal eelarwes lisa määrata, siis saaks 
niisuguse sadama walmis, kus kümne ja 
üheteistkümne jala süwisega laewad 
wõiksid äärduda. Need põhjused on kül
lalt kaaluwad selleks, et Riigikogu wõi
malikuks peaks pidama omalt poolt kre
diiti määrata. 

P. K e e r d o (wäljasp. rhm.): Töölis
temaja küsimus on mitmel korral siin päe-
wakorral olnud. Kui siin omal ajal aru
pärimise esitasime, siis awaldas töö-hoo-
lekandeminister arwamist, ja ka enne eel-
arwe-kommisjonis, et juhtumisel, kui alga
tuse tööliste organisatsioonid ülesse wõ
tawad, walitsus saab wastu tulema ja ei 
saa mitte ära ütlema oma toetusest. 
Praegu on Tartu tööliste organisatsioo
nide kesknõukogu asunud töölismaja ehi
tamise eeltööle. Selleks on ka Tartu 
iiunawolikogu määranud omalt poolt 
1 miljon marka ja peale selle platsi. Kui 
nüüd ka riiklist toetust saab, siis wõib 
selle ehitamisega lähemal ajal peale ha
kata. Niisama on kõigil teada, et Tallin
nas praegusel korral töölised täiesti ilma 
kokkukogumise kohata on, peale selle, kui 
karskusselts „Walwaja" uulitsale tõsteti, 
mis oli ainukeseks Tallinna tööliste koon-
damiskohaks, kus ruumi leidsid kõik Tal
linna tööliste kultuurilised ettewõtted. 
Wajadus töölismaja järele on kisendaw 
ja kuna töö-hoolekandeminister on seleta
nud, et walitsus seda ettewõtet peaks 
toetama, siis teen ettepaneku määrata töö
listemaja ehitamiseks teataw toetus
summa, mille wastu olla ei saaks tööera
kond, kelle minister sellekohase lubaduse 
annud, kui tema mitte ei taha jälle kord 
alla kriipsutada, et kõik need lubadused 
ainult ilusateks sõnadeks jääwad ja et töö
erakond üldse tõsiselt oma lubadusi ei 
wõta. Seda silmas pidades, et tööliste
majade järele suur tarwidus, teen ette
paneku, mis ma juba eelarwe-kommisjonis 
tegin, see on, täiendada töö-hoolekande-
ministeeriumi erakorralist eelarwet järg
miste summadega: Töölistemaja ehitami
seks Tallinnas 25.000.000 marka ja töölis
temaja ehitamiseks Tartus 10 miljonit 
marka. * 

J. W e s t h o l m (rhw.): Eelarwe aru
tamise puhul on arwamist awaldatud, 
nagu oleks haridusministeeriumi eelarwe 
läbiwaatamisel alamkommisjonis ja pärast 
seda ka peakommisjonis ette waatamataa 

ja wähe läbi kaaludes kommisjon eelar-
wesse-mõne summa sisse wõtnud. Nimelt 
juhiti tähelpanu selle peäle, et Tallinna se-
minaari juures olewa algkoolimaja ostmi
seks 6.600.000 marka ülearune olewat ja 
et kommisjon seda olewat teinud ilma Wa
litsuse nõusolekuta. Kommisjonis leili see 
täiesti otstarbekohane olewat ja ei tehtud 
seda mitte ilma Walitsuse nõusolekuta. 
Niisama otstarbekohane leiti olewat 
summa 14.000.000 marka Tartu ülikooli 
keemia ja füüsika instituudi maja ehitami
seks. Ma julgeksin tõendada, et alam-
kommisjon neid küsimusi arutades asja 
põhjalikult on läbikaalumise alla wõtnud. 
Mis puutub seminaari juures olewa alg
koolimaja ostmisesse, siis on teada, et see 
maja just koolimajaks on ehitatud ja koo
limaja otstarbet täiesti täidab, olgugi et 
tema mitte küllalt suur ei ole. Kommis-
joni arwates on seda maja wäga tarwis, 
sest on ju teada, et kui maja ostulepingust 
midagi wälja ei tule, seminaari ülemad 
klassid, mis seal asuwad, peaksid 
sealt wälja kolima. Sellel puhul aga, kui 
seminaarile oma maja peaks ehitatama, 
leiaks see maja teisi tarwitajaid ja just 
kroonu koolide poolt. Muuseas on teada, 
et tänawu suwel lõpeb lepingu tähtaeg 
Tallinna merikooli!, kus merikool praegu
sest korterist on sunnitud wälja minema. 
Merikooli juhataja leidis, et kui tõesti 
teisi ruumisid mitte ei leita, et siis meri
kool wäga raskesse seisukorda satuks. 

Kokku wõttes arwas kommisjon, et 
maja hind mitte kõrge ei ole, pealegi on 
maja ostuwääriline ja täiesti kooli ots
tarvetele wastaw. Mis puutub keemia ja 
füüsika instituudi maja ehitamisesse Tartu 
ülikooli juures, siis ei ole ettepanek mitte 
selleks alamkommisjoni poolt, waid hari
dusministeeriumi poolt tulnud. Ülikooli 
esitaja oli seal ja juhtis tähelpanu selle 
peäle, et hoone tarwilik, sest et ülikoolis 
paljude teaduskondade üliõpilased just 
nende ainetega tegemist peawad tegema 
ja praegusel ajal äärmises kitsikuses läbi 
ajama. Toodi näitusi ette, kus üli
õpilased peaaegu läbi akna peawad kee
mia ja füüsika ettelugemisi pealt kuu
lama. Seda silmas pidades wõttis alam-
kommisjon maja ehitamiseks soowitawa 
summa, 14 miljonit, eelarwesse ülesse. 
Neid asjaolusid silmas pidades arwasin 
'tarwilikuks sõna wõtta, et tagasi tõrjuda 
mõtteawaldusi, mis sinnapoole on sihitud, 
nagu oleks alamkommisjon seda summat 
eelarwesse üle wõtta soowitanud. 

46* 
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T e e d e m i n i s t r i a b i K. K a r k : 
Lugupeetud rahwasaadikud! Wabariigi 
Walitsuse nimel teen ettepaneku suuren
dada teedeministeeriumi erakorralise eel-
arwe peatükk I p. 8. riigiasutuste ümber-. 
paigutamise kawa teostamise kulusid 
140.066.900 marka. See sumina seisab 
koos järgmistest üksikarwudest: Toom
pea lossi ehitus- ja korraldustöö ümmar
guselt 61 miljonit, kaubandus-tööstusmi-
nisteeriumi hoone sisemised ümberehitu
sed ümmarguselt 3 miljonit, haridusmi
nisteeriumi hoone ümberehitus 805.000 
mk., wälisministeeriumi hoone sisemised 
ümberehitused ja ametnikkude korterid 
ühes mööblitega 9^ miljonit, töö-hoole-

- kandeministeeriumi ühendamine Toompea 
lossiga 1.500.000 mk., teedeministeeriumi 
kinniswara omandamine ja remont 
20.400.000 mk., Kaarli tänawal nr. 1 ja 
kinniswara omandamiseks ja remondiks 
Rahukohtu tän. nr. 1 — 14.431.000 mk., 
kaubandus-tööstusministeeriumi asutuste 
laiendamiseks Laial tänawal nr. 54 — 
17.800.000 mk., 15-ne uue korteri ehita
mise ja 2 olewa korteri kordaseadmise ku
lud — 1 1 ^ miljonit. Riigiasutused on, 
nagu teada, praegu juhusliselt mööda ilma 
laiali ja korterites, mis riigiasutustele kõl
bulikud ei ole. 

(Juhataja kohale asub esimees K. Päts.) 
Wabariigi Walitsuse poolt oli 28. det

sembril 1. a. riigiasutuste äramahutamise 
kawa kinnitatud. Selle kawa järele on 
esimese aasta järjekord ette nähtud. Eel-
arwe selle summa peäle on praegu raha
asjanduse kommisjonis. 

T ö ö - h o o l e k a n d e m i n i s t e r C h r . 
K a a r n a : Mina palusin selleks sõna, et 
wäikest täiendust teha töö-hoolekande-
ministeeriumi eelarwesse terwishoiu pea-
walitsuse alal. Nimelt palun suurendada 
töö-hoolekandeministeeriurni 1923 a. era
korraliste kulude eelarwet terwishoiu 
peawalitsuse alal, § 15, Taagepera sana
tooriumi elektrijõujaama ehituskulud 
933.000 mk. -Kahjuks ei olnud Taagepera 
sanatooriumi ehituskulude summa selleks 
momendiks, mil riigi eelarwe-kommisjon 
oma tööga lõpule jõudis, lõpulikult wälja 

•selgitatud. Nüüd on see eelarwe Waba
riigi Walitsuse poolt lõpulikul kujul wastu 
wõetud ja tarwilik ettepanek ühes selgi
tawa materjaaliga Riigikogule esitatud. 
Arwan, et tähendatud summa wastuwõt
mine ei wõiks mingisuguseid wastuwaid-
lusi tekitada ja sellepärast pean soowita
waks selle nõudmisega praegu Riigikogus 

esineda, et mitte tarwidus ei tekiks samal 
ajal, kui eelarwet wastu wõetakse, lisa-
eelarwega esineda. 

K. W i r m a (sd.) : Teedeministri abi 
härra Kark pani Riigikogule ette tõsta 
teedeministeeriumi eelarwet 140 miljoni 
marga wõrra. See küsimus on Riigiko
gule esitatud ja juhatuse poolt rahaasjan
duse kommisjonile . läbiwaatamiseks an
tud. Rahaasjanduse kommisjon ei ole 
weel jõudnud seda küsimust läbi waadata, 
sest nüüd on kõik Riigikogu tööd Riigi
kogu enese koosolekute peale koondatud. 
Sel põhjal ei ole kommisjonidel praegu 
wõimalust oma asju läbi waadata. See 
küsimus, mida selle krediidiga tahetakse 
käsitada, on wäga laialise ulatusega. 
Muuseas on siin suurem krediit Toompea 
lossi ümberehitamiseks. Mina waatasin 
seda eelarwe kawa järele ja olen katsu
nud sellega natukene tutwuneda. Wõiksin 
ütelda, et kawatsetakse selle krediidiga 
muuseas siin hoowi peäl olewaid trepi-
kodasid ja üks osa juurdeehitustest, kus 
praegu ka ametruumid sees on, maha kis
kuda ja lossihoowi korralikuks hoowiks 
teha. Peale selle tahetakse lossi sisse
käiku laiendada ja alumisel korral Walge 
saali all ruume läbikäigu laiendamiseks 
kasutada. Nüüd tõuseb küsimus, kas 
praegu üldse peab krediiti andma olemas-
olewate ruumide mahakiskumiseks. Sar
nast küsimust lendawalt otsustada ei saa. 
Meil on palju räägitud ruumide juurde
ehitamisest ja see küsimus on seotud ka 
käesolewa küsimusega. Tulewikus mui
dugi peame lossihoowi korda seadma ja 
ilusamaks tegema. Küsimus on ainult sel
les, kas peab seda tegema esimeses järje
korras, nüüd kohe tegema. Õige on, et 
lossi ümberehitamise üldise kawa juures 
seda küsimust tuleb arwesse wõtta, mida 
üldse teha kawatsetakse. Sellega ei ole 
aga öeldud, et selle kawa läbiwiimiseks 
on waja kohe krediiti lubada, millega wa
litsus siis niimoodi talitada wõib, kuidas 
tema heaks leiab. Mina isiklikult arwan, 
et see tee, mis Walitsuse poolt praegu 
walitud, nimelt härra teedeministri abi 
kaudu eelarwe paranduse korras seda 
140 miljonit nõuda, kuna Riigikogu kom
misjon küsimust weel läbi ei ole waada
nud, olge ei ole. Niisuguses korras ei 
peaks seda asja lubatawäks pidama. 

Mina tuletan meelde, et meil on wäga 
kiire iseloomuga seaduseelnõu olemas ja 
seda on kawatsetud homse Riigikogu 
koosoleku päewakorda erakorraliselt 
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wõtta, see on Balti tehastele operatsiooni 
fondi andmine 90 miljoni suuruses. Sea
duseelnõu on rahaasjanduse kommisjoni 
poolt läbi waadatud ja seal jõuti otsusele, 
et selle seadusega, millega seda kü
simust otsustatakse, antakse walitsu
s t e " nõndanimetatud eelkrediidi õigus, 
tähendab, walitsus wõib hakata selle 
seaduse põhjal eelkrediiti tarwitama. Kui 
walitsus esineb aasta jooksul mingisuguse 
lisaeelarwega, siis wõtab tema selle eel
krediidi sinna lisaeelarwesse sisse. Mina 
usun, kui kõneallolew seaduseelnõu on 
kiire iseloomuga, siis peaks siin ka seda 
teed walima. Ilma selleta aga, et kom
misjon oleks mingisuguse seisukoha wõt
nud 140 miljonilise wäljamineku kohta, ei 
ole otstarbekohane II lugemisel otsustada 
krediiti anda. Riigikogu peaks minu ar
wates arwesse wõtma seda, et praegu on 
II lugemine, ja kui parandus wastu wõe
takse, siis seda III lugemisel osaliselt 
muuta ei saa. Ei ole millegagi tõendatud, 
et tarwidus oleks seda summat terwelt 
anda, waid nagu lossi piirkonnas olewate 
hoonete mahakiskumise ja ümberehitamise 
asjus näha, wõib oletada, et 1923 aastal 
ei tarwitse kogu summat krediidina lu
bada. Mina arwan, et neid töid ei tar
witseks mitte tänawu aasta weel tegema 
hakata, sellepärast soowitaksin, et Riigi
kogu niisugust krediiti eelarwesse praegu 
üles ei wõtaks. 

Õigust öelda, on haridusministeeriumi 
eelarwes analoogiline asi, nimelt osas, kus 
füüsika-keemia instituudi hoone ehitami
seks rkl. Tupits ettepaneku tegi wastaw 
summa maha kustutada. 

Ma juhtisin juba eelarwe-kommisjonis 
tähelpanu selle juhtumise peale, et ei ole 
weel wälja töötatud kawasid ja et ei wõi 
maja ehitada, mille kohta ainult ligikaudne 
kubatuur teada on ja selle järele maja 
ehitamise hinda on arwestatud. Sarnase 
korra juures ei peaks üldse krediiti luba
tama ja peaks olema ühtlane kord ja peaks 
nõudma, et ei tulda üheteistkümnendal 
tunnil, nagu öeldakse, — ja selle juures 
weel ilma korralikkude kawadeta. 

Teedeministeeriumi eelarwe puhul kä
si tasin ma elukorterite ehitamise küsimust 
ja seal kõnelesin ma sellest, et elukorte
rite ehituste peäle peaks rohkem rõhku 
pandama. Muuseas puudutasin ma küsi
must, et eriti Tallinnas on korterikriisi la
hendamise asjus kõige wähem tehtud ja 
walitsus peaks omalt poolt aitama, et riigi 
poolt antud toetuslaenuga eriti pealinnas 
katsutaks korterikriisi lahendada. (J. 

L a i d o n e r (põl.): A g a m i t t e a l e 
w i s! ) Igatahes peab ütlema, alewimehed 
on kangemad olnud, nemad on ehitanud 
midagi, oma laenu ära kasutanud ja on 
tublid mehed olnud, aga Tallinna linna
walitsus on kõige waewasem olnud. Sel
les asjas on tarwis wälismõju. Nüüd on 
aga Tallinna linnas see asi enam liikuma 
hakanud. Tallinna linnawalitsus on kau
nis põhjendatud ettepaneku teinud sise
ministeeriumi kaudu, milles tõendatakse, 
et selle krediidiga ei saa suuremat ette 
wõtta, tõepoolest, ainult 70 miljonit on 
tänawu aasta selleks määratud. Ma leian, 
et seda krediiti on tarwis suurendada ja 
teen ettepaneku: „Erakorralised kulud. 
Operatsiooni fondid — rahaministeerium, 
§ 2. Elukorterite ehituslaen suurendada 
50.000.000 mk. wõrra (sellega tõuseks § 2 
70.000.000 pealt 120.000.000 marga peäle.)" 

J. R e e s e n (kom.): Korraliste kulude 
eelarwe on läbi masindatud. Erakorra
liste kulude eelarwe saab samuti maha 
masindatud. Korraliste kulude juures on 
arwustatud, on kuulatud, on wastatud, 
aga mida oleme meie õieti kuulnud? Kes 
tähelpanelikumalt seda kõike pealt on 
waadanud, ei ole mitte midagi kuulnud. 
Kui heidetakse ette meile, kes arwusta-
wad, et need tööd takistawad, siis iga
tahes see praktika, mis siin töö tegemise 
juures nähtawale tuli, iseäranis selle 
kuulsa öö tagajärg, kus sõnaaega piirati 
10 kunni 15 minutiga, see on esimene kord 
õieti selles tööpraktikas, mis walitsewa
tele erakondadele olla wõimaldanud tõ
sist tööd ilma pahema tiiwata. Ja kui see 
praktika, mis siis awaldus, edaspidi sa
muti saab arenema, et üldse arwustami-
seks sõna ei ole tarwis anda, siis, wõib 
olla, saate paremaid tagajärgi kätte, siis 
teie wast ehk saate seda, nagu täna wä-
lisminister seletas ja sõjäministergi ütles, 
et kõik need küsimused on kommisjonis 
läbi arutatud, kus mõni liige wähem ole
wat, kui Riigikogus ja wahe seiswat ai
nult selles, et ei olewat publikumi ning 
sellepärast peaks parempoolsete arusaa
mise järele ainult hääletama. Waadake, 
kui teie seda publikumi kardate, siis ei 
maksaks teil walitsusse minna. Mis on 
siis selle põhjuseks, et teie ei julge nen
dest ilusatest ideaalidest, mida teie tahate 
läbi wiia, publikumile awaldada. Mida 
Teie rääkisite, wälisminister, kui ma kü
sisin, missuguseid tagajärgi on Moskwa 
wäewähendamise konwerents annud. Siis 
Teie rääkisite, et esimene tagajärg oli 
see, et: waadake, meie saime seal Wene 
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diplomaatidega ühe laua taga istuda! Iga
tahes, see on üks suur saawutus ja wõite 
ütelda, et wõib olla, kui meie uuesti selle 
laua. taha saame, siis paremaid tagajärgi 
saawutame. Mina peaks siis ütlema, et 
mina kord härra siseministriga ühe laua 
taga suitsetasin ja sellega wõib olla ta
gajärge sain, et selle tõttu wast ehk kom
munistide tagakiusamine lõpetatud saab, 
siis wõib tõepoolest ütelda, et see wäga 
rõõmustaw on ja suur saawutus on, kui 
ainult näkku waadates seda saawutada 
wõib, mida meel mõtleb. Kui aga sellele 
tegusid mitte ei järgne, siis ei ole sellest 
midagi kasu. 

J u h a t a j a K. P ä t s : Palun mitte 
Teid oma tutwustest nii palju kõneleda, 
sest meil on praegu eelarwe arutusel ja 
palun Teid eelarwe juurde jääda. 

J. R e e s e n (kom.) : Et neil näkku-
waatamistel mitte tagajärgi pole, näeme 
sellest, et mitte kellegil sellest kasu ei 
olnud, kui wägedewähendamise konwe
rentsil härrad meie saatkonna liikmed 
üksteisele näkku waatasid, kuid mingisu
guseid tagajärgi sellest ei teinud. Edasi 
wõime meie konstateerida seda, et meie 
wäljaminekud sõjawäe peäle praeguses 
eelarwes on niisama suured, kui nad olid 
1921 aastal, ei ole mitte karwawäärtki 
wähenenud, kuna erakorralised wäljami
nekud, wõrreldes 1920 ja 1922 aastaga, 
weel suuremaks on läinud. See tõendab 
seda, et 'meie sõjawäe peale erakorrali
selt antakse weel suuremaid summe wälja 
selle wõitluswõimuliseks tegemiseks ehk 
sõjaasjanduse arendamiseks. Milleks Teie 
läksite wägedewähendamise konwerent-
sile, kas oli see Teie poolt tehtud manöö-
wer wõi midagi muud, mina igatahes sel
lest mitte aru ci saa. Kui Teie asja tõsi
selt wõtate, siis nüüd, 'kus riigi eelarwe 
arutusel on, Teie ei wõta waewaks nende 
küsimuste peale sõnagi lausuda. Tähen
dab, Teie ei pea tarwilikuks mitte ühtegi 
krossi neid summe wähendada, mis sõja
wäe ülespidamiseks läheb. See nähtus ei 
ole mitte praegu Eestis üksi nii, waid ka 
kõikides teistes riikides ja kui meie wõ
tame Ameerika, Prantsusmaa wõi Inglis
maa ja Itaalia, siis näeme, et sõjawägede 
wäljaminekud ei ole mitte kaswanud, 
kuid . . . 

J u h a t a j a K. P a l s ; Rkl. Reesen! 
Ma tuletan Teile weel kord meelde, et 
meie praegu mitte Ameerika ja teiste rii
kide eelarweid ei aruta, waid meie Eesti 

riigi eelarwet ja meil ei ole mitte I luge
mine, waid teine lugemine, sellepärast 
palun Teid eelarwe piiridesse jääda. 

J. R e e s e n (kom.): Mis see tõen
dab? .See tõendab, et sõjahädaoht on 
olemas ja kui meil teatakse ja tuntakse 
teatawast seisukohast, et see hädaoht 
wõib kõrwaldatud saada ja kui teie wõ
tate, härrad, meie rahwuswahelisi wahe
korda mis olemas on, kui teie wõtate ar
wesse Rappallo lepingut, kus muuseas, 
nagu ma olen kuulnud, ka Eesti kohta mi
dagi on öeldud, siis, mis teie, härrad, 
selle kohta ütlete? Kas teie sõjawäeline 
seisukord suudab nende lepingute eest 
hoida, mis suurriigid teewad? ( S õ j a m i 
n i s t e r J. S o o t s : W e n e l a s e d on 
t e i n u d ! ) Sakslased on ka teinud ja 
waadake, kui teie wõtate Prantsusmaa 
poliitika Saksamaa wastu, mille põhju
seks on Saksamaa ja Wenemaa wahe-
kordade sõlmimine, siis saawad ka Eesti 
rahwa huwid selle all kannatada. Meie 
huwid ei ole mitte selle poolt, sest selle 
tagajärg on see, et maksukoorem kas
wab. Teie, härrad diplomaadid, peate 
katsuma nii korraldada, et see mitte hä
daohtlik ei oleks. Kui meie waatame siin 
erakorralisi kulusid, siis, nagu ma juba 
tähendasin, praegu meie erakorralistest 
kuludest sõjawäe peale kõige suurem osa 

• on määratud. Millega tahate teie õigus
tada neid erakorralisi kulusid, kui teie ei 
ole rääkinud sellest? Mis õigusega tahate 
teie siis krediiti saada? Kui läbi masin-
dati korralised kulud ja I lugemisel wastu 
wõeti eelarwe lihtsalt käte ülestõstmisega, 
nagu Jumal lõi Aadama mullast ja pärast 
hakkas talle hinge sisse puhuma, aga 
kust ta selle hinge wõttis, seda ei tea. 

Kui läheme nüüd erakorraliste kulude 
juurde, siis on need wõetud nagu muld 
Aadama tarwis, kuid millest see hing siis 
ükskord tuleb, kust kohast siis ükskord 
need tulud wõiwad tulla? See tuleb ter
wete kondikawale hinge sissepuhumiseks 
rahwa käest wõtta? (J. L a i d o n e r 
(põl.) : T e i e p u h u t e h i n g e s i s s e ! ) 
Teie ei ole seda küsimust arutanud ja tu
lud ei ole ka niiwõrd lahutatud, et neid 
koos arutada ei saa ja kui teie arutate 
kulusid eraldi, siis tahate summasid, mis 

• wälja lähewad, ilma wõrdlemata wastu 
wõtta. (W.a h e 1 h ü ü e : T u 1 u d on 
t u l u d e e e l a r w e s ! ) Esimesel luge
misel ei antud wõimalust nende kohta tea
teid saada. Kui härra Laidoner ise sele
tas, et kulude aruandjale järgneb tulude 
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aruandja, siis jäime ootama, et kuidas siis 
nende tuludega lugu tõepoolest on, aga 
nüüd tahetakse lisasumme, aga seda ei 
ole mitte öeldud, kust need lisasummad 
wõetakse ja kust neid tahetakse kokku 
kraapida. 

J u h a t a j a K. P a t s : Rkl. Reesen! 
Teen Teile wiimase märkuse, sest Teie 
tarwitasite sõna „kraapida" ja wõtan 
Teilt sõna ära. 

J. R e e s e n (kom. kõnetoolilt lahku
des): Noh, kraapige siis edasi. 

R a h a m i n i s t e r G. W e s t e l : Aus
tatud Riigikogu liikmed! Riigikontrolli 
eelarwe arutamise puhul puudutas rkl. 
härra Weiler olukorda, mis riigi wäärt-
märkide trükikojas walitsemas ja millest 
wõis wälja lugeda, nagu oleksid seal min
gisugused wäärnähtused ette tulnud üle
tunnitööde wäljamaksmise juures. Kuna 
praeguses erakorralises eelarwes seisab 
ka riigitrükikoja ehitamiseks nõutud era
korraline krediit, siis arwan mina oma 
kohuseks austatud Riigikogu liigete tähel
panna mõne sõnaga selle küsimuse peäle 
juhtida. Tegelikult on 1922 ja 1923 a. riigi 
wäärtmärkide trükikojas ületunnitööde 
eest maksetud riigi wäärtmärkide trüki
koja ametnikkudele kui ka kontrollamet-
nikkudele. See on esimest korda sündinud 
1922 a. ja iseenesest ei ole seal, wõib 
olla, tõesti täpipealselt ja õieti talitatud 
sellega, et ametnikkudele, kes teatud koh
tadel töötasid, selle töö eest, mis nemad 
rohkem tegid, sest nende tööpäew kes
tis 7 tundi, kuna harilikkudel riigiamet
nikkudel ta 6^' tundi on, ületunnitasu 
makseti. Asjalugu seisab aga selles, et 
1919 ja 1920 a. makseti riigi wäärtmär
kide trükikoja ametnikkudele endise Wene 
ekspeditsiooni seaduse põhjal teatud tasu 
puhaskasust. 1922 a., kus 1921 a. aruanne, 
wõi sissetulekud päewakorral olid, tõstis 
riigikontrolöör selle wastu protesti, seleta
des, et 1917 a. olla seadus ilmunud, mis selle 
endise weneaegse seaduse selles mõttes 
muutis, et teatud tasu puhaskasust enam 
trükikoja ametnikkudele ei makseta, kuid 
lubati preemiaid maksta selle seadusega. 
Wabariigi Walitsuses oli see küsimus 
1922 a. algusel arutamisel, kus otsustati, 
kuna preemiate täieline kawa weel ei ol
nud ilmunud, ületunnitööde eest, mis tea-
tawa aja jooksul ametnikud olid teinud, 
preemiaid maksta. Wabariigi Walitsuse 
otsust arwesse wõttes jaotati ka teatud 
surnma, mis preemiate peale määratud oli, 
ametnikkude wahel ära nende tööde jä

rele, mis nad kogu 1922 a. jooksul olid 
rohkem töötanud. Muidugi mõista ei 
wõinud seal alalist wõi täpipealset aktee-
rimise tööd eite wõtta, kuna see aasta 
lõpul preemiate kujul wälja maksetud sai. 
Loomulikult on need ametnikud, kes öösel 
wõi erakorralistel juhtumistel 2—3 kihiga 
olid sunnitud töötama, selle eest rohkem 
tasu saanud. Arusaadaw, et ka riigi
kontrolli ametnikud teiste ametnikkudega 
ühes töötades pidid neist preemiatest osa 
wõtma ja selles on ka endise Wene sea
duse järele talitatud. Üldse on ametni
kud saanud 3800—4000 m. ületunnitööde 
eest. Riigikontrolli ametnikud aga 6600 
kunni 7800 mk. See tasu olenes ära 
nendest palkadest, mis neile on maksetud. 
Nähtawasti on ka riigi wäärtmärkide trü
kikoja ametnikkude eneste seas õige suu
red rahulolematused just sellepärast, et 
muist on rohkem ja muist wähem saa
nud. Minul on siin anoniimkiri, mis on 
Riigiwanemale ja rahaministrile adressee
ritud ja kus teatawate, siin küll nimeta
mata, aga oletada wõib, et üksikute trü
kikoja ametnikkude poolt protesti tõste
takse, et mispärast on riigikontrolli amet
nikud rohkem raha saanud, kui trükikoja 
omad. Pahandatakse ka selle üle, et trü
kikoja juhtimine kellegi umbkeelse optandi 
käes, kes määratu suurt tantieemi on saa
nud. Ähwardatakse, et kui raha tagasi 
ei nõuta, et siis pannakse terwe see wärk 
„Walwesse", ,,Eestisse" ja „Päewalehte". 

Loeksin oma kohuseks tähendada, et 
praegune trükikoja juht härra Kangro on 
siia rahaministri poolt kutsutud. Meie 
riigi wäärtmärkide trükikoda, mis omal 
ajal 1918 aastal üle wõetud millegi lagu
nenud kubermangu trükikoja näol, ei wõi
nud sel ajal mitte ajakõrgusel seista. Kogu 
sisseseade oli wilets ja peaasjalikult sei
sis puudus selles, et wilunud ja asjatund
jat juhatajat ei olnud. Wäärtmärkide 
trükikojal olid niisugused ülesanded täita, 
mida mitte ükski teine trükikoda Eestis ei 
täitnud ja sellepärast ei olnud meie ini
meste seast ühtegi leida, kes trükikoja 
juhataja nõuetele oleks wõinud wastata. 
1921 aastal, kui mina ministeeriumi tulin, 
siis oli seltskonnas ja ajakirjanduses ja ka 
Riigikogu ringkondades wäga palju kaeb
tusi, et riigi wäärtmärkide trükikoda mitte 
oma ülesannete kõrgusel ei seiswat. Mina 
lasin siis rewideerimise toime panna, kuhu 
olid kutsutud üksikud Tallinna eriteadla
sed, keda selleks wõis pidada, ja kes trü
kikoja läbi waatasid ja põhjalikult läbi 
rewideerisid. Selle rewideerimise otsus 
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oli niisugune, et trükikojas õieti kuritege-
wusi ette ei ole tulnud, kuid tegewus ei 
ole mitte wiljakas. Edasi juhiti tähel-
panu selle peäle, et sisseseade ja 
ruumid ei wasta nõuetele ja et ei ole ka 
asjatundlikku juhatust. Warsti peale selle 
pöörasin mina Walitsuse kaudu Riigikogu 
poole ja palusin krediiti trükikoja ruu
mide ehitamiseks, mis ka Riigikogu poolt 
kinnitati. Nüüd oleme meie trükikoja ehi
tamisele asunud ja loodetawasti saab see 
hoone juba aasta lõpuks wõi sügiseks 
walmis. Niisama on ka sisseseade täien
damisele asutud. Ühtlasi tuli ka inimest 
etsida, kellel nõuetaw ostage oleks. Ju
huslikult teatati meile, et Riias Läti wäärt-
märkide trükikojas olla keegi eestlane, 
kes omal ajal on teeninud Wene riigitrü
kikojas. See oli nimelt seesama härra 
Kangro, kes ka siia trükikoja juhatajaks 
kutsutud sai. Tema on ligi 26 aastat 
Wene wäärtmärkide trükikojas teeninud 
ja wiimasel ajal enne rewolutsiooni olnud 
teatawa osakonna juhataiaks. Peale selle 
kutsuti tema Läti ekspeditsiooni, kus tema 
trükikoja juhataja abiks oli. Riia wäärt
märkide trükikoda andis temale kõige
parema tunnistuse wälja ja õieti ei taht
nud teda heameelega ära lasta. Teda 
wõeti meile wabapalgalisena, palgaga, mis 
tema omal ajal ka Riias sai. Ja et mina 
isiklikult ei ole asjatundja, on minul raske 
otsustada, ei ole minul küllalt kriteeriumi 
trükikoja tegewust täpselt hinnata. Kuid 
siiski wõin tunnistada, et wiimase aasta 
jooksul on trükikoja kord ja tööd märksa 
paranenud. Seda näeme juba wäärtmär
kide juures. Igaüks wõib wõrrelda, kui
das aasta poolteise eest meie wiimased 
500-margalised wälja nägid ja kuidas meie 
praegused rahad ja wekslipaberid tehni
liselt palju paremini on trükitud. Nii et 
üldiselt peab tähendama, et tema tege
wusega peame rahul olema. Kui nüüd see 
isik, tema on aasta õtsa teeninud, ja kui 
töölised kahe wahetusega on töötanud, 
siis on tema 10—12 tundi järjest seal 
juures olnud, samuti ka tema abiline, kui 
tema nüüd selle aasta jooksul on pree
miana 80.000 marka saanud, siis arwan, 
et see nii hirmus kõrge palk just ei ole 
nii tublile spetsialistile. Muidugi lahen
datakse see küsimus sisseantud seaduse 
läbi riigitrükikoja erialale seadmise as
jus, mis praegu 11 lugemisel'wastu wõeti 
ja millega terwe trükikoja asi kindlamale 
alusele seatakse. 

L. J o h a n s o n (sd.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Käesolewa eelarwe aru

tuse juures püüdsin ma tähelpanu juhtida 
selle seisukorra peale, missuguses on 
need inwaliidid, kes on paigutatud ühis
elumajja Magdaleena uul. kust peawad 
käima tööle Pikale ja Narwa tänawale. 
Ühiselumaja küsimus on Riigikogu eelar-
we-kommisjonis arutamisel olnud ka eel
mistel aastatel, kuid kaugemale ei ole 
saadud. Muidugi, niisugune pahe peab 
inwaliidide keskel rahulolematust ära
tama. Töö-hoolekandeministeerium peaks 
uue korteri asjus tagajärjerikkamalt töö
tama selles sihis, et inwaliidide ühiselu
maja saaks rohkem kesklinna asetatud. 
Sellepärast teen ettepaneku selles küsimu
ses wastu wõtta järgmist soowiawaldust: 
,,Riigikogu awaldab soowi, et inwaliidi-
dele Tallinna kesklinnas korter muretse
taks." 

Juhtisin tähelpanu ka selle peale, mis
suguses seisukorras meie rinnalaste eest 
hoolitsemine on. Eriti on ta wilets praegu 
Tallinnas. Tallinn on riigi pealinn, kuid 
siin on rinnalastekodu ruumid õige wilet
sad, neisse mahub hädawaewalt 30 last. 
Mahajäetud lapsi ja ka kehwemate ini
meste lapsi, keda waja kodusse paigutada, 
on Tallinnas õige rohkesti. Kõiki praegu 
ära mahutada ei saa. Töö-hoolekande-
ministeeriumi eelarwes on ette nähtud 80 
lapse mahutamine, kuid ruumid puudu
wad, mille muretsemise peale peaks roh
kem rõhku panema. Sellepärast esitan 
wastawa soowiawalduse: „Riigikogu 
awaldab soowi, et Tallinna rinnalasteko-
dule rutuliselt sündsad ruumid muretse
takse." 

Ma loodan, et nende kahe soowiawal
duse poolt saawad hääletama ka need 
rühmad, kes paremal pool istuwad, eriti 
aga kristlased, sest siin ei ole mingisuguse 
suure nõudmisega töölisteklassi heaks te
gemist, waid siin on kõne all sõjainwa-
liidid ja mahajäetud lapsed. Kui nüüd 
inwaliidide ühiselumaja paremini sisse 
seataks linna keskpaigas, siis wõtaks see 
inwaliidide keskelt nurinal pinna jalgade 
alt ära. Kui aga ka lastele paremad ruu
mid muretsetakse, siis tähendaks see edu
sammu rinnalaste eest hoolitsemise alal. 

T e e d e m i n i s t r i a b i K. K a r k : 
Kuna rkl. härra Wirma ette tõi, et Wa
bariigi Walitsuse poolt ettepandud teede
ministeeriumi eelarwe suurendamine oo
tamata on tulnud ja sedawõrd suur summa 
sisse wõetud, et tema paremat läbikaalu
mist nõuab, aga et sellegipärast see 
summa sügise peale ei kannata edasi 
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lükata, kui ta eelarwega läbi ei läheks, 
siis teen Wabariigi Walitsuse nimel ette
paneku teedeministeeriumi erakorralises 
eelarwes peat. I p. 8. suurendamise kohta 
144.000.000 marga wõrra, anda läbiaru
tamiseks rahaasjanduse kommisjoni. 

K. W i r m a (sd.): Ettepanek, et käes
olew eelarwe parandus antakse rahaas
janduse kommisjoni läbiwaatamiseks, on 
wäga ilus, aga sellega läheks ka terwe 
eelarwe rahaasjanduse kommisjoni ja eel
arwe teine lugemine jääb niikauaks lahti
seks, kui see majaehitamise kulu saab kom-
misjonis läbi arutatud. Ma ei tea, kui 
meie oleme näinud nii kiiret käiku eel
arwe arutamises, kas siis walitsus mee
lega tahab seda tööd seisma panna. (O. 
S t r a n d m a n (töer.): K a s s e e on 
s u n d u s l i k , k a s w a l i t s u s n õ u a b ? ) 
No jah, siin on ettepanek niisugune, et 
anda see parandus rahaasjanduse kom
misjoni järele waatamiseks ja kodukorra 
järele on tagajärg see, et eelarwe-osa, 
mille kohta see ettepanek käib, II luge
misel niikauaks seisma pannakse, kunni 
wastaw kommisjon teeb oma ettepaneku. 
Nagu ma ütlesin, pannakse siin eelarwe 
II lugemisel seisma. Kas selle küsimuse 
otsustamiseks niisugust teed tarwis on, 
see ei näi selge olewat. Ma soowitaksin 
weel üks kord seda teed käia, et waa-
datagu see eriseadus rahaasjanduse kom
misjoni poolt läbi ja loetagu teda siin I, 
Il ja III lugemisel, nagu harilikku sea
dust ja jäetagu eelarwe rahule. 

J u h a t a j a K. P ä t s : Walitsusel on 
kodukorra § 52 põhjal õigus nõuda, et pa
randus kommisjoni saaks antud, ja selle
pärast ei tule see ettepanek mitte hääle
tamisele. (W a h e l h ü ü e p a h e m a l t 
p o o l t : K a s p a r e m p o o l n ü ü d 
k a h s a b o t e e r i b ? On s e e s i i n 
W a l i t s u s e s o o w , w õ i n õ u d 
m i n e ? ) See on soow ühes ka nõudmine, 
ja sellepärast ei saa seda parandust ega 
ka seda eelarwe-osa, mille kohta paran
dus käib, täna mitte hääletada. Sõna on 
töö-hoolekandeministril. 

T ö ö - h o o 1 e k a n d e m i n i s t e r C h r. 
K a a r n a : Austatud Riigikogu liikmed! 
Walitsuse ettepanek, wõi, õigem öelda, 
soowiawaldus seisab selles, et Riigikogu, 
arutades käesolewat eelarwet, wõiks II 
ja III lugemise wahel ettepaneku põhjali
kult läbi waadata. Walitsuse poolt on 
kindel ettepanek tehtud, kuid selle ette
paneku peäle ei tule mitte waadata kui 

sarnase nõudmise peale, mis tahaks eel
arwe edasiarutamist II lugemisel pooleli 
jätta, waid teda tuleb wõtta soowiawal-
dusena lisaks endisele ettepanekule, mis 
siin teedeministri abi poolt tehti. Kredii
tide nõudmise ettepanek, mis teedeministri 
abi poolt tehti, tuleks ikkagi hääletamisele 
panna ja peale selle, olgu hääletamise 
tagajärjed ükskõik missugused, rahaasjan
duse kommisjonis läbi waadata, wõttes 
arwesse, et walitsus tahab neid krediite 
praeguses eelarwes läbi wiia. Kui teede
ministri abi wiimasest esinemisest teisiti 
aru saadakse, siis wõtan mina tema wii
mase soowiawalduse Walitsuse nimel ta
gasi. 

J u h a t a j a K. P ä t s : Sõna on fak
tiliseks märkuseks rkl. Wirmal. 

K. W i r m a (sd.) : Oleks wäga soo
witaw, et walitsus katsuks ennast rohkem 
Riigikogu kodukorraga tutwustada, siis ei 
tuleks mitte niisuguseid arusaamatusi ette, 
nagu nüüd praegu. Kui peetakse wõi
malikuks II ja III lugemise wahel weel 
kommisjoni anda, et kommisjon saaks sei
sukohta wõtta, siis ei näi selge olewat, 
mida sellega kätte saada tahetakse. Ko
dukorra järele wõib parandusi ainult tei
sel lugemisel teha ja III lugemisel on 
kontroll-hääletamine Riigikogul nende et
tepanekute kohta, mis teisel lugemisel 
tehti. Järjelikult, kui parandus II lugemi
sel wastu wõetakse, siis saab III lugemi
sel ainult otsustada, kas seda terwet sum
mat tagasi lükata wõi wastu wõtta. Sel
les mõttes kommisjonile II ja III lugemise 
wahel ülesandeid teha ei ole mingisugust 
mõtet ja otstarbet. Härra teedeministri 
abi seletustest saan ma aru, et walitsus 
ei ole kodukorra wastawat paragrahwi 
tarwitanud nõudmisena, et asi kommis
joni antakse ja selle faktiga paluksin här
rat koosoleku juhatajat rehkendada. 

J u h a t a j a K. P ä t s : Walitsus on 
oma ettepaneku, paranduse kommisjoni 
andmise kohta, tagasi wõtnud. Aruandja 
lõpusõna ei soowi. Asun hääletamisele. 
Kõige peält awaldan parandused selles 
järjekorras, nagu nad eelarwe kohta on 
esitatud. 

Rkl. Tupitsalt: „Teen ettepaneku ha
ridusministeeriumi erakorralisi kulusid 
peat. I, § 1, ehitused, ümberehitused ja 
kapitaalremondid riigi koolimajades, wä
hendada — 6.600.000 marga wõrra ja 
peat. III, § 5, füüsika ja keemia instituudi 
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hoone ehitamiseks 14.000.000 mk. maha 
kustutada." 

Rkl. JürmaiTilt: „ Sõjaministeerium: 
§ 55 kraami ja woori warustus — wä
hendada 500.000 mk. ja jätta üles 25.000.000 
asemel 24.500.000 marka." 

,,Teen ettepaneku muuta( operatsiooni 
fondid põllutööministeerium § 3 — laenud 
ühispiimatalituste kordaseadmiseks, ehi
tamiseks ja sisseseadete muretsemiseks 

15.000.000 mk. asemele wõtta 45.000.000 
marka." 

Rkl. Jöeäär'ilt: „Panen ette wähen
dada sõjaministeeriumi erakorraliste ku
lude eelarwet järgmiselt: 
§56 mk. 7.270.000 wõrra, s. o. kunni 111.412.300 mk. 

§58 „ 10.000.000 „ „ „ 86.075.000 „ 

§61 „ 500.000 „ „ „ 9.637.000 „ 

Kokku 17.770.000 „ „ „ 288.867.300 „ 

Rkl. Neps'ilt: „Teen ettepaneku teede
ministeeriumi erakordsesse eelarwesse 
üles wõtta järgmised summad, nimelt: 

Peat. V. Mereasjanduse peawalitsus 
— § 6. abirahadeks merimeestekodu maja 
ehitamiseks mrk. 1.000.000.— § 7. Sa
dama ehitamiseks Saaremaal Triigi ran
nas mrk. 500.000.— Kokku peat. V. 
54.200.000 asemele panna 55.700.000." 

Rkl. Keerdo'lt: „Teen ettepaneku 
täiendada töö-hoolekandeministeeriumi 
erakorralist eelarwet järgmiste summa
dega: töölistemaja ehitamiseks Tallinnas 
— 25.000.000 mk. töölistemaja ehitami
seks Tartus — 10.000.000 mk." 

Teedeministeeriumi parandus: „Suu-
rendada teedeministeeriumi erakorralise 
eelarwe peat. 1 — keskasutus pt. 8 riigi
asutuste ümberpaigutamise kawa teosta
mise kulud mk. 140.066.900.—" 

Töö-hoolekandeministrilt : „Suurendada 
töö-hoolekandeministeeriumi 1923 a. era
korraliste kulude eelarwe terwishoiu pea-
walitsuse alal: § 15 „Tagepera" sanatoo
riumi elektrijõujaama ehituskulud — mk. 
933.000 wõrra." 

Rkl. Wirma'lt: „Teen ettepaneku era
korralised kulud, operatsiooni fondid — 
rahaministeerium: § 2 elukorterite ehi-
tuslaen, suurendada — mk. 50.000.000 
wõrra (sellega tõuseks § 2 70.000.000 
peält 120.000.000 marga peäle).". 

Kawatsen neid parandusi hääletada 
selles järjekorras, nagu nad on esitatud. 
Kõige pealt panen hääletamisele rkl. Tu
pitsa paranduse haridusministeeriumi era

korraliste kulude kohta —T?eat. I § 1 wä
hendada 6.600.000 marga wõrra. ( H ä ä 
l e t a t a k s e , l o e t a k s e h ä ä l i . ) Selle 
paranduse poolt on hääletanud 12, wastu 
2ö, s e l l e g a on p a r a n d u s t a g a s i 
l ü k a t u d . 

Selle paranduse teine punkt on pea
tükk III, § 5 füüsika ja keemia instituudi 
hoone ehitamiseks 14.000.000 marka maha 
kustutada. ( H ä ä l e t a t a k s e , l o e 
t a k s e h ä ä l i . ) Paranduse wastuwõt
mise poolt on hääletanud 17, wastu 26 — 
p a r a n d u s on t a g a s i l ü k a t u d . 

Järgmine parandus on rkl. Jürmaivi 
poolt: Sõjaministeerium. § 55, kraami ja 
woori warustus, wähendada 500.000 mk., 
ja jätta üles 25 miljoni asemele 24.500.000 
mk. Aruandja ja sõjaminister on selle 
parandusega ühinenud, järjelikult tuleb ta 
hääletamisele ühes eelarwega. 

Järgmine parandus on rkl. Jurman'i 
noolt: Põllutööministeerium. § 3. Laenuks 
ühispiimatalituste kordaseadmiseks, ehita
miseks ja sisseseadete muretsemiseks 
15.000.000 m. asemele wõtta 45.000.000 
marka. ( H ä ä l e t a t a k s e , l o e t a k s e 
h ä ä l i.) Paranduse poolt on hääletanud 
25, wastu 19 — p a r a n d u s on w a s t u * 
w õ e t u d . 

Järgmine on rkl. Jõeäär'i parandus 
sõjaministeeriumi erakorraliste kulude 
kohta: § 56 wähendada 7.270.000.— wõrra. 
(Il ä ä l e t a t a k s e , l o e t a k s e h ä ä l i . ) 
Selle paranduse poolt on hääletanud 21. 
wastu 25 — p a r a n d u s on t a g a s i 
l ü k a t u d . (J. P u s k a r (is.): P a l u n 
k i n n i s e l t h ä ä l e t a d a . ) Palun sede
lid wälja jagada. Sedelitele palun kirju
tada neid, kes on poolt — ,,poolt", ja kes 
wastu — „wastu". ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
Kas Riigikogu teeb korraldust häälteluge
mise kohta, ( H ü ü d e d : J u h a t u s e 
h o o l e k s ! ) ( L o e t a k s e h ä ä l i . ) Hää
letamise tagajärjed: selle ettepaneku 
poolt on hääletanud 29, wastu 32 ja 2 on 
erapooletuks jäänud, s e e g a on s e e 
e t t e p a n e k t a g a s i l ü k a t u d . 

Teine punkt sellest parandusest käib 
§ 58 kohta, nimelt wähendada 10.000.000 
wõrra. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Nähtaw ena
mus on wastu, s e e g a on s e e p a 
r a n d u s t a g a s i l ü k a t u d . 

Järgmine parandus on tehtud § 61 
kohta, see on — wähendada selles para-
grahwis krediiti 500.000 marga wõrra. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) Nähtaw enamus on 
wastu, p a r a n d u s on t a g a s i 1 ti. -
k a t û d. 
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Järgmine parandus on rkl. Neps'i 
poolt tehtud, nimelt peatükk V kohta — 
Meriasjanduse peawalitsus — üles wõtta 
§ 6. Abiraha merimeestekodu maja ehita
miseks 1.000.000 marka. ( H ä ä l e t a 
t a k s e , l o e t a k s e h ä ä l i . ) Selle pa
randuse poolt on hääletanud 20, wastu 28, 
s e e g a on s e e p a r a n d u s t a g a s i 
l ü k a t u d . 

Teine paragrahw selles paranduses on 
„§ 7. Sadama ehitamiseks Saaremaal Triigi 
rannas — 500.000 marka." ( H ä ä l e t a 
t a k s e , l o e t a k s e h ä ä l i . ) Selle pa
ragrahwi poolt on hääletanud 17, wastu 
23, s e e g a on p a r a n d u s t a g a s i 
l ü k a t u d . 

Järgmine parandus on tehtud rkl. 
Keerdo poolt: „Teen ettepaneku täien
dada töö-hoolekandeministeeriumi era
korralist eelarwet järgmiste summadega: 
töölistemaja ehitamiseks Tallinnas 25 mil
jonit marka." ( H ä ä l e t a t a k s e , l o e 
t a k s e h ä ä l i . ) Selle paranduse poolt 
cn hääletanud 22, wastu 29, s e e g a on 
p a r a n d u s t a g a s i l ü k a t u d . 

Siis on sellessamas paragrahwis mää
rata 10.000.000 marka Tartu töölistemaja 
ehitamiseks. ( H ä ä l e t a t a k s e , l o e 
t a k s e h ä ä l i . ) Selle paranduse poolt 
on hääletanud 20, wastu 29, s e e g a on 
s e e p a r a n d u s t a g a s i l ü k a t u d . 

Järgmine parandus on Wabariigi Wa
litsuse — teedeministri poolt esitatud: 
„Suurendada teedeministeeriumi erakor
ralise eelarwe peatükk I Keskasutus pt. 8. 
Riigiasutuste ümberpaigutamise kawa 
teostamise kulud 140.066.900 mk." ( H ä ä 
l e t a t a k s e . P a r a n d u s e p o o l t 
li ä ä l e t a b a i n u l t t ö ö - h o o l e k a n 
de m i n i s t e r C h r . K a a r n a ) . Poolt 
ei ole keegi hääletanud. ( N a e r . L. J o 
h a n s o n (sd.) k o h a l t : Ü h i n e 
f r o n t ! ) S e e p a r a n d u s on t a g a s i 
l ü k a t u d . 

Järgmisena tuleb hääletamisele töö-
hoolekandeministeeriumi ettepanek suu
rendada töö-hoolekandeministeeriumi 
1923 a. erakorraliste kulude eelarwet: 
terwishoiu peawalitsuse alal § 15. Taage
pera sanatooriumi elektrijõujaama ehitus
kulud mrk. 933.000 wõrra. ( H ä ä l e t a 
t a k s e.) Wastu on wähemus, s e e p a 
r a n d u s on n ä h t a w a e n a m u s e g a 
w a s t u w õ e t u d . Siis on järgmine 
ettepanek rkl. Wirma poolt: e r ako r r a 
lised kulud, operatsiooni fondid rahami
nisteeriumile elukorterite ehituslaenu 

suurendada 50.000.000 mk wõrra." ( H ä ä 
l e t a t a k s e , l o e t a k s e h ä ä l i . ) Selle 
ettepaneku poolt on 27 häält, wastu 25, 
s e e g a on s e e e t t e p . a n e k w a s t u 
w õ e t u d. 

Panen erakorraliste kulude eelarwe-
osa hääletamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
S e e e e l a r w e - o s a on n ä h t a w a 
e n a m u s e g a w a s t u w õ e t u d . 

Korra kohta on sõna rkl. Martnal. 

M. M a r t n a (sd.) : Ma julgen seda 
ettepanekut sellepärast teha, et ma kõige 
wanem, loomulikult ka kõige enam wäsi
nud olen. See ei tohiks siis mitte imeks-
pandaw olla, kui ma ettepaneku teen nüüd 
õhtule minna ja homme jälle wärske jõuga 
tööle tulla. 

J u h a t a j a K. P ä t s : Rkl. härra 
Martna poolt on ettepanek tehtud koos
olekut lõpetada. Selle ettepaneku kohta 
sõnawõtjaid ei ole. Asun hääletamisele. 
( H ä ä l e t a t a k s e , l o e t a k s e h ä ä l i . ) 
S e e e t t e p a n e k on 28 h ä ä l e g a 23 
w a s t u t a g a s i l ü k a t u d . Koosolek 
kestab edasi. 

E e l a r w e - k o m m i s j o n i a r u 
a n d j a O. S t r a n d m a n (loeb): 

KORRALISED TULUD. 

A. Otsekohesed maksud. 

§ 1. Tulumaks 210.000.000.— 
§ 2. Äri- ja tööstusmaks 266.500.000.— 
§ 3. Maa ja hoonetemaks 41.800.000.— 
§ 4. Maks kapitaali prot

sentide pealt 12.325.000.— 
§ 5. Krepostimaks 35.050.000.— 
§ 6. Pärandusmaks 4.200.000.— 

Kokku A. 569.875.000.— 

B. Tempel- ja tasumaksud. 
§ 7. Tempelmaksud 199.025.000.— 
§ 7-a. 20 protsenti kitsa

rööpalise raudtee 
maks 36.000.000.— 

§ 8. Patendid, kaalud ja 
proowid 14.100.000.— 

§ 9. Mitmesugused 40.436.000.— 
Kokku B. 289.561.000.— 

C. Mitmesugused. 
§ 10. Mitmesugused tulud 394.600.000.— 

Kokku C. 394.600-000.-
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D. Kaudsed maksud. 

§11. Tollid 1.126.300.000.— 
§ 12. Aktsiisid 236.270.000.— 
§ 13. Piirituse monopool 991.550.000.— 

Kokku D. 2.354.120.000.— 

E. Tulud riigi ettewõtetest. 
§ 14. Tulud riigi maadest, 

hoonetest ja metsa
dest 634.849.000.— 

S 15. Raudtee 914.000.000.— 
§16. Sadamad ja ladud 117.000.000.— 
§17. Post, telegraaf, 

telefon 223.000.000.— 
§ 18. Eesti pank ja mit

mesugused teised 
ettewõtted 185.453.800.— 

Kokku E. 2.074.302.800.— 
Kokku korralisi tulusid 5.682.458.800.— 

Sellele etteloetule wõiksin juurde 
lisada, et eelarwc-kommisjon ei peatu
nud mitte pikemat aega meie maksusüs
teemi juures ja nende paranduste juures, 
mis siin oleks soowitawad olnud riigi 
rahaasjanduse seisukohast; maksusüs
teemi üle põhimõttelisi waidlusi ci peetud 
ja sellepärast ei saa mina kommisjoni 
nimel midagi põhimõttelikku ette kanda. 
Ma arwan, et seda küsimust oleks meil 
waja selgitada ja wastawat statistilist 
materjaali koguda. Praegu ei ole, näitu
seks, wõimalik õieti ära määrata, mis
suguste tulude pealt meil maksusid roh
kem sisse tuleb, kuidas nemad oma wahel 
jagunewad jne., nii et selle maksu häid ja 
halbu külgi raske on arutusele wõtta. 
Niisama huwitasid kommisjoni aktsiisid 
ja tollid; missuguste asjade pealt on tolli 
sisse tulnud, kui palju on üksikud ained 
tolli annud jne. Sellekohast materjaali 
kommisjonil tol ajal teada ei olnud ja sel
lepärast ei saanud kommisjon seda küsi
must põhimõttelikult ja finans-poliitiliselt 
arutada. 

Mis tuludesse puutub, siis on käesole
was eelarwes nende summad enam-wä
hem täpipealselt wälia arwatud minewa 
aasta kogemuste põhjal. Minewal aastal 
on sissetulekud palju suuremad olnud, kui 
nad ette olid arwatud. Tänawu on aga 
waewalt arwata, et tulud palju suuremad 
tulewad ja sellepärast jääb arwatawasti 
defitsiit, mis eelarwes on, ka püsima, kui 
nüüd midagi iseäralist ei sünni, näituseks, 
wäga hea wiljaaasta, mis sissetulekuid 
suurendada wõiks. 

Üksikud tulud on wähemaks arwatud, 
näituseks, tollid — umbes 300 miljonit, 
kuna läinud aastal tollid 1 miljard 300 mil
jonit sisse tõid. Arwati, et tänawu aastal 
nii suurt sissetulekut tollidest loota ei ole, 
kui minewal aastal. Kima meil praegu riik 
kaupadega warustatud on ja aidad kau
padega täidetud, siis tänawu aastal ka 
kaupade sissewedu wõib wäheneda. Üksi
kult arutati aktsiisi maksusid, piirituse 
hinna määramist, monopooli küsimust jne. 
Walitsus on piirituse hinda tõstnud. Neid 
andmeid, mis walitsusel selleks oli, läbi 
arutades, leidis kommisjon, et need and
med siiski niiwõrd mõjuwad on, et hinna 
tõstmisega nõusse tuleb jääda. 

M. M a r t n a (sd.) : Austatud Riigi
kogu liikmed! Riigi tulude peale pilku hei
tes paistab silma määratu summa, mis 
piirituse monopool sisse toob. Mullu pidi 
piirituse monopool sisse tooma 1 miljard 
111 miljonit 775 tuhat marka, tänawu on 
see summa 120 miljonit 1-25 tuhande 
marga wõrra wähem eelarwes ette näh
tud. Tegelikult on ka möödaläinud aastal 
umbes 1000 miljonit marka sisse wõetud, 
see on, wähem, kui eelarwes ette oli näh
tud. See on umbes Ve osa riigi sissetule
kust, mis piirituse monopoolist sisse on 
wõetud ja sisse wõtta loodetakse. Riigi
kogu liikmed! See on kuues osa meie 
riigi sissetulekutest, mis piirituse mono
poolist sisse tuleb. Iga kuues mark, mis 
riigikassasse tuleb, on piirituse eest sisse 
wõetud. Selle juures tuleb weel umbes 
50 miljonit marka õlleaktsiisi sisse. Aga 
see ei ole weelgi kogusumma, mis wiin ja 
õlu, waatamata teiste alkoholiliste jookide 
peale, rahwale tõepoolest maksab. Meie 
teame, et piirituse müügi juures iga toobi 
pealt omawalitsused 26 marka omale saa
wad, mis aastas umbes 80 miljonit marka 
wälja teeb. Sellele lisaks tuleb weel ar
wata umbes 10.700.000 pudelit õlut, iga 
pudel 35—40 marka. Olle summa kokku 
ulatab umbes 90. miljoni marga peäle. 
Koik need summad kokku ulatawad aga 
umbes 1.220 mil'joni "margani. Lõwiosa 
sellest rahast läheb igatahes riigikassasse. 
Jääme selle juurde, et riigikassa saab uu
rituse monopoolist ja õlleaktsiisist 1.050 
miljonit. Sellest summast langeb iga 
Eesti kodaniku peale, noored ja wanad, 
wäikesed ja suured ühes arwatud. 946 
marka aastas. Kui meie 1 miljon 109 tu
handepealise rahwaarwu juures 4, 5 pead 
igasse perekonda arwame, ehk kahe pere
konna peale 9 pead, siis saame 246.444 
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perekonda. Seega langeb iga perekonna 
peale aastas 4.257 marka! Peame mee
les, et seda raha peab iga perekond wiina 
hinnana r i i g i k a s s a s s e maksma. 
Rehkendame olle hinna ka selle wälja
mineku juurde, siis peame kahjatsedes 
ütlema, et umbes 10% rahwa sissetule
kust läheb alkoholiliste jookide peale! (J. 
L u i g a (töer.) : I g a 100 k o d a n i k u 
p e a l e on ü k s l o l l ! ) See wahelhüüe 
oli parajal kohal. Iga 100 inimese kohta 
on Eestis üks loll. Keda ei peaks see tead
mine kohkuma panema? Rahaminister 
härra Westel ütles eelarwe-kommisjoni 
koosolekul, et tema oleks walmis keelu
seadust täie jõuga toetama, kui keegi 
wõiks kinnitada, et keeluseadus läbiwii-
daw oleks. Tema hindab alkoholi halba 
mõju sedawõrd suureks. Edasi ütles 
tema, kodanikuna olla tema alkoholi 
wastu, aga ministrina ei wõi tema selles 
asjas midagi ette wõtta. See on lihtkeeli 
sõnastuses, — r i i g i l on r a h a w a j a 
— j a r a h a m i n i s t e r p e a b w a a 
t a m a , e t k a s s a t ü h j a k s e i s a a . 
Nii tuleb siis wälja, et rahwa joomahai
gus, rahwa alkoholi tarwitamise kirg rii
gile sissetulekuallikaks on. 

Kogemuste põhjal teistel maadel peame 
küll ütlema, et alkoholi wastu wõitlemise 
algatus teistel maadel enamasti s e l t s 
k o n n a poolt wälja läheb ja Walitsuse 
peale mõju awaldab, wiimast sundides 
alkoholile tõkkeid tegema. On aga ka 
teisi näitusi. Kui Soomemaa enam kui 
100 aasta eest wiinakatku kätte langeda 
ähwardas, kui kogu maal kümned tuhan
ded seaduse poolt lubatud wäiksed wii-
naköögid aurasid ja wiina keetsid, astu
sid Soomes just walitsewad ringkonnad 
samme ja tõmmasid rahwa samm sam
mult kaasa. Selle tagajärjel muutus 
Soome saja aasta jooksul maaks, kus 
Euroopas kõige wähem alkoholi tarwi
tati. 

Eestis on karskusliikumine alles nõrk. 
Tunnistuseks nimetan, et wiinaseadus just 
härra Tõnissoni Walitsuse ajal maksma 
pandi. On teada, et härra Tõnisson ise 
karske mees on ja et tema alati karskus
liikumise esirinnas on sammunud. Kui ma 
ei eksi, oli härra Tõnisson weel mullu 
karskustoimkonna liige. Karskusliiku
mise wõim oli aga wäikene, ja salawiina
põletamine oli sedawõrd suureks kaswa
nud, et härra Tonisson'i walitsus rahami
nister härra Kukk'e ettepanekul wiinasea-
duse pidi wastu wõtma, muidu ei oleks 

salawiinapõletamisest jagu saadud, riigi 
wiin pidi salawiinapõletamisega wõistlu-
sesse astuma. Üteldi lausa, et rahwas 
raiskab wiina eest palju raha, mis sala-
wiinapõletajate tasku läheb, ning oleks 
parem, kui see raha riigikassasse tuleks, 
kui et see salakõrtsmikkude kätte läheb. 
Kas ei ole Wabariigi Walitsus moraalili
selt ka nüüd kohustatud alkoholi wastu 
wõitlema hakkama, kuna salawiinapõleta-
mine jälle pead tõstab ja mitte ainult raha
saamise peale mõtlema? Alkoholismuse 
hädaoht on suur. Alkoholi tarwitamise 
läbi kannatab rahwa kehaline terwis, wä-
heneb sündimiste arw, kaswab suremine; 
on arusaadaw, et ka rahwa majandusime * 
jõukus selle läbi tõusta ei wõi, waid ka 
see peab langema. Sellele lisaks tuleb 
moraaliline ja kõlbline kahju, mis wõib , 
olla, weel suurem on. Oleks imelik, kui 
walitsus ja walitsewad ringkonnad siin 
ükskõikseks jääwad. See tähendaks ju 
seda sama, mis siin hiljuti Prantsuse 
kuninga kohta öeldi, kes ütles, et peaasi 
on, kuidas meie ise läbi saame ja elada 
wõime, tulgu peale meid kas wõi wee-
uputus. Meie walitsus ei wõi ju ometi 
seda seisukohta omaks wõtta? Wabariigi 
Walitsus peaks oma algatusel abinõusid 
otsima hakkama alkoholi wastu wõitle-
miseks. 

Muidugi ei lähe see ühe ropsuga. On 
hea, kui wähehaawalgi alkoholi käest pinda 
ära tõmbama hakatakse. Juba seegi näh
tus, et wiina salapõletamine ja salakau
bana sissetoomine jälle hirmutawalt kas-
wamas on, sunnib järele mõtlema. Kui 
meil praegune wiinaseadus wastu wõeti, 
olime seda — enam-wähem — tegema 
sunnitud, et salawiinapõletamisele wastu 
astuda ja seda lõpetada. Esialgu oli ka 
nii, kuid nüüd, kus wili odawamaks on 
läinud, on salawiinapõletamine jälle kasu
likuks äriks saanud. Meil müüakse riigi-
wiina 327 marka toop, kuna salapõletajad 
oma kam>a juba 100 margaga toop pea
wad müüma. Mis tuleks selle nähtuse 
wastu teha? Kui salawiinapõletamine 
kaswab, siis wõiks see ka riigikassale, 
monopoolile, kahjulikuks saada! Monopool 
ei ole siis enam see kasulik lüpsilehm, mis 
ta senni oli. Ühtlasi aga awitab see alko-
holismust weel rohkem edendada. 

Mina tõstsin eelarwe-kommisjonis kü
simuse üles, kas wiinahinda mitte alandada 
ei tuleks, nii et salawiinapõletamine ja 
müümine enam kasulik ei oleks. Riik 
wõiks seda hõlpsasti ja ilma kahjukart-
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mata teha, sest suurtes wiinawabrikutes 
on wiina walmistamine ikka palju oda-

• wam, kui koduköögikestes, kohwikannu-
kestes jne. Eelarwe-kommisjonis ei leid
nud see mõte poolehoidu. Toonitati tei
selt poolt, et hinna alandamine wiina roh
kem kättesaadawaks teeb. See on eriti 
nende arwamine, kes oletawad, et kõrge 
wiinahind joomist peab wähendama. Siin 
tuleb aga silmas pidada, et salapõletatud 
wiin, kui see odawam on, kättesaadawani 
ja selle tõttu ka joomisele meelitawani 
on. Seda kättesaamist wõib, kui selleks 
tahtmist on, teiste abinõudega kitsendada, 
et awatlemine salawiinapõletarniseks wä
hemaks jääks ehk koguni kaoks, wähe
malt mitte ei kaswaks. 

Mis aga kõrgesse hinnasse ja joomi
sesse puutub, siis peab tunnistama, et 
kõige suurem joomisele tõmbaja on wilets 
elu, halb puudulik söök, raske, kurnaw ja 
närwisid purustaw töö. Sel samal sei
sukohal seisis ka meie wana kodumaa aja
loolane Hupel. Talurahwa joomise põh
justena nimetab Hupel just wiletsat, ras
ket, kurba elu ja orjaelus kehalikult halbu 
mõjundid. On iseenesest arusaadaw, et 
raske töö, halb söök ja wilets korter ini
mesi joomise juurde minema sunnib. Kes 
aga sel kombel kord wiinaorjaks on saa
nud, kes wiinahaigust põewad, need ei 
suuda sellest mitte loobuda (kõrge hinna 
pärast, waid müüwad kas wõi oma wii
mased riidehilbud seljast ära ja ostawad 
ikkagi wiina. Mida kõrgem wiinahind on, 
seda suurem on nende hulk, kes selle läbi 
majanduslisea kannatawad ja sellest sei
sukohast waadates ei wõi wiina kõrget 
hinda otsekohe alkoholi wastu wõitlemi-
seks tarwitatawaks abinõuks pidada. Tu
letan meelde suitsetajaid, kelle suitsud 
sõjaajal ja peale sõda wäga kalliks läksid, 
kuid olen wähe neid leidnud, kes kalli 
hinna pärast popsutamise maha oleks jät
nud. Seesama lugu on wiinaga: mida 
kallim wiin, seda rohkem kannatawad 
joojad ja langewad majanduslisela ja woo-
rusliselt seda kiiremine põhja. Sarnast 
nähtust ära hoida seisab kõige tähtsamal 
wiisil rahwa huwides. Ma arwan, meie 
walitsus ei wõiks mitte ükskõikseks pealt-
waatajaks jääda, sest alkohol ähwardab 
rahwa üdini tungida. Ma ootan selle
pärast, et walitsus selles küsimuses oma 
seisukoha ja kawatsused wälja ütleb. 

Sellega ühenduses juhiksin weel teise 
asja peale tähelpanu. Nimelt waatawad 
Soome karsklased juba kauemat aega, 
sest saadik, kui meie piiritust sinna wal

guma hakkas, Eesti peale wäga wähese 
lugupidamisega. Nemad oma keeluseadu
sega, mis neile nii öelda, eluküsimus on, 
kannatawad meie piirituse all. Kui dr. 
Kallas Eesti saadikuna Soomes oli, siis 
kuulsime tema kaudu sagedasti selle üle 
nurinat. Meie walitsus öeaks piirituse 
salakaubana Soome wedamise suhtes tõk
keid tegema, Soome walitsusega käsikäes 
talitades. Teiseks peaks meie walitsus 
püüdma esimeses järjekorras, ehk nagu 
nüüd on wiisiks saanud öelda, kiires kor
ras abinõusid otsida, kuidas wiinalainet 
meie kodumaal wähendada. 

O . A m b e r g (fkristl.) : Austatud Riigi
kogu liikmed! Kui meie tänawust eelar-
wet wõrdleme minewaaastasega, siis 
paistab meile silma üks rõõmustaw näh
tus, et meil tulud tänawuaastases eelar-
wes umbes miljard marga wõrra suure
nenud on. Üksikasjaliselt on niihästi eel-
arwe-kommisjon, kui ka Wabariigi Wa
litsus näidanud, kust need suured plussid 
juurde tulnud on. See oleks wäga rõõ
mustaw, kui meie selle aasta jooksul üks 
miljard rohkem sisse wõtaksime, kui see 
minewal aastal oli. Läinud aastal oli meie 
üldine puudujääk, mida krediit-operatsioo-
nidega katta taheti, umbes 600 miljonit 
marka. Arwatawasti ei ole meil krediit-
operatsioone mitte tarwis olnud eelmi-
uewa aasta jaoks ja see summa on sisse 
tulnud mõnede teiste summade näol, nagu 
tollidest ja teistest sissetulekuallikatest. 
Selle peale waatamata, et meil minewal 
aastal weel kolm lisaeelarwet olemas oli, 
mis omajagu ka ligi poolmüjardit marka 
wälja tegid, tuleb wälja, et meil minewal 
aastal eelarwe ots otsaga kokku läks. 
Nüüd on küsimus, kas meie tänawu aasta 
wõime rehkendada sellega, et meil ots 
otsaga kokku läheb, et see krediit operat
sioonide summa eelarwet kataks, mis 
577.207.660 marka wälja teeb. Nagu ma 
enne juba tähendasin, nendest plussidest, 
mis mõnede tulude alal meil ette nähtud, 
tuleks seda küll oletada, aga siiski luban 
ma kahelda mõnede arwude juures ja toon 
need tähtsamad plussid, mis rohkem ette 
on nähtud 1923 a. ja wõtan nad wäikse 
arutuse alla. Üks suurematest summa
dest, mis meil läinud aastaga wõrreldes 
rohkem ette on nähtud, on äri- ja tööstus-
maksudest. Selles osas on ette nähtud, et 
1923 aastal peaks rohkem sisse tulema, 
kui läinud aastal, 67 miljonit marka. Teine 
niisugune summa on weel suurem sellest, 
see on § 10 all, mitmesugused juhuslised 
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sissetulekud, kus ka wõrdlemisi minewa 
aastaga on suur pluss märgata, nimelt 
271 miljonit marka. Edasi on kolmas ja 
see on kõige suurem summa: ta on tolli
dest ette nähtud — ma wõtan ümmargu
sed summad — ja teeb 475 miljonit marka 
wälja 1923 a. rohkem sissetulekut, kui 
1922 a. Edasi on suurem summa weel 
riigimaadest ja hoonetest sissetulekute 
näol 1923 a. 42 miljonit marka rohkem 
ette nähtud, kui 1922 a. Edasi on meil 
raudteede sissetulekutest ka õige suur 
summa ette nähtud, nimelt ta on 1923 a. 
159 miljonit marka rohkem, kui 1922 a. 

Siis peataks ma weel erakorraliste 
tulude juures. § 2 all, kus meil on ette 
nähtud, et operatsiooni fondide tagasi
maksust sissetulekut 320 miljonit loode
takse saada. Ehk see summa küll wähem 
on, kui eelminewal aastal, 'kahtlen mina 
siiski selle summa juures, kas ta tõesti 
sisse tulema saab, kui juba endistel aasta
tel 1921 ja 1922 seda sissetulekut wähe 
on olnud. Mis puutub äri- ja tööstusmak-
susse, siis ma arwan, et seda summat, 
wõrdlemisi selle summaga, mis 1922 a. 
ette nähtud oli, 67 miljonit ümmarguselt 
rohkem, et ta waewalt niipalju tõusma 
saab ja ma kahtlen wäga selle summa 
juures. Meie teame üldse, nagu härra 
rahaminister siin minewal nädalal oma 
kõnes tähendas, et tööstus mõnedes haru
des tõesti edenenud on, ja see on wiimas
tel aastatel, iseäranis 1922 a. Kuid ühte 
pean ma siiski tähendama, nimelt metall-
tööstuse ala kohta, mis meil Eestis alles 
nii öelda, lapsekingades on, ja mis mitte 
meie looduslikkude warade abil üles pee
tud ei saa, sellepärast, et meie peame kõik 
materjaalid, mis tarwis lähewad, wäljast 
sisse wedama, siis on muidugi mõista, et 
meie Lääne-Euroopa riikidega siin wõis-
telda ei saa. Senni ajani on, muidugi 
mõista, need wabrikud ju suuremalt jaolt 

'just kahes harus tööstust leidnud: oma 
kodumaa tarwidustes, mis meil raudtee 
juures tarwis läks ehk mõnel teisel alal ja 
teiseks oleme ka suuremaid tellimisi saa
nud idanaabri käest. Nende metallwabri-
kute juhtimises ei ole meie walitsus algu
sest peäle suutnud kindlat korda sisse 
seada. Meil said metalltööstuse wabri
kuid üle wõetud hooldajate katte. Meie 
teame, et Wene seaduse järele tuleb hool
dajatele kindel protsent nende waranduste 
wäärtustest maksta. Seltskonnas on hool
dajate wastu wäga palju pahameelt awal
datud. Seda näitawad meile mõned sünd
mused, mis mõnede wabrikute wabasta

mise puhul hooldajate alt ja aktsionääri-
dele üleandmise puhul nähtawale tulid. 
Nuriseti, et need hooldajad on sel ajal, kui 
neil mitte palju tööd *ei olnud, liiga suurt 
palka nõudnud oma töö eest. Teiseks on 
koguni jutud käimas, et mõned wabrikud 
on jällegi tagasi wõetud hooldajate käest 
endiste aktsionääride katte. Ma täiesti 
neid andmeid ei tea, kuid ütlen, et sarna
sed jutud on käimas, et hooldajad olla sel 
puhul aktsionääride käest õige suuri 
summe nõudnud. Ma arwan, et sarnane 
talituswiis Eesti riigi peäle Lääne naab
rite juures head warju heitma ei saa. 
Teiseks pean tähendama, et weel üks 
wabrik metalltööstuse alal, see oli nimelt 
endine Wene-Balti wabrik, sai Walitsuse 
eksisammu läbi rendile antud. Enne kui 
selle rentniku täielist usaldust, mis tal 
enne oli olnud äriringkondades niisama 
ka kaubandus ringkondades, põhjalikult 
järele uuriti, tehti ometi leping temaga ja 
meie teame wäga hästi, missuguseid lai
neid see teguwiis Riigikogus tekitas ning 
isegi arupärimine anti selles asjas sisse 
rahwaerakonna poolt ning taheti seda 
asja ümber lükata. Sel ajal oli kaubandus-
tööstusministriks praegune Riigiwanem 
härra Kukk, kelle* ajal see leping teosta
mist leidis, kuid pärast tuli wälja, et see 
isik, kellele wabrik rendile anti, oli affe-
rist, ning wabrik pidi jälle Walitsuse poolt 
tagasi wõetud saama. Igatahes sai ses 
asjas wäga suur eksisamm astutud. 

Mis puutub meie teistesse tööstusala
desse, siis on seal edusamme märgata, 
nagu näituseks tsemenditööstuse alal ja 
loodame, et meie eksport sel alal kas
wama saab. Ka on meie põlewkiwitöös-
tus tsemenditööstuse peale hästi mõju
nud, nii et arwata on, et meie oma odawa 
põlewkiwi tõttu tsemenditööstuses ise
äranis põhjamaadega nagu Norra, Rootsi 
ja wõib olla ka Daaniga konkureerida 
wõime ning seal selle kauba — tsemendi 
— jaoks turgu leiame. Mis wäga halwa
was meie kaubanduse ja tööstuse peäle 
mõjunud on, need on kaubalepingud Soo
mega ja ma usun, et selle läbi meie pa
beritööstus tingimata halwatud saab, et 
meie enam Soomega wõistelda ei suuda, 
ning '^eame suuremat turgu leidma wäl
jaspool kodumaad kui senni oli. Et meie 
tööstus tänawu aasta weel niipalju ede
neks, et meie 67.000.000 marka rohkem 
sisse wõtaksime maksude näol, kui 1921 a., 
siis selle juures peab küll kahtlema. 

Mis äridesse puutub, siis teame ju, et 
1920 ja 1921 aastal olid selleks soodsa-
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mad tingimised selles mõttes, et meie 
kodumaa oli sõja tagajärjel kaupadest 
wõrdlemisi tühi. Siis pidi rohkem sisse 
weetud saama ja * sellepärast tekkisid 
meil import-eksnort ärid ja siis wõis sis
setulekute "eale ka rohkem loota. Meie 
teame, et minewast aastast peäle, kus 
nõukogude Wenemaa otseteel hakkas ise 
kaupasid saama Saksamaalt ja teistest 
Lääne Euroopa riikidest, mis meie riigist 
enam läbi ei läinud ja sellepärast endiste 
aastatega wõrreldes ärilisi sissetulekuid 
selle pealt meie enam ei saanud. Teame 
ka, et käesolewal ja ka endisel aastal palju 
nendest eksport ja transiit ettewõtetest 
ennast likwideerima pidid ja mina ei näe 
kaubanduse alal selles mõttes mingi
sugust tõusu, et riigis suuremaid sissetule
kuid loota oleks, kui 1922 a. 

Mis puutub mitmesugustesse sissetule
kutesse, siis on see wiimase kolme aasta 
jooksul järgmiselt wälja kujunenud: 
1921 a. oli ette nähtud 200 miljonit marka, 
1922 a. — 123 miljonit 500 tuhat marka, 
kuna nüüd ühekorraga 1923 a. on see 
summa üles wõetud 394.600.000 mk. ja 
nõndawiisi õi^e tuntawalt tõstetud nimelt 
271 miljoni wõrra, mis meie eelarwe juu
res õige suur summa orî. Millega see põh
jendatud on, seda mina ei tea. Mis tolli
desse puutub, siis on, nagu aruandja härra 
Strandman tähendas, 1922 a. sissetulek 
tollidest palju suurem olnud, kui see 
kavatsetud oli. Ette nähtud oli 651.500.000 
marka, kuid sisse tulnud oli 1 miljard 
300 miljonit. Sellejuures tähendas härra 
aruandja, et •ettewaatlikkuse pärast on 
käesolewal aastal see sissetulek wähem 
wõetud, nimelt 1 miljard 126 miljonit, sest 
et meil tolliaidad praegu kaupasid täis on 
ja ei ole loota, et tulewikus kaupasid sisse 
weetud saab niipalju kui 1922 a.. Tähen
dan weel kord, et 1922 a. alates hakkas 
Wenemaa ise otsekohe kaubandust 
pidama Lääne Euroopaga ja sellepärast 
olid sunnitud paljud kaupmehed oma taga-
warasid, mis Wenemaa jaoks tolliaitadesse 
olid kuhjatud, mujale ära müüma, selle
pärast, et neid Wenemaale saata ei saa
dud ja Wenemaa neid wäljamaal odawa-
mini sai, kui transiidi näol. Praegugi on 
kodumaa selleaegsete kaupadega üle kui
watud ja sellega on seletataw, et 1922 aas
tal tollide summa suur oli. Kas 1923 aas
tal ettenähtud tollide summa kätte saa
dakse, selle juures mina kahtlen, eriti kui 
arwesse wõtta, et tolliaidad praegugi 
tagawara kaupasid täis on ja neid kodu
maal lähemal ajal ära müüa ei saa. 

Edasi on suur pluss ette nähtud sisse
tulekute alal riigimaadest ja metsadest. 
Pean tähendama, et 1921 aastal oli meil 
üks punkt weel olemas, kust riik sisse
tulekuid sai umbes 80 miljonit marka. 
See oli riigi tööstuslistest ja kaubandus-
listest ettewõtetest. Neid enam näha ei 
ole, see oli wõimalik ainult sõjaajal. Nüüd 
riiklisea ettewõtted, kuhu kogu wäärtuses 
üle poole miljardi sisse on pandud, ühtegi 
penni sissetulekut enam ei anna. Statis
tika saab seda näitama, et põllumajandu
ses nii suuri sissetulekuid ei saada, kui 
enne sõda. (T h. P o o l (töer.) : M i s 
p ä r a s t ? ) Koik endised riigi metsad, 
erametsad, põllumaad, mis olid suurpõllu-
pidajate käes, on nüüd riigi käes ja nad 
annawad, wõrdlemisi nende wäärtusega, 
õige wähe sissetulekut. (T h. P o o l 
(töer.) : E g a r e n t w e e l s i s s e t u l e k 
o 1 e.) Ja mida Teie siis sissetulekuks 
loete, ei maksta Teile renti, siis ei ole 
Teil ka sissetulekut. 

Edasi on raudtee sissetulek wõrdle
misi suur endise aastaga. (A. W e i 1 e r 
(töer.): L a s k e a g a r u t t u e d a s i . ) 
1922 a. wõrreldes 194 miljonit, kuna 
1922 a. oli see kõigest 755 miljonit, on ta 
nüüd 914 miljonit. Nagu minul teada wii
mase poole aasta jooksul transiiti Wene
maale ei lähe. (J. L a i d o n e r (põl.): 
S e e on k a m a h a a r w a t u d . ) Seda 
wõib küll maha arwata, kui meie statisti
lisi andmeid saame, aga praegu teie seda 
küll teha ei saa, (J. L a i d o n e r (põl.) : 
M e i l on ju 10 k u u e e s t w a l m i s)... 
jah, aga kulud peate ka maha arwama 
sealt. (J. L a i d o n e r (põl.): K u l u d 
on r a u d t e e l b r u t t o e e l a r w e s.) 
194 miljonit rohkem sissetulekut on raud
tee kohta siiski liiga suur, seda summat 
sisse ei tule, sest see transiit, mis siit 
Wenemaale läks, läheb nüüd üle Riia. 
See meie naaber oli konwerentsil kawa
lam ja tegi Wenemaaga paremaid tingi
misi. (Chr . K a a r n a (töer.): L u g u 
on n õ n d a , e t o m a l a j a l l ä k s 
t r a n s i i t m e i l t l ä b i j a l ä k s k a 
R i i a s t , a g a n ü ü d e i l ä h e t a s i i t 
e g a s e a l t.) Minu teada läks septembri-
ja oktoobrikuus transiit Riia kaudu. (A. 
W e i 1 e r (töer.) : O o d a k e a g a , k e 
w a d e l l ä h e b m e i l k a l a h t i . ) Mina 
kahtlen. Üks miljard, mis sissetulekutes 
tänawu aasta rohkem on, kui 1922 a., on 
minu arwates ikkagi liiga palju. (A. 
W e i 1 e r (töer.) : Ä r g e a j a g e u s k u 
m a t a T o o m a j u t t u . ) 
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Mis edasi erakorralisteste tuludesse 
puutub, nimelt operatsiooni fondide taga
simaksmisesse, siis on eelarwes jälle 
tänawu aasta 320 miljonit üles wõetud. 
See summa on kokku wõetud järgmistest 
üksikutest summadest: 240 miljonit sellest 
kurikuulsast „Erkat'ist". 1921 a., kui mina 
kaubandus-tööstusministeeriumi alam-
kommisjonis aruandja olin, siis õli 
.Xrkat'il" operatsiooni fondidest 210 mil
jonit riidle maksta. Kust on tema nüüd 
siis need suured summad wõtnud, mis 
1922 ja 1923 aastal kawatsetakse temalt 
saada. Härra Annusson, kui aruandja, 
teab küll, kuidas sellega lugu on. (J. 
L a i d o n e r (nõl.): Ü k s o s a on j ub a 
s i s s e m a k s t u d.) Jah üks osa wõib 
olla, aga kust tuleb see ^ miljardit, mis 
Teil 1922 ja 1923 a. Erkati tagasimaksu
dest ette nähtud on. Mui on see täitsa 
arusaamata. (J. L a i d o n e r (põl.) : 
Ü k s o s a on j u b a s i s s e m a k s e -
t u d.) Osalt on sisse maksetud küll, kuid 
teistes ministeeriumides on maksmata ja 
paljud ministeeriumid ütlewad, et neil 
maksta ei olegi. Mis siis edasi puutub 
sellesse osasse eelarwest, siis on weel üles 
wõetud küttekomitee likwideerimise 
puhul üks summa. Minewal aastal oli sel
leks määratud 150.000.000 mk., tänawu 
aasta on juurde wõetud weel 65.000.000 
marka. Noh, need, kes küttekomiteele 
ligemal on, teawad seda paremini ja isegi 
keegi Riigikogu liige lubas miljon 
marga peale kihla wedada, et küttekomi
tee pennigi ei ole sissetulekut andnud, 
kuna meie leiame aga iga aasta kümneid 
miljonid eelarwe tuludes. Nii siis kokku 
wõttes ütlen mina igatahes, et need tulud 
on liiga roosiliselt kokku seatud. (J. 
H ü n e r s o n (põl.): K o r s t n a s s e k i r 
j u t a d a ! ) Kui härra Hünerson teab, 
missugusesse 'korstnasse, siis tehku ta 
seda. Et meil korraliste sissetulekute 
juures ka erakorralisi sissetulekuid roh
kem on ette nähtud eelolewal aastal, kui 
1922 a., leian mina igatahes, toetades 
nende näituste peale, mis ma siin ette 
tõin, et üldse siin sissetulekud liialdatud 
on. 

J. P u s k a r (is.) : (A. J ü r m a n 
(põl.): P i i s k a r r e h k e n d a b m u i -
d u g i r o h k e m ! J . H ü n e r s o n (põl.) : 
L u b a g e r o h k e m ! ) Mui pole Teile 
midagi lubada, härra Hünerson. Peatan 
eelarwe tuludeosa arutamise puhul kahe-
kolme küsimuse juures, mida ikka jälle 
tuleb uuesti ja uuesti riiwata. Kõige pealt 

torkab silma tuludeosas tendents, et otse
kohesed maksud jääwad järjest wä
hemaks ja tulud suurenewad kaud
sete maksude tõttu. Härra Amberg on 
l ähtawasti heas meeleolus, et rahwahää-
letamine häid tagajärgi tõotab ja summe 
suurendanud, öeldes, et 1 miljard on tulu
sid rohkem, kui enne. Mina seda miljardit 
kusagilt ei leia, sest tulud on suurenenud 
675.000.000 mk., kui wõtta ainult korra
lised tulud, kui wõtta ka erakorralised 
sinna juurde, siis saame ikkagi summa, 
millest miljardini on tükk maad. (O. 
S t r a n d m a n (töer.) : W a h e o n 
w ä i k s e m , k u i t e i e t u l u m a k s u 
w õ l g ! ) Härra Strandman, Teie ei ole 
selle tulumaksu wõla kohta seletusi weel 
annud, kuna ma ootasin huwitusega Teilt 
seletusi ja eriti just tulumaksu kohta, aga 
Teie ei ütelnud, kui suur see wõlg siis 
tõepoolest on. Mina ütlesin, missugustest 
allikatest arwud saadud olid. Pole midagi 
parata, härra Strandman, kui ametlikult 
opereeritakse kommisjoni koosolekuil 
sarnaste andmetega. Küsimus ise on aga 
selgitamata. Kuid seegi 693.000.000 mk., 
mis tulud suurematena on üles wõetud, 
kui minewal aastal, ei ole, nagu tähenda
sin, suurenenud mitte otsekoheste mak
sude, waid suuremas osas kaudsete mak
sude arwel, sest otsekohesed maksud on 
iseei 104.000.000 marga wõrra wähene
nud ja wähenenud peaasjalikult tulumaksu 
arwel. Tulumaksudest ja teistest otse-
kohestest maksudest saadawad summad 
on küll tõusnud, kuid selle wastu tulu
maks on 380.000.000 mk. pealt 210.000.000 
mk. peale wähenenud. Rahaminister on 
mitu korda püüdnud julgustawalt sele
tada, et tulumaks hakkab arenema ja 
hakkab suuremaid sissetulekuid andma. 
See maks on arenenud, kuid arenenud 
just wäheiiemise sihis ia eriti suur on see 
arenemine .tänawu. Et tulumaksu-sea-
duse muutmise tagajärjel ei olewat mitte 
wähenenud tulumaksu maksjate arw, 
tähendab, ei ole teostatud mitte seda 
uuendust, mis praeguse tulumaksu juures 
ennast terawalt tunda annab, et maksus
tatakse ka need kihid, kes maksujõulised 
ei ole, kellel tulu ses mõttes, nagu see 
tulumaksu juures tarwilik, üldse ei ole, 
waid tulumaksust on saanud, nagu seda 
trehwawalt on tähendatud, harilik isiku-
maks — pearaha. Kui aga sissetulek tu
lumaksust siiski poole wõrra on wähene
nud, siis on see wähendus kusagil mujal 
ette wõetud. Ja tõepoolest, meie teame, 
kuidas, näituseks, suurte sissetulekute 

Al 
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pealt maksuprotsenti õige tuntawalt on 
alandatud ja selle tõttu maksusumma 
wäiksemaks jäänud. 

Teiselt poolt on kõneldud sellest, kui
das nende kuulsate keskmiste tulunormi-
dega, mis seaduse muutmise ajal põllu
meeste jaoks läbi wiidi, ka teataw tagur-
pidiminek katte on saadud. Eriti weel, 
kui silmas pidada, missuguses sihis neid 
keskmisi norme on arendatud, hinnates 
suuremate põllumajapidamiste maatükid 
wastawas headuses 3—4 korda odawa
malt, kui samasugused wäiksemad maa
tükid, see on wäikepõllupidamises. Siin 
oleks pidanud olema õtse ümberpöördud 
tendents, wõi et suuremate maatükkide 
tiinud oleks hinnatud tulu mõttes wähe
malt sama kõrgelt, nagu wäiksemad maa
tükid. ( R a h a m i n i s t e r G. W e s t e 1 : 
S e e m u u d e t a k s e j u ä r a . ) Siis oleks 
pidanud seda aegsasti teatawaks tegema. 
( R a h a m i n i s t e r G. W e s t e 1 : M a 
k õ n e l e s i n j u s e l l e s t , k u i s o o 
w i a w a 1 d u s w a s t u w õ e t i . ) Ei ole 
siiski toodud kindlamaid andmeid, mis 
sihis see muutmine ette wõetakse. Kui see 
kawatsusel on, siis loomulikult ei maksa 
sellest kõnelda. ( R a h a m i n i s t e r G. 
W e s t e l : R i i g i k o g u e n a m u s 
ü t l e s , e t n e e d n o r m i d l i i g s u u 
r e d on, t e i e w a i d l e t e j ä l l e , e t 
n a d 1 i i g w ä i k e s e d on.) Mina waid-
lesin peaasjalikult selle printsiibi wastu, 
mis esialgses kawas oli. Ei ole õiglane 
wäiksemate maatükkide peält kõrgemat 
maksu määrata, kui suuremate peält. 
Kuidas seda maksustamist korraldada, 
selle juures ma pikemalt peatada ei ole 
kawatsenud. Ma pean aga weel kord alla 
kriipsutama, et otsekohesed maksud, nagu 
nad siin üles on wõetud, annawad, üm
marguselt üteldes, 10% korralisest eel-
arwest, ühes erakorralistega umbes 8^%. 
See on igatahes wäga wäikene protsent 
ja näitab, et maksupoliitika ei ole weel 
arenema hakanud moodsa maksustamise 
mõttes. 

Edasi, tahan ma meelde tuletada koh
tuministeeriumi aruandja härra Jaakson'i 
wäiteid, et tuleks arendama hakata tem
pel- ja tasumaksusid, tuleks püüda sinna
poole, et kohtud wähemalt selles mõttes 
ise endid ära tasuksid, et jookswad kulud 
kataksid tempel- ja tasumaksudest. Mui 
ei ole teäda, kas walitsusel mingisuguseid 
kawatsusi sellel alal on, wõi oli see aru
andja isiklik seisukoht, kuid tuleb rõhu
tada, et kui tõesti kawatsetakse sarnasele 
teele asuda, siis tähendaks see kehwe

male kihile kohtute raskesti kättesaada
waks tegemist. Sest kuigi teatawatel 
majanduslistel ettewõtetel see printsiip 
aluseks peab olema, et ettewõtted peaks 
end ära tasuma, siis kohtuid, koole, haige
majasid jne. ei saa mitte sarnasele alusele 
rajada. Juba praegugi tõusewad asjaosa
liste kohtukulud nii suureks, et waese
mad kodanikud peawad loobuma õiguse 
otsimisest, Kui kohtukulusid weelgi suu
rendatakse, siis muutub olukord seda 
täbaramaks. 

Minnes kaudsete maksude juurde, 
peatan paari sõnaga tollipoliitikal. Juba 
eelkõneleja härra Amberg tähendas, kui
das, läinud aastal suured summad tollides 
sisse on tulnud, ja kuigi ta kahtles, kas 
tänawu need summad selles ulatuses 
sisse tulewad, nagu eelarwesse on wõe
tud, peab ikkagi ütlema, et tollide kaudu 
ka tänawu aastal rohkem sisse wõetakse, 
kui minewal aastal. Kui eelarwe-kom-
misjonis seda küsimust arutati, siis anti 
kommisjoni liigetele osaline tollinormide 
wõrdlew tabel Wene ja Eesti ajal, milles 
leidus umbes paarkümmend wõrdlewat 
arwu. Seda tabelit waadates, peab ütle
ma, et meil toll märksa odawam on, näi
tuseks malm on wõetud seal 12 marka, 
kuna nüüd 2 marka, tähendab 36 korda 
odawam. Sarnaseid hüppeid on mitme 
aine juures näha. Kui.aga neid tollinorme 
waatleme, siis peame ütlema, et muutus 
nii suur ei ole ja waewalt Eesti tollipolii
tika kasuks midagi ütleb. Tangude pealt 
oli Wene ajal toll 240 marka, nüüd 40 mk. 
Meie teame aga, et Wenemaa oli harilikul 
ajal wilja wäljaweo maa ja waewalt oli 
erilist wajadust kellegil wilja sisse we
dama hakata. Eesti ei tarwitsenud sel ajal 
wilja wäljast wedada, sest tal oli seda 
siseriigist saada ilma tollita. Nüüd on toll 
40 marka, kuna weneaegne 240-margaline 
toll Eestis toll ei olnudki, sest et wilja sis-
sewedu wäljamaalt ei olnud. Niisama on 
lugu jahudega — endise 72 marga asemel 
nüüd 40 marka. Ka jahu sai Eesti 
Wene sisekubermangudest, mispärast tal 
ka seda tolli maksta ei tulnud. Niisama 
on lugu tubakaga — Wene ajal 5.540, nüüd 
800. Wenemaa oli tubakakaswatuse maa. 
Ma ei tea, kas ja kui palju Wene ajal Ees
tis wäljamaa tubakat tarwitati, kuid suu
rem osa tarwitati Wene tubakat. (T h. 
P o o l (töer.): S e e p o l e I j ä r g u 
t a r b e a i n e . ) Ma pole seda ka ütelnud, 
wõrdlen lihtsalt olewaid andmeid. Siis 
edasi suhkur, mis on wist härra Pool'ilegi 
I järgu tarbeaine, selle toll oli määratud 
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Wene ajaga wõrreldes 720 marga peält 
160 peale. Aga jällegi oli Wene
maa suhkru wäljaweo maa. (Th. P o o l 
(töer.) : 10 k o p i k a t a k t s i i s i . ) Akt
siisi küsimus on teine asi, härra Pool. Aga 
ega see neid norme teiseks ei tee. Kuigi 
arwud sel tabelil just nagu Eesti tollipolii
tika kasuks kõnelewad, aga ega see sel
lepärast sisuliselt midagi ei ütle. Ja kui 
Teie ütlete, et suhkru peäl oli peäle tolli 
weel aktsiis, siis näitab see ainult seda, et 
see tabel ei ole usaldataw, tema peäle ei 
saa üldse midagi rajada. (W a h e 1 h ü ü e 
0 . S t r a n d m a n'i (töer.) p o o l t . ) Mina 
ütlesin, et andmed on sel tabelil nii wiisi 
walitud, et nendest ei saa teha neid järel
dusi, mida teha tahetakse. Need andmed 
ei näita seda, milleks nad ette toodud. Näi
tuseks malmi peält oli Wene ajal toll 72 
marka, nüüd 2. Kuigi osalt Rootsi rauda 
tarwitati, siis oli pea saak ikkagi sise
maalt. Nii näeme, et seegi tabel praeguse 
tollipoliitika kasuks midagi ei kõnele. Kuigi 
oletada, näituseks, et nende ainete suhtes 
on tollialandus läbi wiidud ja radikaalsed 
muudatused ette wõetud, siis teame ometi, 
et tarbeainetega otsekoheses mõttes ei 
piirdu tollipoliitika. Teisest küljest aga 
on määratud õige kõrge toll mõnede 
ainete peale, mida tarwitatakse tööstustes 
esimese järgu tarbeasjade walmistamiseks. 
Ma ei hakka näitusi tooma, aga on ju kõ
neldud laialistes ringkondades, et tollid 
olla takistuseks ja ajada teatawate saa
duste hinnad kõrgeks. Kõige rohkem kan-
natawad sarnase tollipoliitika all laiemad 
tarwitaate hulgad. Selles mõttes ei saa 
päri olla wäitega, nagu oleks Eesti tolli
poliitikas kõik korras, waid peaks olema 
küllalt põhjust, et kiires korras tolliasjan-
dust rewideerimise alla wõtta, nii tollinor-
mide, kui ka asjaajamise lihtsustamise ja 
kiirustamise mõttes, Eelarwe alamkom-
misjoni liikmena oli mul juhus pilku heita 
tolli asjaajamisesse. Selgus, näituseks, et 
wäiksemad tellimised toimetatakse posti 
kaudu, mööda minnes tolliasutustest. Kõ
neldi, et see olla palju kiirem ja otstarbe
kohasem ja isegi rikki- ja kadumaläinud 
kaupade protsent olla palju wäiksem, kui 
tolliasutustes. See laseb oletada, et tolli
asutustes asjad mitte päris korras ei ole. 

Edasi tahaks ma peatada paari sõnaga 
piirituse monopooli juures. See tulualli
kas .on küll 120 miljoni wõrra tagurpidi 
läinud, kuid annab siiski ligikaudu 1 mil
jardi riigile sissetulekut. Piirituse mono
pooli poliitikaga sel kujul, nagu see praegu 
arenemas, ei saawutata joomise wähen-

damist, waid õtse edendatakse joomist, 
luues praeguse tshekisüsteemiga nii ütelda 
joomise sundus, kuigi mitte hariliku sun
duse näol, siis wähemalt psüholoogiliselt 
on see sündiw, kui kodanikule koju 
tuuakse piiritustshekk, mis talle meelde 
tuletab, et kui ta tahab olla korralik koda
nik, siis peab ka piiritustsheki ära tarwi
tama. Pealegi on antaw piirituse hulk 
äärmiselt suur ja tshekkide saamine wäga 
lihtsaks tehtud. Ka siis, kui sa tahad 
karskust edendada, ka siis pead piiritust 
tarwitama. Praeguse sunnijoomise kohta 
tähendas ühel koosolekul, kus kõneldi 
karskusküsimusest, umbes 60. aastane wa
namees: ,,Öeldakse, et ma olla punane, 
kui ma wiina ka ei joo, siis öeldakse, et 
ma ju päris kommunist." See sündiw mo
ment on piirituse monopooli wäga'halb 
külg.' Teine külg on see, et joomine kan
takse kodudesse. ( R a h a m i n i s t e r Q. 
W e s t e 1 : K õ r t s i s i d on k ü l l a l t . ) 
Jah, kõrtsisid on küllalt, aga tshekipiiri-
tus tuuakse harilikult koju. Siis ta liaks 
ma weel kord tähendada, et eelarwe-
kommisjonis antud rahuldawaid seletusi 
selle kohta, miks Wabariigi Walitsus pii
rituse hinda wabrikust ostes on tõstnud 
6,75 margani kraad. Kõneldi, et piiritus-
wabrikuid olla palju, wist 216 wabrikut 
olla käesolewal aastal töötanud, ja see 
26 miljonit kraadi, mis olla telli
tud, olla nii wäike produktsioon, 
mille tõttu suur kulude protsent 
sundida piirituse hinda tõstma. Mui 
pole põhjust kahelda nende andmete juu
res, aga ma puudutaksin küsimust teisest 
küljest, nimelt — mispärast siis sarnane 
suur hulk wabrikuid käima pandi, kui wä
hem wabrikuid wõiks suurema kwantumi 
juures odawamalt töötada. Ei olda ka 
küllalt energiliselt ametis, et piiritust tar
witada ja kasutada tehnilisteks otstarbe-
teks, põletisaineks, ümbertöötamiseks jne., 
milleks teda ikkagi peaks wõima ja saama 
tarwitada. (O. S t r a n d m a n (töer.): 
L e i w a a s e a i n e . ) Wõib ju olla, et 
Teie arwates wiina ka süüa saab ja siis 
ka temast kui leiwakõrwasest wõi leiwa 
aseainest tuleb lugu pidada, aga mulle 
paistab, et algusest peäle ei ole katsutudki 
piiritusele teist mahutuswiisi leida, peale 
joomise, wist sellel lihtsal põhjusel, et 
joomiseks läheb piiritus kõige kallimalt. 
Kui aga küsimust wõtta laiemalt, siis peab 
küsima, mis on härrad põllumehed eriti 
selleks teinud, et nad ei tarwitseks oma 
kartulid wedada piirituswabrikusse, waid 
wõiks neid teisel teel ära tarwitada. (A. 
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J ü r m a n (põl.) : A n d k e r o h k e m 
l a e n u ! ) Härra Jürman, kui Teie wiina-
wabrikud kinni panete ja näitate, et see, 
mis te selle asemel ette wõtate, majan
duslisel! kasulikum on, .s i is . . . (A. J ü r 
m a n (põl.): K a s t e i e t o e t a t e 
s i i s ? ) Mina wekslid hea õnne peale 
wälja ei anna. (A. J ü r m a n (põl.): 
L o o t a w õ i b ! ) Isale heale asjale, mis 
läheb töörahwa hulkade kasuks, wõib 
meie poolt alati toetust, mitte ainult loota, 
waid ka saada. Aga minule paistab, et 
senni ei ole härrad põllumehed üldse selle 
üle mõtelnud, kas neid toiduaineid, mida 
piirituseks aetakse, ei saaks ja ei tuleks 
mõneks muuks otstarbeks ära kasutada. 

Härra Laidoner tähendas muuseas, et 
Eesti kaubabilansi wõib tasakaalu wiia ai
nult põllusaaduste wäljawedu, ja et tema 
seda wäljawedu eelarwe puudujäägi puhul 
toonitas, siis arwan ma, et ta tarwilikuks 
pidas sel puhul seda rõhutada sellepärast, 
et kaubabilansi tasakaal teatawas mõttes 
ka eelarwe tasakaalu peale mõjub. Aga 
miks ajada siis üks osa põllusaadusi piiri
tuseks, mida mitte wälja wedada ei saa, 
sest piiritusel ei ole wälisturgu ja seegi 
osa piiritust, mis wälja saadetakse, eksib 
teel ära ja tuleb Eestisse tagasi. (0 . 
S t r a n d m a n (töer.): H ä r r a M a r t 
n a ü h e s s o o m l a s t e g a on h o o 
p i s t e i s e s a r w a m i s e s . ) Wõib 
olla, ei taha selle üle waielda, kuid arwan, 
et ka rkl. Martna seda ei eita, et teataw 
osa wäljasaadetawast piiritusest siiski 
ringkäigu teeb ja tagasi tuleb. Ja kuigi 
osa. Soome ja altkäe ka Rootsi läheb, siis 
on see wäga halb nähtus, mille peäle tä
hendas ka rahaminister, üteldes, kui ma ei 
eksi, läinud aastal, et meie pea wäljaweo-
turg wõiks olla maadel, kus keeluseadus 
maksew. See on aga halb turg. ( R a h a 
m i n i s t e r G. W e s t e l : R o o t s i 
o l e k s w õ i n u d m i n n a , a g a m i t t e 
s a l a k a u b a g a . ) Ma ei ütelnud, et sala
kaubana, waid sinna, kus keeluseadus 
o n . . . ( W a h e l h ü ü e : R o o t s i s e i 
o l e k e e l u s e a d u s t , N o r r a s on.) 

Mulle paistab, et kui tõesti tahetaks 
abinõusid tarwitusele wõtta, ja põllusaa
dusi teisiti kasutada, siis ei tarwitseks neid 
mitte piirituseks ajada. Wõib olla, wõib 
ju Eestist põllusaadusi wäljagi saata, sest 
põllusaadustele on palju kergem turgu 
leida, kui piiritusele, ja see oleks ka rah-
wamajandusliselt palju kasulikum. Kuid 
on alati rõhutatud ja seda peab ka praegu 
ütlema, et toiduaineid ei jätku praegu sise
turu rahuldamisekski, waid weetakse sisse 

aseaineid, mida kehwem kiht on sunnitud 
tarwitama. Juba sellepärast ei saa meie 
ei piirituse poliitikaga ega toiduainete 
wäljaweoga leppida. Neilgi aladel tuleb 
ajada hoopis teistsugust poliitikat, kui 
senni, nagu maksude ja tulude asjus üldse. 

A. R e i (sd.) : Ma tahtsin mõnda wäi
kest märkust teha meie riigi tulude kohta. 
Siin on rkl. Martna juba seletanud, kui 
suurt lagastawat mõju meie riigis mängib 
see üleuputamine alkoholiga, millest riik 
nii palju sissetulekuid saab. 

Kui Asutawas Kogus Wabariigi Wa
litsus esines ettepanekuga sellekordset 
keeluseadust ära kaotada, siis olin mina 
ka keeluseaduse ärakaotamise poolt, sest 
et niisugusel kujul, nagu ta meil maksew 
oli ja nende tagajärgedega, mis ta wälja 
kutsus, ei olnud keeluseadus nïitte wastu-
wõetaw. Kuid ometi ei mina isiklikult 
ega ka minu mõtteosalised, kes sel ajal 
keeluseaduse ärakaotamise poolt olid, ei 
mõtelnud, et tuleb alkoholi uputusele täie
line woli ja wabadus anda ja kõik tõkked 
eest ära wõtta. Meie rääkisime juba siis, 
mina isiklikult seletasin seda selle seaduse 
arutamisel, et alkoholiga rahwa kihwtita-
mine wäga kardetaw ja kahjulik on, ja et 
selle tagajärgede wastu wõidelda tuleb. 
Kuid neis oludes ja nende kogemuste jä
rele, mis meie oleme saanud, ei wõinud 
meie mitte uskuda, et keeluseadus nimelt 
see kõige parem abinõu on alkoholi 
wastu wõitlemiseks. 

Peab tõesti tunnistama, et tshekisüs-
teem niisugusel kujul, kui ta meil praegu 
maksew on, õieti mingisugust tõket ei tee 
alkoholiga rahwakihwtitamisele. Rahwa-
saadik Puskar tähendas wäga õieti, et 
tshekid, millega alkoholi ihaldajatele luba 
antakse wiina osta, mitte ei takista, ei 
piira joonust, waid teatawa piirini otsekui 
tõukawad jooma. Missugused tagajärjed 
aga on sellel alkoholiga üleuputamisel 
rahwa terwise suhtes, selle kohta oleks 
wäga soowitaw, kui meie terwishoiu pea-
walitsus andmeid koguks. Juhtumise 
kombel on mul mõnesugused andmed wai-
muhaigetemajast Seewaldist, ja nendest 
andmetest selgub, et kõigesuurem prot
sent sissetulnud waimuhaigetest wiimase 
aasta — poolteise jooksul langeb nende 
peale, kes just alkoholi tarwitamise taga
järjel on haigeks jäänud. Punktipealt mul 
seda arwu meeles ei ole, kui suur see 
protsent oli, kuid wist oli umbes 30% üm
ber. Ja mis iseäranis tähelepandaw, on 
see, et iseäranis rohkesti alkoholikerisid 
waimuhaigeid haigemajasse sisse tuleb 
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peale suurte pühade: peale jõuluid, peäle 
lihawõtteid jne., see on — siis, kui inime
sed iseäranis ohtrasti alkoholi sisse wõta
wad. Need on niinimetatud deliiriumis 
olijad — Wene keeli ,,bjelaja gorjatshka". 
Ja just nende protsent olewat praegu See-

.waldis kõrgem, kui rahuajal. Keelusea
duse makswuse ajal olid joomatõbised, 
deliiriumis haiged peaaegu ära kadunud 
Seewaldist . . . ( W a h e l h ü ü e : S i i s 
s u r i d n a d l i h t s a l t ä r a . ) Wõib 
olla, samagonniga kihwtitamisel on see 
hea külg, et tema töötab ruttu ja põhjali
kult ja tapab kohe lihtsalt need maha, kes 
teda üleliia tarwitawad. Kuid mulle näib, 
et niisugune wõitlusabinõu joomise wastu 
mitte küllalt humaanne ei ole. (A. J ü r -
m a n (põl.) : M i s r a h w u s e s t n e e d 
on?) Ma ei küsinud küll andmeid, kuid 
ma arwan, et eestlased on ka joomatõbiste 
hulgas enamuses, rahwaenamuse järele 
arwates; wõib aga olla, et seal wäga 
suur protsent wenelasi on, põhja-lääne 
armeelasi, põhjalangenud olewusi, kelle 
peäle alkohol kergemini saab mõju awal
dada ja kelle organism ei ole nii wastu-
pidaw. Wäga wõimalik, et nende prot
sent kõrgem on, kuid ma ei usu siiski, et 
et need Wene armee jäänused suudaksid 
joomatõbiste enamust moodustada, kõige 
rohkem on seal kahtlemata eestlasi. 

Need kohutawad numbrid näitawad 
selgesti alkoholi kihwtitamise mõju, kuid 
kui sügawale alkoholi laastaw ja häwitaw 
mõju perekondadesse ulatab, meie rahwa 
tulewast põlwe ära kihwtitab, selle üle 
wõiwad rääkida arstid, kes nende küsi
mustega rohkem tuttawad. Igatahes wõib 
a priori ütelda, et see kahju, mida nii otse
koheselt statistiliste numbritega ära mõõta 
ei saa, weel märksa suurem, märksa kar
detawani rahwa tulewiku waatepunktilt 
on, kui need mõnedkümned ehk sajad wai-
niuhaiged, kes alkoholi kihwtituse tõttu 
waimuhaigetemajasse satuwad. Tõsi küll, 
meil on ju ka wõitlus selle joo-
matõbe wastu olemas, meie karskusliidu 
näol. Kuid siin on juba mitu korda tähen
datud, et see wõitlus on praegu hoopis loo
mu- ja loogikawastastesse tingimustesse 
sattunud. Praegu tuleb nii wälja, et meie 
karskusliikumist peawad joodikud ja joo
mine ülewal. Üks teataw protsent alko
holi sissetulekust läheb selleks, et joomise 
halbade tagajärgede wastu wõidelda. 
Meie karskuse kesktoimkond saab suured 
summad, palju miljonid wiinatshekkidest. 
Selle kohta mul andmeid ei ole, kui suu
red need summad just on, aga nähtawasti 

on raha ohtrasti käes. Sügisel nägin leh
tedest, et karskuse kesktoimkond wahete 
wahel täidab sama osa, nagu siin rahwa-
esitus, nimelt jagab wälja kõiksugu abira
hasid, näituseks noorteühingutele ja selt
sidele ja wõrdlemisi kaunis helde käega: 
ühele seltsile 100.000, teisele 50.000 mk. 
Nähtawasti on seda raha karskuse kesk-
toimkonnal nii palju käes, et temal otse-
Koheste ülesannete täitmisest järele jääb. 
Ja kuna toimkonnal nähtawasti kahju on 
ülejäänud raha riigikassase tagasi anda, 
siis jagatakse ülejääk seltsidele ära, keda 
arwatakse tarwis olewat toetada. Riigi 
eelarwe ja korraliku riikliku majapidamise 
seisukohast ei ole see sugugi mitte kohane 
ega kannatataw, et miskisugusele, olgugi 
wäga kiiduwääriliste eesmärkidega ühin
gule wõi organisatsioonile antakse raha 
mitte põhjendatud eelarwe järele, waid 
huupi, pimeda summa näol, mille suurus 
ette teada ei ole. See on iseenesest juba 
korraliku riiklise majapidamise juures 
mitteloomulik nähtus. Oleks igatahes 
soowitaw, et rahaminister ka selles asjas 
parandust tooks. Heameelega tunnistan, 
et meie rahaminister mõndagi on korda 
saatnud riigi majapidamise kordasead
mise mõttes. Ma soowiks, et ka selle 
asja peale rahaminister tähelpanu pöö
raks. Teie teate ju kõik, härrad Riigikogu, 
liikmed, kuidas meie Riigikogus ja Riigi
kogu kommisjonides iga penni pärast tihti 
peäle kaupleme, nende otstarbete juures, 
mis kahtlemata wäga tähtsad on, ja kaht
lemata toetust nõuawad. Ei ole tõesti 
mitte otstarbekohane, et teatawale asutu
sele, kuigi tema eesmärgid kiiduwäärili
sea ja Naustamiswäärilised on, pime 
summa katte antakse, mille kohta ka mitte 
teada ei ole, kas see summa tema eel-
seiswale tegewusele wastab wõi ei. 
Riigi korraliku majapidamise juures peab 
iga asutus, kellel on toetust waja, oma 
aastaeelarwe kokku seadma ja ära näita
ma, mis tema aasta jooksul teha mõtleb 
ja et temal just nii ja nii suures summas 
riigi poolt toetust waja on, mitte rohkem 
ega wähem. Siin aga antakse sellele 
organisatsioonile üks äramääramata 
summa kätte, teatud protsent riigi sisse
tulekutest. See ei ole mitte loomulik ja 
cleks wäga soowida, et niisugune nähtus 
ära kaoks ja edaspidigi, kui karskuse kesk-
toimkonda riikliselt toetada, see kindla 
eelarwe järele põhjendatud kalkulatsioo
nide põhjal sünniks. Ma pean küll ütlema, 
et mina skeptiline olen selles suhtes, et 
need miljonid, mis siiamaale on meie kars-
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kusliikumise toetamiseks antud, oleksid 
kasulikult ja otstarbekohaselt ära kuluta
tud. Mui on kõige aja niisugune tundmus, 
nagu oleks see õieti ainult teataw maks 
südametunnistuse rahustamiseks, nii nagu 
keskajal, kui inimesed wäga usklikud olid, 
rööwlid aegajalt, kui nende äri oli õnneli
kult töötanud ja mõni rikas kaupmeeste 
karawaan paljaks riisutud, Jumalaemale 
küünlaid põlema panid ja wahest ka mõne 
püha kiriku ehitamiseks raha ohwerdasid, 
et oma elukutsega seotud raskeid pattu
sid tasa paluda. Mulle tundub, et need 
miljonid,, mis praegusel ajal wiinatshek-
kide tulust karskuse kesk toimkonna kas
sasse woolawad, õieti ka muud midagi ei 
ole, kui küünal pühale Mariale nende pat
tude eest, mida riik teeb alkoholiga -rah
wast üle uputades ja sellest sissetulekuid 
saades. Suur osa meie riigi majapidamist 
põhjeneb ju teatawasti alkoholi peäl. Meil 
on ka teatud õigus rääkida , joobnud büd-
shetist", nii nagu Wene ajal. Teiselt poolt 
aga wõiwad riigi majapidamise juhid oma 
südametunnistust sellega rahuldada, et 
meie anname ju karskusliikumise toetu
seks abiraha. Mulle näib, et niisugune 
karskustöö, nagu seda wiimasel ajal on 
tehtud, mitte wäga produktiiwne ei ole. 
Et wäga palju inimesi nende miljonite läbi 
joomahukatusest oleks ära päästetud, 
selle juures luban ma enesele wäga ka
helda. Kahtlemata on aga tõsiselt waja 
wõidelda alkoholi kihwtitamise wastu. 

Missugused abinõud selleks kõige ots
tarbekohasemad oleksid, sellest pole koht 
siin praegu rääkida. Mööda minnes tä
hendaksin ainult nii nalju, et üheks suu
reks abinõuks see oleks, kui neile rahwa-
hulkadele, keda.rasked elutingimised tõu-
kawad joomisele ja kelle organism wä
hem wastupidaw, wõimaldataks kultuuri
list ja waimust lõbu muretseda, et sellega 
wähendada tarwet alkoholi järele ja kiu
satust kõrtsi minna. Kordan oma soowi, 
et terwishoin peawalitsus tõsiselt järele 
kaalumisele wõtaks need kahjulikud taga
järjed, mis alkoholiuputus meie elus sün
nitab, ja hakkas tõsiseid abinõusid otsima 
rende wastu wõitlemiseks. 

Siis on weel üks sissetulekuallikas, 
mille kohta ma wäikest märkust tahaksin 
teha. Need on meie tollid, mis annawad 
ka wäga suure hulga riigi sissetulekutest. 
Peab tähendama, et meie tollide korraldus 
on juriidiliselt wäga ebamäärases seisu
korras. Tollimäärustik on praegu kommis-
jonis, kus tema kallal juba kaua aega töö
tatakse., kuid kahjuks ei ole. senni weel 

mitte jõutud teda Riigikogu pleenumile 
ette panna. Tollide määramine sünnib 
kahe ministri nõusolekul. Kuid isegi aja
lehtedes on selle peale tähendatud, et tol
lide määramine meil sageli hoopis imelik
kudel alustel sünnib. Oli kord palju juttu 
sellest, kuidas püülijahu peale kõrge -toll 
pandud, kuna meie nisust püülijahu ainult 
üks wabrik, see on Roterman'i weskid 
walmistawad, mis on teadupärast ühe äri
lise ettewõtte käes, kelle osanikud raha
ministri lähedatesse ringkondadesse kuu
luwad. See toll on igatahes määratu 
suur, — 160 marka puuda pealt. Niisu
gune suur toll kannab täielist monopooli-
list iseloomu. Kuna teisi suuri weskid ei 
ole, mis wõiwad nisujahu püüliks jahwa
tada, siis tähendab see ainult seda, et iga 
saianaela pealt, mida linnaelanik sööb, 
peab tema teatawatele monopolistidele 
mitu head marka pearaha maksma. Nii
sugune seisukord ei ole otstarbekohane ja 
laiade rahwahulkade seisukorras mitte 
wastuwõetaw, kuigi riik wast sellest kõi
gest nisutollidest ka teatawa summa sisse
tulekut saab. Sellel alal oleks soowitaw, 
et tollid seadusandlisel teel määratud 
oleks peale põhjalikku järelkaalumist Rii
gikogu kommisjonis ja pleenumis. Siis ei 
wõiks sarnased nähtused mitte ette tulla, 
mille kohta põhjendatult. wõib öelda, et 
siin tegemist on mitte ainult klassipoliiti-
kaga, waid teatawa piirini kildkonna po
liitikaga. 

R a h a m i n i s t e r G. W e s t e 1: Aus
tatud Riigikogu liikmed! Ve osa meie riigi 
büdshetist moodustab sissetulek piiritu
sest, see on 2 korda wähem kui Wenes, 
kus riigi sissetulek piiritusest H ulatas. 
Meie kohta on see siiski äärmiselt suur. 
Meie oleme lühikese aja jooksul piirituse-
ja wiinamüümisest mitmed süsteemid läbi 
elanud. Kõige pealt oli keelusüšteem, mis 
Wene sõja ajal maksma pandi ja mida 
sakslased ainult osaliselt muutsid. Keelu-
süsteemi kogemused olid õige wiletsad, 
olgugi, et nad sõja algul häid tagajärgi 
andsid, kuid sõja lõpul ei suutnud mingil 
tingimisel oma otstarbet täita. Wenemaa 
konstateeris seda ja samale otsusele pi
dime ka Eestis jõudma. Eesti oli hermee
tiliselt wälisilmast lahutatud. Ainukene 
pahe, mille peale tol ajal tähendati, oli see, 
et öeldi, et raisatakse palju ^tarbeaineid 
wiinapõletamiseks ja walmistamiseks, 
walmistatakse sarnaseid alkoholilisi jooke, 
mis rahwast weel rohkem mürgitawad, 
kui wiin seda teeks, mis ikka enam-wä
hem hügieenilisemalt walmistatud on. 
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Kahtlemata mängis fiskaalne moment ka 
tolleaegsete walitsewate ringkondade juu
res teatawat osa, kuid mitte ainult fis
kaalne moment, waid ka moraaliline ja 
hügieeniline moment olid mõõduandwad. 
Iseenesest mõjub salawiinapõletamine 
moraaliliselt wäga raskelt. 

Nüüd aga, kus meie wabanenud oleme 
nendest, meid ümbritsewatest hermeetilis-
test ahelatest, on uus hädaoht juurde tul
nud, mis keeluseadust täiesti wõimatuks 
teeb, nimelt wõimalus wäljamaalt alko-
holilisi jooke sisse tuua. Keeluseadus on 
maksma pandud mõnes Euroopa riigis ja 
Põhja-Ameerika Ühisriikides. Ajakirjan
dus ja need isikud, kes oludega enam-
wähem tuttawad on, jutustawad meile 
imewäärilisi lugusid, kuidas keeluseadus 
on Ameerikas hoopis uut ärielu loonud, 
kuiwõrd tema korrumpteeriwalt on mõju
nud. Sama lugu on ka mõnes Euroopa rii
gis. Mõni aasta tagasi seati keeluseadus 
Norras sisse. Mui oli juhus tänawu no.r-
ralastega, õieti kõrgel kohal seiswatega, 
kokku puutuda, kes keeluseadust järgmi
selt karakteriseerisid: keeluseadus on 
Norras naisterahwaste abil maksma pan
dud, sest omal ajal, kus joomine Norras 
õige suur oli, kannatas perekonnaelu selle 
all, ja kui keeluseadus arutamisele tuli, 
siis olid just naisterahwad need, kes tuli
semalt tema maksmapanemist , nõudsid. 
Nüüd on aga lugu wastuoksa. Nüüd ütle
wad Norra naisterahwad, et kui omal 
ajal üks ehk kaks päewa nädalas põrgu 
oli, siis wähemalt mehed jõid kõrtsides ja 
see sündis awalikult, kuid nüüd on joo
mine perekonda läinud ja on seal õige 
häwitawat mõju awaldanud. Nii ei ole 
ideaalid seal katte saadud. 

Härra Martna tähendas siin, et mina 
kommisjonis olla ütelnud, kui kodanik 
olewat mina küll selle poolt, et karskus 
maksma hakkaks, kui rahaminister aga ei 
saawat mina-selle poolt olla. Mina ei näe 
selles mingit dualismust. Ma pean siin 
ütlema, et üks on teatawas mõttes ideaal, 
mida meie ühe käeliigutusega katte ei 
wõi saada, teine aga on, et mina pean 
reaalsete oludega leppima. On ju ometi 
parem, kui selle faktiga rehkendada tu
leb, et meil alkoholi tarwitatakse, et meie 
seda teatawat kasu, mis alkoholiga kaup
lemisest saadakse, ennem riigi katte wõ
tame, kui mõne üksiku ärimehe ehk speku
landi tasku mängime. Kui tahetakse keelu
seadus maksma panna, siis teeme seda, 
kuid mina ei usu, et keegi teie seast julgeks 
ütelda ja tõendada, et siis, kui meie keelu

seaduse maksma paneme, Eestis enam ei 
jooda. Wõib olla, et kwantitatiiwselt 
wähem juuakse kui praegu, aga wõib 
olla, et joomine iseenesest, wõib olla, ko-
rumpteeriwamalt mõjuks kui praegu. 
Wõin ühte ütelda, et wist kusagil küll 
walitsus karskusliikumist kannud ei ole. 
Karskusliikumise kandja peab seltskond 
ise olema. Kui seltskond ennast organi
seerib ja joomise wastu wõitlemiseks kogu 
rahwa kaasa tõmbab, siis on wõimalik 
alkoholi tarwitamist piirata. Nii kaua aga, 
kui seltskond ise selleks weel küps ei ole. 
ei ole üldse wõimalik paremuse peale 
loota. 

Tekib küsimus, mis teeb Eesti selts
kond selleks, et seda hädaohtu, mis joo
mise näol rahwa terwishoidu ähwardab, 
kõrwaldada? Härra Rei tähendas seda 
üsna õieti, et see ametlik karskus, mida 
siin aetakse teatawate abinõude näol, 
mitte ei ole õige, et ta ei anna tagajärgi. 
Mina isiklikult arwan, et üldse niisugune 
karskuse propageerimine, jutlusepidamise 
näol, mitte midagi ei aita. Kui tahetakse 
joomise wastu wõidelda, siis peab ini
mestele andma midagi muud ja karskus
liikumine peab oma jutluse seisukohalt 
loobuma ja asuma puht praktilisele tööle, 
nii on ka mõndagi kätte saadud. Ma mõt
len Skandinaawia riikide kui ka Soome 
peale, kus mõne aasta eest joomine äär
miselt suur oli, palju suurem, kui ta praegu 
meil on, kwantitatiiwselt joodi seal, kui 
ma ei eksi, sest mul praegu andmeid käe
pärast ei ole, 2 korda rohkem, kui siin, 
kuid seal on nii suure ja wisa töö läbi 
wäga palju wähendatud joomist. Mis 
tshekisüsteemi puutub, mida eelkõneleja 
härra Puskar ja härra Rei kritiseerisid, 
siis pean ma sellega ühinema. Mina ar
wan, et praegune tshekisüsteem ei ole 
otstarbekohane. Selle süsteemiga oli küll 
kawatsetud, kui teda sisse seati, wiina-
joomise wõimalust wähendada, tegelikult 
ei ole tema aga midagi sel:es mõttes pa
remat annud. Ta on sünnitanud äärmise 
suure kirjawahetuse, paberiraiskamist, 
hulga jooksmist ja kulusid. Minu arwa
mise järele on see süsteem täiesti ots
tarbekohatu ja mõtetu, mispärast ka ka-
watseb rahaministeerium käesolewa 
aasta jooksul wiinamüügi seadusega 
Wabariigi Walitsusele esineda, kus 
tshekisüsteem ära kaotada tuleks ja et 
wiinamüük peaks waba olema. Tema 
wõib ju kitsenduste ja piiramiste all seista, 
aga mitte tshekisüsteemi kaudu. Mui
dugi mõista on tshekisüsteemi juures 
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wäga mitmesugused asutused huwitatud, 
näituseks omawalitsuse asutused ja mit
mesugused häätegewad asutused, kes 

kkide peält teatawa kasu saawad. 
ui isiklikult pole mingisugust mõtet 

relie peäle waadata, kui tasu peäle selle 
toimetuse eest, mida omawalitsuse asu
tused algul pidid tegema, see on — 
tshekke wälja andma. Mina leian, et 
seda ei ole sugugi tarwis, ja kui arwa
takse selle piirituse rahast sarnastele asu

de, kes praegu seda saawad, sisse
tulekut anda, siis wõib seda seadusand-
lises korras teha. Summa wõib ju endi
seks jääda iima, et iga fcsheki peale peaks 
tähendatud olema, (kui palju iga asutus 
saab. Wõib ju ära jaotada, nagu härra 
Rei tähendas, eelarwe korras, wõib seda 
teha pärast läbimüüdud summade järele. 
Märra Martna poolt oli ette pandud, oli 
soowiawaldus, et Wabariigi Walitsus 
peaks wiinanmiügi hinda alandama. Ma 
tähendasin juba eelarwe-kommisjonis, 
kui härra Martna sama küsimusega seal 
esines, et mina rahaministeeriumi seisu
kohalt sellega kuidagi leppida ei saa, wõt
tes motiiwiks salawiinapõletamist. Kui 
wiljahinnad on langenud, siis awateleb see 
paljuid inimesi salawiinapõletamisele, kuid 
see on ainult oletus. Aktsiisi aparaat 
ülies politseiga walwab aktsiisiseaduste 
täitmise järele, ja on ka palju juhtumisi 
kindlaks teinud, kus seadus rikutakse. 
Kõige nende protokollide juures, mis on 
tehtud politsei poolt, on õige wähe juh
tumisi salawiinapõletamise pärast, olgugi, 
et omahind meil palju odawamaks kuju
neks, kui see, mis riik piirituse eest wõ
tab. Siin ei oie ometi raha wiinapõleta
mise ee;;!; nii kasutoow, kui tema oli tol 
ajal, kui meil keeluseadus maksis. Esi
teks on juba ikaup halwem, ja kuna riigi 
piiritus kahtlemata palju parem on, siis 
on riisiko protsent kaunis suur. Mina 
arwan, et seda kartust ei ole ja ei pruu
giks ka olla.. Kui meie aga wähendame 

rituse luuda 20%wõrra, see tähendab 
-50 marka toobi pealt, nii et 270 marga 
mel maksaks ta 230 marka, siis arwan 

ma, et sejlcpärast ei jätta keegi piiritust 
•oletamata. 2X)% piirituse hinnast tä
hendab aga riigile 200 miljonit Omawalit
suste kui ka teiste asutuste büdshetist 
kokku. 

Mis puutub härra Ambergu poolt 
ettetoodud wäicietesse, nagu ei oleks 
mitte loota, et riigi tulud ja sissetulekud, 
nagu nad eelarwe kawas Riigikogule 

atud on, seda summat annaks, siis 

nean mina küll härra Amberg'i wäidete 
wastu waidlema. Ei saa küll keegi täpi
pealselt tulusid wiimase pennini kätte ja 
neid wiimase miljonini cüe kindlaks kal
kuleerida. Iseäranis raske on see meil, 
kus meie minewik nii lühikene ja meil 
sel alal weel õige wähe kogemusi - on, 
eriti weel praegu, kus meie rahwamajan-
dus ja riikline elu wiimased aastad niisu
guses arenemise staadiumis on. Kuid 
siiski arwan ma, et 1923 a. tulud on õige 

ipealselt kalkuleeritud selle järele, mis 
meile möödaläinud aasta andmed näitasid. 
Et äri- ja tööstusmaks on kalkuleeritud 
67 miljoni marga wõrra kõrgemalt, kui 
tema 1922 a. eelarwes oli ette nähtud, 
siis ei ole põhjust karta, et ta mitte sisse 
ei tule. Mis majanduslisse elusse puutub, 
siis ei ole mingisuguseid andmeid ole
tada, nagu satuks ta raskematesse tingi-
rnistesse, kui tema möödaläinud aastal 
olnud. Tähendati, et tööstuse alal kriis 
walitseb, iseäranis metallitööstuses. Selle 
peale wõin ma tähendada, et see tööstus 
ei olnud meil ka minewal aastal suur 
maksja, sest tema kiratses algusest saa
dik, kuna aga mõned harud suurtööstusest 
just teatawat tõuswat tendentsi näitawad. 
Paberitööstus olla härra Amberg'i arwa
mise järele kaubalepingu tõttu Soomega 
raskesse seisukorda sattunud, ta ei suut-
wat mitte wõistelda. Mina tahaksin tä
hendada, et kui meie paberitööstus' ainult 
Eesti jaoks töötaks, siis selles ulatuses, 
nagu ta sisse on seatud, peaks tema tõe
poolest pankrotti jääma, sest juba 10% 
meie paberitööstuse saadustest rahuldab 
meie siseturgu. Kui ta selles ulatuses 
töötab, nagu meie paberiwabrikud töö
tasid enne sõda, siis tuleb tal 90% jaoks 
nii kui nii wälisturgu otsida. Selle tõttu 
ei wõi paberitööstuse peale Soome kauba
leping mingisugust mõju awaldada. 
Mõne nädala eest pöörasid ajalehtede 
wäljaandjad ja trükikojaomanikud minu 
poole palwega, et mõju awaldada paberi-
hindade alandamiseks, tähelpanu selle 
reale juhtides, et meie maa paberihinnad 
kõrgemad, kui Soomes ja Saksamaal ja 
wastasel korra), kui paberiwabrikud nous 
ei ole hindasid alandama, siis tuleks meie 
paberi kaitsetoli ära wõtta. Ma ei taha 
praegu ütelda, kas need tollid kõrged on 
wõi ei ole, sest see küsimus on alles uuri
misel ja tuleb ka tollitariifi komitees 
arutamisele. Kui kaubatarwitajate poolt 
tähendatakse, et kaubahinnad kõrged on, 
siis ei wõi ju Soome kaubaleping selles 
mõttes meie paberitööstuse sisemaa turu 

% 
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peale mitte häwitawalt mõju awaldada. 
Mis nüüd puutub sellesse, et meie turg nii 
määratu wäikene on, ja meie oma pa
beritööstuse jaoks sunnitud oleme wälja
maa turgu otsima, siis pean tähendama, 
et senni töötas meie paberitööstus pea
asjalikult Wenemaa jaoks ka esimestel 
aastatel meie Wabariigi Walitsuse ajal. 
Meil oli seal häid lepinguid, kuid ka nii
suguseid, mis waewalt andsid wõimalust 
kasuga töötada. Nüüd on Wenemaa tel
limised waikseks jäänud, kuid meie pa
beritööstus suudab siiski Soome omaga 
wõistelda hindade poolest ja wenelased 
on ka nüüd weel paberi tagawarasid ost
nud. Nagu Wenemaa kõik oma ostud 
wähendanud on, siis on ta ka oma pa-
beriostu praegusel ajal wähendanud, ning 
selle tõttu oli meie paberitööstus sunni
tud turgu otsima wäljaspool Wenemaaa 
ja koguni wäljaspool Euroopat. Meie 
paberitööstus oli, nii ütelda, sisse seatud 
Wenemaa jaoks osalt otsekoheses, osalt 
kaudses mõttes, ja palju tuli tööd teha 
Lääne-Euroopa peale üleminemiseks. 
Üks kõigesuurematest wabrikutest on 
meil Põhja puupapi- ja tselluloosiwabri-
kud, mis kaunis suuri tellimisi on saanud 
ka wäljaspool Euroopat, koguni Ameeri
kasse paberit müünud. Et meil wälja-
waateid paberitööstuse alal on, näitab see 
asjaolu, et meil mõned sajadmiljonid 
nende asutuste alla kinni pandud on ja et 
meil mitte üksi Eesti kapitaal, waid ka 
wäljamaa oma seljataga on. Praegusel 
ajal ei hakkaks meie ärimehed mitte 
suuri kulusid ette wõtma, kui neil wõi
malust ei oleks töötamiseks ja lootusi po
leks wäljamaal turgu leida. Nii ei ole 
Soome kaubaleping meie paberitööstuse 
peäle mitte halwawalt mõjunud. Üldse 
paistab minule, et need etteheited, mis 
Soome kaubalepingu kohta tehakse, mitte 
niiwõrd õigustatud ei ole. On ju aru
saadaw, et mitmed tööstusharud, wõ
tame näituseks saapatööstusa, leidsid 
lepingu tõttu wähe kaitset Soome töös
tuse wastu, ja on suurt propagandat 
Soome lepingu wastu selle pärast tehtud. 
Ma ei taha salata, et selles lepingus ka 
mõned puudused on, millede parandami
seks tuleb wististi lähemas tulewikus 
Soome Walitsuse poole pöörata. Minu 
arwates ei ole need puudused aga mitte 
niiwõrd olulised, et nad meile suuremat 
kahju oleks sünnitanud. Edasi tähendas 
härra Amberg, et juhuslised sissetulekud 
olla suurenenud 271 miljoni marga wõrra. 
Juhuslikkude sissetulekute suurenemine 

oleneb sellest, et 1922 aasta ülejääkide 
eelarwe oli 60 miljonit," 1923 aasta ülejääk 
aga 300 miljonit, nii et siin on 240 miljoni 
marga wõrra ülejääki rohkem. Krediitide 
ülejäägid on igas eelarwes ja kõikides rii
kides olemas. Wanades Euroopa riikides 
on krediitide ülejäägid umbes 5% ehk Vao 
eelarwest. Ka meil tuli ta umbes 5% 
wälja, olgugi, et meie 1921 aasta eelar
west kaunis suur summa maha kärbiti, 
öeldes, et see liig kõrgelt kalkuleeritud 
on, kuid tegelikult tuli see summa ikkagi 
sisse. 1922 aasta eelarwes oli meie poolt 
kawatsetud, wist kui ma ei eksi, 180—200 
miljonit üles wõtta, kuid Riigikogu eelar-
we-kommisjon arwas, et see liig palju on. 
Kuid aruanne näitas, et tegelikult on sisse 
tulnud 301 miljonit. Tänawuse 1923 a. 
kohta oli ka jälle kawatsetud 100 miljo
nit. Nüüd, kus meil eelarwe hiljaks jää
nud ja minewa aasta kohta aruande and
med juba käes, selgus, et tegelikud üle
jäägid on 299 miljonit, nii et umbes 200 
miljonit tuli juurde wõtta. 

Mis puutub tollide suurendamisesse 
475 marga wõrra, wõrreldes 1922 a. eel-
arwega, siis on härra Amberg'il õigus. 
Tollid on 1922 a. sisse toonud ümmargu
selt 1/-' miljardit. Tänawu aasta oleme 
meie need wähemal arwul üles wõtnud, 
ainult 1 miljard, peale selle wäljaweo tol-
lisid 100 miljonit, trahwisid 26 miljonit, nii 
et kokku 1 miljard 126 miljonit. On raske 
ütelda, kas see summa sisse tuleb wõi 
mitte. Märra Amberg tõi wastuwäiteks 
ette, et 1922 a. jooksul on Tallinna sa
dama ladud kaupadega üle kuhjatud ja et 
mele nende(ra 2 aasta peäle warastatud 
oleme. Kaheldakse, kas meie nii palju 
osta suudame, kui meil kaupasid ladudes 
juba tagawaraks, ^ui meie 1921 a. märt
sikuul wabakaubanduse maksma panime, 
siis oli teataw kaubanälg olemas ja raske 
oli mingisuguseid kaupasid osta. Kaupade 
sissewool 1921 a. oli selle tõttu wäga suur 
ja arwati, et 1922 a. kaupasid rohkem 
sisse ei weeta, kui 1921 a. weeti. Tollide 
sissetulek 1921 a. oli umbsummas 850 wõi 
900 miljonit, ja meie ei julgenud 1922 a. 
eelarwesse nii suurt summat enam üles 
wõtta, waid wõisime ainult 650 miljonit, 
oletades, et kaubanälg juba täidetud. Kuid 
kõige suurem kaupade sisseweoaasta oli 
siiski 1922. Kuna nüüd arwata wõib, et 
käesolew aasta mitte enam nii palju kau
pasid sisse ei too, siis on rahaministee
riumi poolt läinud aasta summa 30% 
wõrra wähendatud. 1923 a. raudtee sis
setulekute eelarwes on üles wõetud surn-
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ma, mis põhjeneb ka möödaläinud aasta 
aruande andmetel. 

Igatahes ühte wõime kindlasti ütelda, 
ja härra Amberg saab ka sellega nõus 
olema, et meie sissetulekud sisemaa lii
kumises mitte ei wähene, kui meil jääwad 
tariifi määrad endisteks, ennem on loota, 
et meil suureneb liikumine. On ainult 
küsimus selles, mis puutub transiitweosse, 
transiitkaubandusse. Meil on, kui ma ei 
eksi, 1923 a. eelarwes transiitwedu wä
hem kalkuleeritud umbes 20 miljoni wõrra. 

Mis riiklistesse ettewõtetesse puutub, 
et nemad enam tulu ei anna, .et nende 
kohta selle aasta eelarwes tulu ette näh
tud ei ole, kuna nad sõjaajal määratu 
suurt tulu on annud, siis peab ütlema, et 
sel ajal andis kõige suuremat tulu laewa-
sõiduamet. Igaüks teab, et 1919 ja osalt 
1920 aastal prahid nii määratud kõrged 
olid, et laew wõis ühe ehk kahe korraga 
ennast tasa teha. Prahid on aga lühikese 
aja jooksul nii suurelt langenud, et praegu 
mitmed ettewõtted laewasõidu alal tööta
waa kahjuga. Muidugi mõista, et siis ei 
ole loota, et riikline laewasõidu ettewõte 
suuri sissetulekuid annab. 

Mis puutub teistesse rinklistesse ette
wõtetesse, mis rohkem ehk wähem kor
ralikule alusele on seatud, see on põlew-
kiwi- ja turbatööstus, siis pean ütlema, 
et wiimane nendest töötab alles esimest 
aastat, kuna põlewkiwitööstus on alles 
eksperimentaal staadiumis. Olgugi, et 
riigi poolt on sinna sisse suured summad 
mahutatud, ei tohi ometi keegi seda kah
jatseda, sest meie põlewkiwitööstus on 
ainult selle tõttu, et rirk siin julgeid samme 
astub, tähelpanu äratanud kogu Euroopa 
majanduslistes ja finans ringkondades. Ja 
kuigi, nagu ma minewal korral siin tä
hendasin kaubandus-tööstusministeeriumi 
eelarwe arutamisel, et kontsessioonid, mis 
riigi poolt antud, wististi mitte kõik teos
tamist ettewõtjate poolt ei leia, siis on 
ometi juba praegu peale riiklise tööstuse 
tiks suurem ettewõte teostamisel, see on 
Eesti õlikiwi aktsiaselts, kes juba suure
malt osalt wabrlkuhooned üles on ehita
nud ja kes on. hakanud õlikiwi wälja 
wõtma. See näitab, et nendel ettewõt-
jatel kahtlemata suur usk on selle asja 
sisse, sest muidu ei hakka eraettewõtja 
oma raha sisse panema sadade miljonite 
kaupa, kui tal mitte lootust ei ole, et ta 
selle juures hakkaks suuremaid tulusid 
saama. Mui on üks sakslane, keda mina 
loen üheks kõigeparemaks töösturiks ja 

energilisemaks meheks meie maal, kes 
siin on enesele üles ehitanud wabriku ja 
selle hästi korda seadnud, ja see sakslane 
ütles mulle, tema olla kindlas usus, et nel
jakümne aasta pärast Eesti õlikiwitööstus 
wäga suurt osa saab maailma õliturul 
mängima. Ja see mees seisab ise ka 
selle õlikiwitööstuse aktsiaseltsi eesotsas. 

Ma ütlen, et mina ei ole mitte sellel 
alal asjatundja, aga mina arwan, et isik, 
kes ettewõttesse oma kapitaali paneb, et 
selle inimese usk peab ikka wist mille
gagi põhjendatud olema ja sellepärast ar
wan, et riigi kohus on weel enam siin 
pioneerina töötada. 

Härra Rei tähendas meie tolliseaduste 
puuduste peale ja tollitariifi ebamääralise 
seisukorra kohta. Aga mis wõib siin üks 
minister teha, kui tollitariif juba aasta 
Riigikogus seisab ja teda wastu ei wõeta, 
wõetakse ta wastu, siis kaob praegumak-
sew seadus. See, mu härrad, oleks teie 
teha, sest aasta jooksul oleks ikkagi wõi
dud seda wastu wõtta. Tehke rohkem 
tööd ja siis ei pruugiks mitte ministrile 
ette heita, et meil niisugune tollitariif on. 

Mis nüüd puutub jahu tolli, mis juba 
minewal aastal rkl. Martna siin kõnetoo
lilt ette tõi, nagu oleks minule õige lähe
dal olew isik selle asjaga seotud, siis minu 
seletused, mida mina siit kohalt andsin, 
rahuldasid härra rkl. Martna't ja tema 
teatas, et need etteheited mitte minu isiku 
wastu sihitud ei ole. Ma ei tea, mispä
rast iga aasta eelarwe wastuwõtmise pu
hul sotsiaaldemokraadid ametlikult siin 
csinewad ikka sama etteheitega, milleks 
neil kõik põhjused puuduwad, ilma and
meid ette toomata, tähendades, et niisu
gused kuulujutud olla linnas liikumas. Kui 
ma omal ajal härra Weiler'i lehes e s m a s 
päewas", lugesin seda püüli lugu, mis põl
lumeeste nisu üle ilmus, siis küsisin mina 
põllumeestelt, et kas nemad e s m a s 
päewa" oma häälekandjaks on wõtnud. 
,,Esmaspäew" imestas, et püülijahu pealt 
on toll ja tera pealt ei ole toll. See on 
õige ia see on ka majandusime printsiip, 
mis kogu maailmas maksmas on, et too
resaine ilma tollita sisse lasta'kse, pool-
walmis wabrikaat tolli alla pannakse, 
walmis wabrikaat aga wreel kõrgema tolli 
alla, Nii siis on ka tõesti loogiline, et 
terad tollita, nisujahu tolli all ja koogid, 
nuudlid ja muud sarnased walmisained 
kõige kõrgema tollitariifi a l l . . . (A. W e i -
1 e r (töer.) : K a s n a d n ü ü d i l m a 
t o l l i t a o n ? W a a d a k e m e i e 



1493 P R O T O K O L L NR, 206 (22) 1494 

ii a a b r i t S o o m e s . ) Meie naabrit, kas 
teie tahate agraarpoliitikat ajada? Mina 
isiklikult ei ole mingisuguste weskioma-
nikkucle poliitikat ajanud, olgugi, et olen 
põllumeestele lähedal, aga sellega ometi 
hakkama ei saa, et nüüd terade peäle 
tolli panna. Ma ütlen weel kord, et ei 
ole minu minewikus ega sugukonnas ühtki 
möldrit olnud. Ma usun aga, et wõib 
ometi wist Eesti riigis ka midagi muud 
teha, kui et alati kõik oma tasku peab 
minema. Peab olema ometi mingisugune 
loogiline alus, mis põhjal ka tollisid mää
rata. (A. W e i 1 e r (töer.) : K a s p a b e r i 
t o 11 k a l o o g i l i n e on, k u i H h i n 
n a s t on to l l . ) Kui teie Saksa marga 
langemise tõttu 200 margaga puuda saite, 
siis uskuge ometi, et täna-homme ei osta 
teie enam selle hinnaga. (A. W e i 1 e r 
(töer.) : T e i l on k a h e s u g u s e d 
a r w u d, ü h e d m e i e j a o k s, t e i s e d 
t e i e j a o k s.) Olles tollide juures, wõiks 
weel härra Piiskar'i wäitest kõneleda. 
Härra Puskar, meie oleme kolm aastat 
rääkinud ühte ja sedasama, kui teie ei usu, 
wõiksite stenogrammide järele jälgida. 
Teie räägite jälle, nagu siiski, maksusüs
teemist, et kaudsed maksud suured ja 
otsekohesed wäiksed. Ja, waadake, selle 
juures ei ole midagi teha. Walige, saage 
enamusesse ning korraldage niiwiisi, et 
otsekohesed maksud ei oleks mitte 859 
miljonit ja kaudsed 2 miljardit, nagu meil 
nüüd on, waid ümberpöördult. Kas teate, 
härra Puskar, selle üle ei maksa enam 
waielda, on hilja, preilid peawad kirju
tama asjata seda sama, mida wõiks kõik 
wanadest stenogrammidest lugeda. Teil 
on ju samane kõne, mis Teie kaks aastat 
tagasi siin ette kandsite. Aga üht peab 
ütlema, härra Puskar, et see poliitika, 
mida meie siin 2 aastat oleme ajanud, on 
meile wõimaluse annud, et meie riik wä
hegi korralik riik on. Just meie tollipolii
tika on see, mis on aidanud waluutat hoida 
ülewal ja ma usun, et see kaalub ka ära 
teie teoreetilised kaalumised. 

J. R e e s e n (kom.): Tulude küsimus 
on õieti maksustamise küsimus. Kui meie 
waatame tulude järjekorras, mida riik 
kodanikkudelt sisse wõtab, siis meie 
näeme ( S a a l i s m ü r a . J u h a t a j a 
k õ l i s t a b . ) sedasama kihipoliitikat, 
sedasama klassiwõitlust, mida näeme teis
tes küsimustes. Wõtke need summad, mis 
on tuludes ära määratud otsekoheste 
maksude näol, ning teie saate siin terwe 
pildi klassipoliitikast. Härra Laidoner 

tähendas, et meil wõimalus ei ole saada 
wälislaenusid. Ja kui meie waatame neid 
osasid, millest riigid sissetulekuid wõiwad 
saada, siis pean ütlema, et üldse on kolm 
wõimalust sissetulekut saawutada, ja 
need on: esiteks, maksude kaudu, teiseks 
riiklised laenud ja kolmandaks paberraha 
wäljaandmine. (J. L a i d o n e r (põl.) : 
K u s t T e i e n i i s u g u s e t e o o r i a 
o l e t e w ä l j a w õ t n u d ? ) Igatahes, 
paberraha trükkimine on riigile sissetu
leku monopooliks. Kui teie annate paber
raha wälja, siis wõite teie selle kaudu 
omandada kodanikkude käest wäärtusi. 
Ja see wõimalus on riigil olemas. Seda 
sissetuleku abinõu on teatawates riikides 
õige rohkesti tarwitatud, ja meil tarwitati 
ka seda, kuigi praegu seda ei tarwitata, 
sest meil on wõimalus alles jäänud ühel 
teisel teel, ja nimelt maksude teel riigile 
sissetulekut saada. Härra Laidoner tähen
das ise, et meil ei ole enam wõimalik wä-
lisriikidelt laenu saada, sellepärast, et meie 
elame wulkaani serwal. Mina selle küsi
muse juures ei peata, ainult ühte ütlen, et 
wõimalus on paberraha läbi sissetulekut 
saada. Kui meie nüüd waatame neid mak
sustamise wiise, mida tarwitawad meie 
walitsewad kihid maksude sissenõudmise 
juures, siis peame kõige pealt peatama 
selle küsimuse juures, rnis maksustamise 
juures kõige tähtsam on. Mina juba tähen
dasin, et meie maksupoliitika jaguneb 
kahte osasse: kaudseteks maksudeks ja 
otsekohesteks maksudeks. Kaudsed mak
sud on mitu korda suuremad, millest 
wõime järeldada, et riigi sissetulekud ei 
lange mitte wäärtuste peale, sest kaudsed 
maksud saawad määratud tarwituse peale 
aga mitte wäärtuste peale. Kui meie 
waatame neid maksusid, mis wäärtuste 
peale lähewad, siis on need sissetulekud, 
mis otsekohestest maksudest saadakse, 
wõrdlemisi wäga wäiksed. Siin on juba 
alla kriipsutatud seda, mis meil tulumak
sus maad on leidnud, ja nimelt wõrreldes 
1922 a. tulumaksu sissetulekutega on tulu
maks wäiksem. Kas meie kodanikud, 
kelle käes warandused on, on oma wa
randuse noolest alla mäge läinud, wõi on 
nende sissetulekud wõi wäärtused kaha
nenud. Härra rahaminister seletas, et ühe 
tööstuse alal, nimelt metalltööstuse alal, 
on märgata tagurpidiminekut. Edasi tä
hendas härra rahaminister, et kõikides 
teistes wäikestes ning kesktööstustes on 
margata edenemise tendentsi. Selle taga
järjel peaks olema kodanikkude jõukus 
tõusnud, aga mitte kahanenud. Kui kesk-
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tööstus on arenenud ja kui seal on edasi
minekut märgata, siis oleks pidanud härra 
rahaminister sellest niisuguse järelduse 
tegema, et tulu oleks pidanud 1923 a. kas
wama, aga rahaminister on ette näida 
tulumaksus 170 miljonilise wähenemise. 
Millest see on tingitud? Siin on tingimata 
arwesse wõetud klassihuwid. Niisugused 
wõitlused on olnud parlamentides juba 
kodanliste riikide tekkimisest saadik ja 
see wõitlus kestab praegugi edasi. Kui 
omal ajal parlamendid wõitlesid maksude 
määramise ja büdsheti õiguste eest, siis 
meie parlament teeb seda pehmendatud 
kujul. Kärbitakse sissetulekuid, mis õtse-
kohestest maksudest peaks tulema, ja pan
nakse nad teiste kodanikkude õlgadele. 
Kui meie nüüd wõtame äri- ja tööstus-
rnaksud, siis on siin ette nähtud teataw 
juurdekasw. Wõib olla, et siin on loogi
lised järeldused, et äritööstus on edene
nud, aga igatahes peab toonitama seda, et 
see juurdekasw ei ole otsekoheste mak
sude kaswamise peale niiwõrd mõju awal
danud, et tema oleks wõinud tuntawalt 
tõsta sissetulekute eelarwet. (R a h a m i -
n i s t e r G. W e s t e l : K u i d a s W e 
n e m a a l on?) Minul ei ole praegu and
meid sellest, kuidas Wenemaal on, aga 
mina wõin teile ühest teisest riigist ette 
kanda teatawad andmed. ( R a h a m i 
n i s t e r (J. W e s t e l : S e e on k o m -
m un i s 11 i n e r i i k.) Ei, see ei ole mitte 
kommunistline riik, waid teile palju huwi
tawam ja miile teie enesele eeskujuks 
olete seadnud. See on Inglismaa, kus sis
setulekud hoopis teisiti hinnatud, ning 
ikkagi enam-wähem õiglaselt arwele wõe
tud on, kuna meil näituseks waldades sis
setulekute hindamine nii ebaõiglaselt 
sünnib, et tihti lugu sulane rohkem mak
sab, kui peremees, kellel suur talu. Mina 
olen ise ka samasuguse sissetulekumaksu 
maksnud kui mõni peremees. (J. L a i -
d o n c r (põl.) : O m a l k a s n n r t a l u.) 
Minul pole mingisugust talu ega pole ma 
ka kunagi peremees olnud. Kui teie wõ
tate selle maamaksu, mida talupidajad 
maksawad, siis on see igatahes wäikene 
summa, praegu on ta kõigest 4 miljoni 
marga wõrra kaswanud, mullu oh 
37.800.000 marka. . Ma kriipsutan alla 
seda, et õieti meil põllumajandus see ala 
ongi, kust riik omale sissetulekud peaks 
saama. ' Meie põllumajandus, eriti maa, 
kui tähtsam looduswara, annab niisuguse 
wäikese sumina riigi sissetulekute eel-
arwes, mida õieti arwele wõtta ei mak-
sakski, sest kui teie wõtate wäljamine

kud ühe ehk teise ala peäle, siis peab 
ütlema, et see summa on tõepoolest ainult, 
nii nagu Siin juba nimetati, kopikamiljo-
nääri taskuraha. 

Ma tahtsin siiski härra rahaministrile 
andmeid ette kanda selle kohta, kuidas 
ühel teisel maal tulude hindamine on'are
nenud ja tulumaks kaswanud, see on 
nimelt Inglismaal. Seal saadi 1913— 
1914 aastal sissetulekumaksust 45 miljonit 
naelsterlingit ehk 23% sissetulekust; 
1916—1917 aastal kaswab see summa 
26% kogu eelarwest, 1919—1920 aastal 
olid sissetulekud Inglismaal juba 641 nael
sterlingit see on 48% ja 1920—1921 aastal 
oli 650 naelsterlingit. Ja kui teie wõtate 
nüüd Inglismaa sissetuleku ja waatate, 
missugune osa kodaniku sissetulekust 
maksustatakse, siis näete, et seal on 
1920 aastal maksustatud ühe naelsterlingi 
sissetuleku peale 1 shilling 2 pensi, mis 
teeb 5,8% wälja... (J. L a i d o n e r (põl.): 
A g a k u i s u u r e s t s u m m a s t s a a b 
w õ e t u d ? ) See on rohkem kui 2.000 
naelsterlingi peält. ( J . L a i d o n e r (põl.) : 
K u i p a l j u s e e E e s t i r a h a s w ä 1 -
j a t e e b ? ) 

Kui teie wõtate summad, mis maksus
tamise alla käiwad, ja selle, mida maksu
dega sisse wõetakse, siis teeb see juba 
kogu sissetulekust 60% wälja. Mina ei 
taha wähemalt mitte ütelda, et kõige wae
semad kihid olid need, mis maksustamise 
alla raudi, waid just jõukad kihid, kelle 
sissetulekutest 60-% maksustati ja sel teel 
oli wõimalik sissetulekumaksu suure sum
mana saada. 

Meie sissetulekumaks ei ole praegu 
eelarwes suur ja ma ütlen seda selle
pärast, et see sissetulek ei ole õiglaselt 
hinnatud. Kui teie wõtate põllumajanduse, 
siis teie, härrad põllumehed, olete ise hin
dajad ja imksu määrajad ja need kodani
kud, kellel wäikene sissetulek on wõrdle
misi teie sissetulekuga, peawad wõrdle
misi suurema osa tulumaksust maksma. 
Wõtame waldade eelarwed. Teie olete 
tsaariaegse wiisi poolt, inimestele peade 
reale maksu panna, waatamata selle 
peäle, kas tema seda maksta suudab ja 
olete walmis pristawite kaudu rahwaa 
maksusid sisse nõudma. Teie tahate seda 
süsteemi süwendada ja arendada wõib 
olla, et teie maksupoliitika saab Randma 

gi praegustel walimistel, kui teie 
hegi lasete objektiiwselt olukorda hin

nata ja suukorwe pähe ei pane, nii nagu 
seda Lätimaal tehti. 
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Ma tahaksin peatada weel ühe teise 
sissetuleku ala juures, mida mul juhus oli 
peält kuulata alamkommisjonis. Eelarwe 
alamkommisjonis arutati kõik sissetuleku 
alad läbi. Kui -meie waatame sissetulekut 
riigi ettewõtetest, nimelt posti, telegraafi 
ja telefoni, siis on teada, et post töötab 
puudujäägiga. Millest see puudujääk tin
gitud, seda igatahes alamkommisjonis ei 
tähendatud. Härra Strandman tähendas 
ainult seda, et tariifisid tuleb tõsta. Aga 
mis on selle tagajärg? Kui meie waatame 
teiste maade praktikat sellel alal, kas 
seal on mindud wälja niisuguse sihiga, et 
ainult tõsta. Kui teie wõtate arwesse 
rahwa majanduslisi seisukorda siis peate 
ometi aru saama, et see norm laiematele 
rahwahulkadele wäga kõrge on ja just 
sellepärast ei arene kirjawahetus. Iga 
hinge peale tuleb meil 40 kirja. Kas on 
see suur number? Minu arwamise järele 
tuleb see sellest, et postikulud kõrged on. 
( W a h e 1 h ü ü e p a r e m a l t p o o l t . ) 
Teile wõib olla ei ole see mitte kõrge, aga 
laialistele rahwahulkadele on see igatahes 
kõrge. Kui siin nüüd posti hindasid alan
dada, siis arwan, et post end tasa teeks 
oma sissetulekutest. Postilt, kui niisugu
selt, kes kodanikkudele wastu tulles, wõt
tis teatawad ülesanded enese peale, ei ole 
mitte otstarbekohane nõuda, olgu ta pro
letaarses wõi kapitalistlikus riigis, et ta 
sissetulekut omaks, kuid ta peaks end 
siiski tasa tegema. 

Kui nüüd siin tõepoolest leitakse, et 
on tarwis tariifisid tõsta raudtee alal, siis 
wõib olla toob see weel suurema puudu
jäägi esile, nimelt sõitjate arw wäheneb. 
Niisama ka posti juures wäheneb tegewus 
sel lihtsal põhjusel, et inimeste sissetulek 
ei luba niisuguseid kõrgeid margimaksusid 
maksta. 

See on õige küll, et praegusel ajal 
õieti wähe sõidetakse, aga seda peate ka 
arwesse wõtma, kui teie töölisteklassi 
büdshetti wähegi tunnete. (O. S t r a n d 
m a n (töer.): K o i k on m i l j o n ä ä -
r i d.) Suured kopikamiljonäärid küll. 
( N a e r . 0 . S t r a n d m a n (töer.): 
W õ i b o l l a k a p o o 1 k o p i k a - m i 1 -
j o n ä ä r i d.) Tähendab weel waesemad. 

Kui meie waatame Inglise tulumaksu... 
(J. L a i d o n e r (põl.): On p a l j u s u u 
r e m a d . ) Selles asjas, wõib olla, on Teil 
õigus. Mina sain neist andmetest nii aru, 
et Inglise tulumaks on wõrdlemisi asjali
kumalt hinnatud, kui meie tulumaks. 
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Mulle jäi arusaamataks see seisukoht, 
missugune sotsiaaldemokraatidel on kaud
sete maksude asjus. Wõib olla, et härra 
Martna seda küsimust puudutas, kui mind 
siin saalis ei olnud. Ma wõtan selle küsi
muse sellepärast üles, et nende seisukoht 
selles asjas on rahwuswahelises ulatuses 
muutunud. Muuseas on Saksa sotsiaal
demokraatide Görlitzi parteipäewal esile 
tulnud arwamine, et kaudsed maksud, kui 
niisugused, on paratamatu nähtus riigi eel
arwe tasakaalu wiimise juures. Kuid meie 
sotsiaaldemokraadid püüawad sel alal 
waikida. Härra Rei puudutas ainult wiina 
mononooli küsimust, mis wäga laastawalt 
mõjub perekondade peale. 

Mis nüüd meie poliitikasse puutub, 
eriti tolliasjanduse alal, siis meie oleme 
selle poolt, et maksustamise alla peawad •. 
käima need, kellel on teatawad sissetule
kud, teatawad wäärtused. Aga kui meil 
wõetakse nende tarwitamise eest maksu, 
siis ei ole see mitte maks sissetulekute 
pealt. (A. R e i (sd.) : N ä i t u s e k s 
u h k u s e a u t o d m i t t e ! ) See on nüüd 
teine küsimus. Laialiste rahwahulkade 
huwisid siin ei ole. Uhkuse asjade mak
sustamist peame meie igatahes kui jõu
kuse tundemärkide kohaselt wõetawat 
maksu tarwilikuks. ( R a h a m i n i s t e r 
ü . W e š t e l : H ä r r a R e e s e n ! 
S h a m p a n 3 e r s e e on ju k a ü k s 
h a l b a s i, e t s e e t o l l i a l l on. L. 
J o h a n s o n (sd.): Ei, s e e on h e a 
as i . ) Ma ei saa kuidagi niisuguste asja
dega nõus olla, kui näituseks tullakse ja 
õigustatakse ühe shampanjeri pudeliga 
kogu meie tollipoliitikat ja kaudseid 
makse. ( R a h a m i n i s t e r G. W e s -
t e l : K a s n e e d l a i a l i s e d r a h w a 
h u l g a a s i i s s h a m p a n j e r i t j o o -
w a d ? J u h a t a j a k õ l i s t a b j a p a 
l u b k õ n e l e j a t m i t t e s e g a d a . A. 
R e i (sd.) : S e e n õ u a b k õ i g e p e a l t 
a s j a t u n d m i s t . ) See on õige küll, 
kuid mis teie poliitikasse puutub, siis olete 
teie härra rahaministriga ühesugusel ar-
wamisel. Ja teie klassiwennad Saksamaal 
on ses suhtes juba oma järeldused teinud. 
See, mida teie nüüd auto ja ühe ehk teis£ 
asja peale üle kannate, see on ainult war
juas. Siis, mis puutub eriti sellesse piiri
tuse monopoolisse, siis ma peaksin siin 
alla kriipsutama, et karskuse keskkomi
tees on isikuid, kes seda, mis tshekisüs-
teem neile annab, ohtralt oma isiklikkude 
lõbustuste jne. peale kasutawad. Näitu
seks, üks karskuse keskkomitee liige on 
korra Tallinnas rongist maha jäänud, mina 
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ei tea, missuguste ülesannete pärast ja 
selleks, et Walka karskuskoosolekule 
sõita, on ta Tallinnast auto rentinud kesk
komitee arwel ja sõitnud sellega Walka. 
Arwe olnud mitukümmend tuhat marka. 
Niisuguste lõbusõitude peale antakse 
keskkomitee kassast raha wälja. See 
tõendab, et karskustööd wõetakse, kui 
teatawat lõbuasja. Need süüdistused, mis 
härra Rei ette kandis, olid ka kaunis asja
likud, kuid jäi tumedaks, mida sotsid ses 
küsimuses soowiwad. Mina olen seda ise 
kuulnud ja näinud ja usun» et kuulujuttu
del ka põhja all on. Ma olen ise ka näi
nud, kuidas need preilikesed ja härrake-
sed karskust teewad. (W a h e 1 h ü ü e : 
S e e , w õ i b o l l a , o l i T a r t u s ! ) Wõib 
olla, et ta Tartus oli. 

J u h a t a j a K. P ä t s : Palun mitte 
lõbusat juttu ajada, waid kõneleda! 

J. R e e s e n (kom.): Siis kui mina 
härra rahaministri käest küsisin, kas tema 
eriti seda tshekisüsteemi, nii ütelda, tar
wilikuks peab, siis härra rahaminister ei 
wastanud'. Tema tõi eite, kuidas Amee
rikas ja Norras keeluseadus on wäga hal-
wasti mõjunud ja perekondades wiina-
joomist edendanud. Meil on ka tsheki
süsteemi kaudu wiin perekondadesse 
wiidud ja inimesed saawad selle läbi 
kodus perekondades rohkem jooma. Kas 
see kodune tarwitamine Eesti perekon
dades ei ole niisuguseid tagajärgi andnud, 
nagu seda Ameerika keeluseadus ja 
Norra, seda ei puudutanud härra rahami
nister mitte. 

1914 a. saadik ja pärast seda, kui oli 
teataw keeluseadus maksew, mõjus see 
terwendawalt joodikute ja nende pere
kondade peale, kes enne suured napsi-
wõtjad olid. Nüüd tshekisüsteem ei ole 
sugugi terwendawalt mõjunud, waid on 
wastupidised nähtused, nimelt: need pere
konnad tarwitawad nüüd wäga palju 
wiina, ostawad wiina koju ja joowad 
perekondades. Selle tagajärjel hakkawad 
ka lapsed jooma ja on perekondades palju 
rohkem sekeldusi, kui seda ennemal ajal 
oli. Selle nähtuse juures ei arwanud härra 
rahaminister tarwiliku olewat peatada. 
Üldiselt wõttes peame seda alla kriipsu
tama, et kulud langewad suuremalt osalt 
töötawa rahwa kanda kaudsete maksude, 
kui ka ebamäärase maksude korraldamise 
kaudu. Meie hääletame selle wastu. 

J. L a i d o n e r (põl.) : Täna wõeti 
wastu kuludeosas weel 50 miljonit marka 

korteri ehitamise laenuks. Peab aga 
tähendama, et see minu arusaamise järele 
küllalt otstarbekohaselt antud ei ole. 
Senni oli põhimõte, et peab kõige pealt 
lahendama korterikriisi seal, kus see 
kõige suurem, see on pealinnas ja teistes 
suuremates keskkohtades. Kes jälgisid 
seda küsimust ajalehtede kaudu, ' juba 
needki nägid, et wäljaandmised sündisid 
Tõrwa, Antsla jne. alewites, kus mitte nii 
suurt korterikriisi ei ole kui linnas. Siin 
ei ole walitsus mitte sihikindlalt talitanud. 
Laenukomitee on laenusid automaatliselt 
wälja andnud. Wõib olla, et siin ka linna
walitsus süüdi on, nagu lugupeetud Riigi
kogu liige härra Wirmagi seda arwas. 
Meil on teataw luksus, on wõimalus eel-
arwe järele miljonid wälja anda, siis oleks 
küll otstarbekohasem, kui see raha saaks 
wälja antud asunikkudele ehituslaenuks, 
selle asemel, et seda alewitesse anda. 
Seda silmas pidades teen järgmise ette
paneku: „Riigikogu awaldab soowi, et 
riikline ehituslaen saaks lubatud linna
dele, 'kus korterikriis kõige suurem — 
eestkätt pealinnale ja teistele suurematele 
linnadele, aga mitte wäikestele alewikku
des , kus iseäralist korterikriisi ei ole." 

J u h a t a j a K. P ä t s : Aruandja lõpu-
sõna ei tarwita.. Asun hääletamisele. Kes 
on selle poolt, et 1923 a. eelarwe korra
liste tuludeosa wastu saaks wõetud, palun 
kätt üles tõsta. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on e e l 
a r w e k o r r a l i s t e t u l u d e o s a 
w a s t u w õ e t u d . 

A r u a n d j a O. S t r a n d m a n (loeb): 

ERAKORRALISED TULUD. 

§ 1. Riigi waranduste osa
konna sissetulekud 44.000.000.— 

§ 2. Operatsiooni fondide 
tagasimaksud 320.000.000 — 

§ 3. Krediit operatsiooni
dest, jookswad laenud 707„563.660.— 

Kokku erakorralised tulud 1.071.563.660 — 
Kokku tulud 6.754.022.460 — 

§ 3. juures oli kommisjoni ettepanekus 
577.207.660.—, kuna nüüd tulud suure
mad, teeb see wälja 707.563.660 marka. 
Kui lil lugemisel muudatusi tuleb, wõib 
summa muutuda, see arw on rahaasjan
duse kommisjoni asjaajaja poolt wälja 
arwatud. Kogusumma ei ole kokku 
wõetud. 
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J u h a t a j a K. P ä t s : Palun Riigi- a r w e e r a k o r r a l i s t e t u l u d e o s a 
kogu liikmeid, kes riigi 1923 a. eelarwe w a s t u w õ e t u d , 
erakorraliste tulude osa wastuwõtmise Tänane päewakord on läbi. Lõpetan 
poolt on, kätt tõsta. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) koosoleku. 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on e e l - Koosolek lõpeb kell 1.15 min. öösel. 

Algkirjale alla kirjutanud: 

Riigikogu esimees K. Päts. 

Abiesimees K. Wirma. 

Abiesimees A. Kerem. 

Abisekretäär J. Bergman. 




